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Na
tretji
konfe
rencizss
so
rekli:

Franc Žitnik, Ljubljana:

»Socialna karta naj postane 
način vodenja in oblikovanja 
socialne politike v združenem 
delu.«

Mirko Gozdnikar, Štore:

»Socialne težave bomo 
uspešno premagovali z bolj
šim gospodarjenjem, torej z 
večjim dohodkom.«

Manca Šaubert, Ljubljana:

»Zelo pogosto se razprave o 
vprašanjih starejših občanov 
začnejo in končajo pri denar
ju.«

Alojz Tibaut, Ljutomer:

»Zavzemam se za krepitev so
cialne varnosti kmetov ob 
večji rasti in podružbljanju 
kmetijske proizvodnje.«

Drago Benčina, Ljubljana:
>

» Vgraditev minulega v pokoj
ninski sistem je še zlasti veli
kega pomena za rod, ki je nosil 
breme povojne graditve.«

Ivanka Klopčič, Murska So
bota:
»Po obsegu nezaposlenost ni 
tolikanj zaskrbljujoča, vendar 
zbuja skrb, ker narašča, in to 
zlasti med mladimi.«

Katica Kašman, Ptuj:

» Vsi ne moremo živeti na naj- 
bolj razvitih območjih, čeprav j 
bi želeli, zato se zavzemam za j 
enake pravice nezaposlenih j 
delavcev, ne glede na to, ali j 

! žive v bolj ali manj razviti ob- '■ 
( čini.«
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Predvsem reševati in odpravljati 
protislovja, spore in druga 
odprta vprašanja

S. 3. konferenco Zveze sindikatov Slovenije o 
vlogi in nalogah sindikatov pri uveljavljanju delav
cev kot nosilcev socialne politike in socialne varno
sti zaokrožamo v času med obema sindikalnima 
kongresoma obravnavo o uveljavljanju delavcev 
kot odločilnih dejavnikov pri odločanju o pogojih 
in rezultatih dela. Skupaj s konferencama o plani
ranju in delitvi po delu in njegovih rezultatih smo 
tudi celovito opredelili vlogo in naloge sindikatov v 
ter družbenih prizadevanjih.

Sindikati se morajo še bolj uveljaviti kot organiza
torji delavcev in jih tudi politično usposabljati, da 
bodo postali dejanski nosilci odločanja o ekonom
skem in socialnem razvoju. To pa zahteva odločnejši 
politični spopad z vsemi centri odtujenega odločanja 
o sredstvih, pa naj gre za takšne pojave v bankah, 
izvršilnih organih družbenopolitičnih in drugih 
skupnosti ali za tehnokratske strukture v organizaci
jah združenega dela. S takšno družbenopolitično ak
tivnostjo bomo ustvarjali razmere, da se bodo lahko 
čimbolj sprostile delovne in ustvarjalne sposobnosti 
ljudi, ki edine lahko uveljavijo vrednote samouprav
nega socializma in nas izvlečejo iz ekonomskih in 
drugih težav.

Današnja konferenca je v času, ko smo že krepko 
zakoračili v uresničevanje nalog srednjeročnega 
plana razvoja do leta 1985. Pri njegovem uresniče
vanju, ko so v ospredju prizadevanja za stabilnejše 
gospodarjenje, za usklajevanje vseh vrst porabe z 
realnimi materialnimi možnostmi združenega dela 
in družbe, se ostreje izražajo tudi problemi v so
cialni politiki in socialni varnosti. To seveda terja 
izostrevanje in usklajevanje programov ter ciljev 
socialne politike, ki bi spodbudili doseganje večjih 
delovnih rezultatov pa tudi pravičnejšo uporabo 
sredstev, ki jih združujemo po načelu vzajemnosti 
in solidarnosti. Zato v vsebini konference povezu
jemo prizadevanja za uveljavljanje pravih nosilcev 
socialne politike in preverjanje izhodišč ter samou
pravnih mehanizmov za uresničevanje te politike.

Strategijo in cilje ekonomskega ter socialnega 
razvoja do leta 1985 smo razdelili na podlagi izku
šenj, pridobljenih pri uresničevanju zadnjih dveh 
srednjeročnih planov. Pri tem smo morali upošte
vati številne nakopičene probleme, ki so bili posle
dica premalo učinkovitega gospodarjenja ter pre
velikega zadolževanja doma in v tujini. Zanemarili

Iz uvodnega poročila podpredsednika republiškega sveta Zveze sindikatov Slovenije Martina Mlinarja

Do večjih socialnih pravic 
le z boljšim delom
pa tudi nismo vpliva zaostrenih gospodarskih in po
litičnih razmer v svetu na naša gospodarska giba
nja.

Ko govorimo o vlogi in nalogah sindikatov pri 
uveljavljanju delavcev kot nosilcev socialne poli
tike in zagotavljanju socialne varnosti, moramo 
upoštevati vsebino samoupravnih družbenoeko
nomskih odnosov in s tem v zvezi položaj delavcev. 
Tovariš Kardelj je dejal: »Sindikati v socialistič
nem samoupravljanju niso zaščitniki interesov de
lavskega razreda samo v delovnih odnosih in v boju 
za vsakodnevne ekonomske, socialne in politične 
zahteve delavcev, ampak v celotnem sistemu druž
bene reprodukcije.« Tako se ,zaščitništvo’ v naših 
družbenih odnosih objektivno spremeni v zahtevno 
družbenopolitično nalogo: reševati in odpravljati 
protislovja, konflikte in mnoga druga odprta vpra
šanja, ki se pojavljajo med posamez nimi interesi 
med delavci, kot tudi delavcev in kolektivov na eni 
strani ter skupnimi interesi delavskega razreda in 
delovnih ljudi na drugi.

To zahteva nenehno družbenopolitično aktiv
nost celotne sindikalne organizacije in v njej orga
niziranih delavcev za demokratično reševanje teh 
vprašanj in zoževanje prostora za razvijanje teženj 
in delovanje nosilcev državno in skupinsko-lastnin- 
skega ter tehno-birokratskega odločanja. Če bodo 
sindikati vodilni pobudnik za odpravljanje po
manjkljivosti na področju gospodarjenja in uprav
ljanja, če bodo uveljavljali socialistično samou
pravljanje in vlogo delavcev v njem, potem si bodo 
med delavci pridobili ugled in odločilno prispevali h 
krepitvi socialne varnosti na podlagi dela in njego
vih rezultatov ter medsebojne solidarnosti in vza
jemnosti. To pa so temelji socialistične samou
pravne socialne politike.

Sindikati pa moramo zlasti odločno odstranjevati 
vse ovire, ki preprečujejo delavcem, da bi odločali 
o rezultatih svojega dela. Zato zahteve delavcev, 
naj sindikati skrbijo predvsem za izboljševanje živ
ljenjskih in delovnih razmer, ni moč razumeti kot 
poziv za gmotno pomoč, saj delavci dobro vedo, da 
sindikalna organizacija dohodka ne ustvarja niti ga 
ne deli, ampak ga ustvarjajo v temeljni organizaciji 
združenega dela in v vseh oblikah proizvodnega in 
dohodkovnega povezovanja. Je pa to tudi zahteva, 
naj sindikat skupaj z organiziranimi socialističnimi 
silami prevzema tudi odgovornost in skrb za boljše 
delo samoupravnih organov in delegacij v temelj
nih organizacijah združenega dela. To pa pomeni, 
da morajo imeti osnovne organizacije zveze sindi
katov vlogo »nekakšnih« središč, prek katerih se 
bodo problemi in interesi iz družbene skupnosti 
prenašali v sindikat kot celovito razredno organiza
cijo in nasprotno, da se bodo prek njih prenašala 
stališča in usmeritve organov zveze sindikatov do 
delavcev. Tako bodo vplivale na celovitejše spozna
vanje problematike med delavci in njihovo boljše 
odločanje v posameznih samoupravnih interesnih 
skupnostih. Prav stopnja razvitosti takega načina 
delovanja osnovnih organizacij in organov zveze 
sindikatov bo omogočala, da bodo delavci vplivali 
na celotno razvojno politiko, ki pa ima vedno dve 
vsebinski plati: ekonomsko in socialno. Šele sa
moupravna povezanost ekonomske in socialne po
litike v enoten proizvodni odnos bo skupno spre
jemanje odločitev o družbenem razvoju ter njuna 
medsebojna odvisnost, povezanost in nujna urav
noteženost. Le tako lahko postane socialna politika 
tudi razvojna in s tem politika preprečevanja vzro
kov za nastajanje socialnih problemov. Sicer bo

Zagotavljanje gospodarske stabilnosti je temelj za 
krepitev socialne varnosti delavcev in občanov ter 
učinkovito uresničevanje socialnih ciljev razvoja.

ostala le pri zdravljenju teh problemov in posledic 
nizkih osebnih dohodkov. To pa ni prava vsebina 
samoupravne socialistične socialne politike. Se
veda pa s tem ne želimo razvrednotiti njenih nalog 
pri trenutnem reševanju materialnih in drugih člo
vekovih potreb.

Zato se bomo sindikati še naprej odločno zavze
mali in tudi tako delovali, da bo zagotovljena pove
zanost ekonomske in socialne politike ter da bo ta 
politika trajno zagotavljala ekonomsko in uprav- 
Ijalsko učinkovitost delavcev v združenem delu. 
Spopadli se bomo z vsemi težnjami tistih, ki hočejo 
združenim delavcem odvzeti to pravico in odgo
vornost in z vsemi posamez niki, ki se hočejo te od
govornosti otresti. Drugače bitke za večjo produk
tivnost in gospodarnost ter s tem bitke za večji do
hodek ne bomo dobili. Ostal bo le prepad med na
raščajočimi socialnimi potrebami in nizkimi do
hodkovnimi možnostmi za njihovo zadovoljevanje. 
Sindikati moramo delavce neprestano usposabljati 
in jih seznanjati z nevarnostmi, ki utegnejo pripe
ljati do takega konflikta, da bi se lahko s svojim 
delom in odločitvami takim sporom pravočasno 
izognili.

Dinamičen gospodarski, 
pa tudi socialni razvoj

Martin Mlinar je nato spregovoril o materialnem 
in družbenem razvoju v minulem desetletju. Kot je 
dejal, smo mnoge socialne cilje, ki smo jih načrto
vali v razvojnih in drugih dokumentih, uresničili; 
nekatere tudi na račun zadolževanja in bodočega 
dohodka. Nismo pa še dosegli, da bi socialna poli
tika kot celota postala tudi pomemben spodbujeva
lec za dobro delo in gospodarjenje ter celotni druž
beni razvoj. Vzroki so predvsem v tem, da se je 
njena vsebina pretežno opredeljevala na samou
pravnih odločitvah, njeno izvajanje ter uporaba 
mehanizmov za to pa je bilo preveč v rokah izvršil
nih organov in administracije v družbenopolitičnih 
in samoupravnih interesnih skupnostih.

Dinamičen gospodarski razvoj v minulem deset- 
letju je vplival na mnoge, tudi bistvene socialne 
spremembe v strukturi prebivalstva. Širjenje mate
rialne osnove združenega dela je omogočalo ne
nehno povečevanje zaposlenosti in tako odprlo 
nove možnosti za večje zadovoljevanje osebnih in 
skupnih potreb. Pri tem pa smo se srečevali tudi z 
občasnimi neskladji med ekonomskim in socialnim 
razvojem. Vseeno pa smo materialno in vsebinsko 
pomembno napredovali: človek je postal bogatejši.

Naš družbeni razvoj bomo morali uresničevati na 
nižji stopnji gospodarske rasti in na lastnih silah. V 
takih razmerah je zelo težko, lahko bi rekli celo ne
mogoče, v socialni politiki hkrati in enakomerno ure
sničevati vse socialne cilje razvoja. To bi bilo tudi ne
smotrno, saj vsi cilji ne prispevajo enako k ozdravitvi 
gospodarskih razmer in nadaljnjemu stabilnemu ra
zvoju. Zato sta njihova selektivnost in usklajenost z 
ekonomskimi cilji nujna.

prav tako vsa naša družba; utrdil se je posamezni
kov družbeni in materialni položaj in s tem njegova 
socialna varnost.

Dosežkov na različnih področjih je mnogo, pre
cej pa je tudi odprtih problemov, ki jih še nismo re
šili. Vendar ti ne morejo do te mere zmanjšati do
sežkov našega ekonomskega in socialnega razvoja, 
da ne bi mogli govoriti o resnično velikem na
predku v razvoju.

Konferenca naj zlasti prispeva 
k dograditvi socialne politike

V pripravah na konferenco se je pogosto pojav
ljalo vprašanje, kaj je sindikate vodilo, da na njej 
razpravljamo o socialni politiki, in kakšne cilje že
limo z njo doseči. Moram reči, da je bilo za to 
mnogo vzrokov, predvsem pa potreba, da ocenimo 
sv oje dosedanje delovanje pri uveljavljanju delav
cev kot nosilcev socialne politike. Zgolj gospodar
ski in družbeni trenutek nista bila vzrok za konfe
renco, sta pa pospešila njeno pripravo. S tem de
lovnim srečanjem ne nameravamo spreminjati ok
virov naše razvojne politike. Čutimo pa potrebo po 
akcijskem poenotenju za delovanje v vseh okoljih 
in po tem, da povemo, kaj je treba v vsebini in upo
rabi mehanizmov socialne politike še izpopolniti. 
Temu skušajo slediti tudi stališča in usmeritve. V 
javni razpravi so jih največkrat tudi tako razumeli, 
povsod pa ne. Ponekod so v njih videli predvsem

- V vseh oblikah sindikalne organiziranosti je treba 
delovati tako, da bomo uresničevali vsebino konti
nuiranega planiranja kot proces usklajevanja planov 
z nastalimi razmerami. Tako bo mogoče kakovostno 
spreminjati in dopolnjevati plane družbenopolitičnih 
skupnosti in odpraviti sedanje pomanjkljivosti pri 
njihovem nastajanju. Usklajevanje planov z mate
rialnimi možnostmi mora izhajati iz razmer v temelj
nih celicah naše družbe kot so temeljne organizacije 
združenega dela in krajevne skupnosti.

možnost za uresničitev nekaterih želja po širjenju 
socialnih pravic.

Če izhajamo iz pobud, podanih v javni razpravi, 
in iz sedanjih opredelitev Zveze sindikatov Slove
nije do nekaterih področij socialne politike, je 
treba nekatera, zlasti zaradi njihovega pomena za 
celoten družbeni razvoj, posebej izpostaviti. Ned
vomno sta izjemno pomembni področji zaposlova
nje in izobraževanje. V razvojni politiki sta med 
seboj tako čvrsto povezani in odvisni, da bi v prime
ru, če tega ne bi dovolj upoštevali, mnogim mladim 
omajali socialno varnost, družbi kot celoti pa one
mogočili kakovosten razvoj. Gotovo je razvojna 
politika tista, ki opredeljuje obseg zaposlovanja, 
izobraževanje pa tisti dejavnik, ki mladino ne le 
usposablja za delo, temveč omogoča produktivno 
zaposlovanje in uresničevanje razvojnih ciljev.

V sindikatih bomo podpirali prizadevanja za 
take strukturne spremembe v proizvodnji in stori
tvah, ki bodo na podlagi domačega in tujega pov
praševanja odprle možnosti za večizmensko obra
tovanje organizacij združenega dela in s tem tudi 
možnost za zaposlitev novih delavcev. To je edina 
realna osnova za to, da bi proti koncu tega srednje
ročnega obdobja dosegli našim razmeram ustrezno 
rast zaposlenosti.

Sindikati bomo podpirali vse oblike izobraževa-

Predsedniki osnovnih sindikalnih organizacij 
o socialnem položaju »svojih« delavcev

Boljše delo 
ne vpliva na 
dohodek

Goran Iskric

Učitelj fizike in matematike Goran Iskrič je predsednik 50-članske 
OO ZSS Osnovne šole Tone Čufar v Ljubljani. Zastavljamo mu po
dobna vprašanja, kot onim iz proizvodnih organizacij, pa vendar so 
odgovori precej drugačni.

— Kako shaja danes učitelj z dohodki iz delovnega razmerja? 
Danes so po šolah v glavnem učiteljice; na naši šoli je le 7 moških.

od tega 5 učiteljev. Feminizacija poklica je star problem, pogojena 
prav gotovo tudi z osebnimi dohodki. Če bi bil to edini dohodek štiri
članske družine, bi bil učitelj upravičen do vseh nadomestil. A ker je 
pri učitelju samskega stanu to dohodek le za enega, pri poročenem pa 
skoraj praviloma drugi družinski dohodek, ne prihaja do socialnih 
problemov. Pa vendar, ko popravimo zaostale OD, nastajajo že nove 
razlike!

Pri nas je povprečni OD za redno delo učitelja 14.000 din. Socialno 
ogrožen ni učitelj, pač pa snažilke, za katere nam prizna mestna izo
braževalna skupnost le 6550 din, in tu nastajajo konflikti. O tem smo 
se pri nas veliko pogovarjali, zato solidarnostno tudi prelivamo sred
stva za OD, tako da je bil v decembru 1981 OD snažilk povprečno 
7360 din, celoletno povprečje pa je seveda bilo nižje. Kot veste, je 
sprejet nov samoupravni sporazum za osnovne šole, tudi mi smo ga 
sprejeli, ni pa še realiziran. Kako bo svobodna menjava upoštevala ta 
sporazum, če mestna izobraževalna skupnost ni njegov podpisnik? 
Vsak izmed naših članov bi vam odgovoril, da na oblikovanje do
hodka učitelj takorekoč nima vpliva.

Stanovanjska problematika kot de! socialne politike pri nas najbolj izstopa. 
Že vrsto let vodimo evidenco potreb, prednostno listo, vsako leto razpišemo 
natečaj bodisi za najemniška stanovanja — lani smo eno kupili za učitelja — 
bodisi za kredite, tudi za adaptacije. Iz sredstev stanovanjskega sklada bi se
veda zelo malo naredili, zato pa po zaključnem računu iz ostanka dohodka 
primaknemo deset do dvajset starih milijonov. Tu smo vodili dobro akcijo. 
Zdaj pa teče preko mestne izobraževalne skupnosti akcija za združevanje sred
stev stanovanjskih skladov šol, ki pa zastaja, nemara zato, ker dosti ne obeta; 
sedem osnovnih šol iz naše občine bi lahko kupilo letno morda tri stanovanja.

— Kaj pa učiteljski počitniški družbeni standard?
Pred dvema letoma je prišla od občinskega sveta pobuda za ustanovitev po

čitniške skupnosti. Mi smo bili takoj za vključitev, predlagali smo, da bi v to 
skupnost pritegnili tudi kakšno večjo delovno organizacijo. A iz tega ni bilo do
slej nič. naša krajevna skupnost pa tudi nima nobene večje gospodarske orga
nizacije, s katero bi se glede cenejšega počitnikovanja nemara lahko kaj soli
darnostno dogovorili. Pri regresu za letovanje pa uveljavljamo diferencialne 
regrese, razlika med najvišjim in najnižjim pa je 1000 din. To ni veliko, je pa 
izraz solidarnosti.

— Ali kot predsednik OO ZSS poznate družinsko stanje vaših delavcev?
Moram reči, da ne. Na izvršnem odboru smo se pogovarjali o tem in naložili 

našemu članu, ki je psiholog, da bi izdelal socialne kartice, predvsem za sku
pino delavcev z najniž jimi OD, da bi več vedeli o tem, kako živijo, osnovne po
datke pa bi zbrali za vse člane kolektiva. Z večjo silovitostjo namreč udarjajo 
na dan le problemi snažilk, na primer, ko jih mečejo iz stanovanja. Ob takih 
primerih sindikat vloži veliko naporov in nekaj stanovanjskih problemov smo 
skupno s krajevno skupnostjo Kolodvor in občinsko samoupravno stanovanj
sko skupnostjo uspešno rešili.

— Ste obravnavali gradivo za 3. konferenco ZSS?

Smo, jeseni, ko smo se vrnili na šolo. Sprva smo se zagnali, potem je naša ak
tivnost zamrla. A ta problematika je takorekoč stalno prisotna. Pred dvema le
toma smo po zaključnem računu izločili enkraten znesek za tovarno hrane, 
bili smo navdušeni nad programom Kolinske. Nasa šola dela do 5. razreda kot 
celodnevna, in za to prehrano smo zainteresirani tako zaradi učencev kot učite
ljev. ki zdaj dobivajo bone. Hrano vozimo iz nekega vrtca, a z njo nismo zado
voljni. O akciji Kolinske pa se zdaj nič več ne sliši.

■ Sonja Gašperšič



Prizorišče 3. konference ZSS, ki je potekala v veliki dvorani skupščine SR Slovenije

nja ob delu in iz dela za višjo strokovno usposoblje
nost posamez nika v stroki, ki bo prispevala k proi- 
zvodno-tehničnemu in poslovno-upravljalskemu 
napredku organizacije združenega dela. Zavze
mamo se tudi za večje možnosti kadrovskega in so
lidarnostnega štipendiranja dijakov in študentov, 
ki se po končanem šolanju ne morejo zaposliti in 
žele spremeniti svoj poklic ter tako pridobiti mož
nost za zaposlitev. Skratka, sindikati se zavzemamo 
za take oblike izobraževanja in usposabljanja, ki 
bodo človeku omogočile sprotno prilagajanje zna
nja potrebam tehničnega napredka in družbenega 
razvoja sploh.

Sindikate in celotno družbo čakajo odgovorne 
naloge za nadaljnji razvoj zdravstvenega varstva.

Uspešen ekonomski razvoj je pogoj za uresničeva
nje socialnih ciljev, pa tudi nasprotno. Prisvajanje re
zultatov tega razvoja na podlagi dela in delovnega 
prispevka pa je bistveno načelo socialne politike in 
predpostavka za zainteresiranost združenih delavcev 
za produktivno in ekonomsko učinkovito delo.

varstva pri delu in humanizacije dela. Prizadevali si 
bomo, da bi s širjenjem preventivnega zdravstva in 
medicine dela na podlagi neposredne menjave dela 
čimbolj čvrsto povezali uporabnike storitev in nji
hove izvajalce; ne samo zaradi bolj kakovostnih 
storitev in družbenoekonomskih odnosov, temveč 
tudi zaradi potreb in možnosti za pravočasno od
krivanje vzrokov sodobnih bolezni, ki jih prinašajo 
nova tehnologija ter spremembe v delovnem in živ
ljenjskem okolju. Vztrajali bomo pri tesnejšem po
vezovanju zdravstvenih delavcev in izvedencev s 
področja varstva pri delu in humanizacije dela in 
pri upoštevanju njihovega mnenja o izboru tehno
logije. Preventivno delovanje za ohranitev zdravja 
delavcev se mora začeti na začetku delovnega pro
cesa, ne pa šele v samem procesu dela.

Za človekovo zadovoljstvo, razvoj družine in 
družbeno produktivnost dela je prav gotovo zelo 
pomembno zdravo življenjsko okolje. Sindikati 
bomo podpirali vsa prizadevanja za ohranitev

zdravih življenjskih razmer delovnih ljudi. K temu 
pa lahko in morajo največ prispevati delavci in ob
čani sami. Zato bomo delovali tako, da se bosta 
krepili odgovornost in skrb za čistost voda in oko- 
Ija. Zavzemali se bomo tudi, da bodo nove soseske 
in stanovanjska okolja projektirana in grajena z 
vsemi nujnimi spremljajočimi objekti, z zelenicami 
in nasadi drevja, da bi prebivalci v njih lahko kul
turno živeli in se družbeno udejstvovali.

Dokaj zapletene razmere v stanovanjskem go
spodarstvu in varstvu otrok, ki jih niso povzročile 
samo manjše materialne možnosti, temveč predv
sem neurejeni samoupravni družbenoekonomski 
odnosi, zahtevajo tudi odločnejše delovanje Zveze 
sindikatov Slovenije. Gre za uresničitev zakono
daje na področju stanovanjskega gospodarstva, 
kjer se morajo uveljaviti hišna samouprava in sta
novalec v njej kot nosilec odgovornosti za gospo
darjenje s stanovanjskim fondom ter večja odgo
vornost delavca, da bo na podlagi svojega dela ter 
povezan z drugimi delavci vzajemno in solidarno 
reševal svoja stanovanjska vprašanja. Povečati mo
ramo aktivnosti v organizacijah združenega dela, 
da bodo delavci sprejeli merila za lastno udeležbo 
kot temelj za pridobitev pravice do družbenega 
stanovanja. V tej zvezi je treba razdelati tudi merila 
za lastno udeležbo družin, predvsem mladih, ki 
dobe solidarnostna stanovanja. Zavzemamo se, da 
bi več mladih družin dobilo solidarnostna stanova
nja, vendar naj na podlagi sprejetih meril prispe
vajo lastno udeležbo, brž ko si gmotno opomorejo. 
Tako je treba urediti tudi s tistimi, ki že živijo v so- 
lidarnostnih stanovanjih.

Sindikati podpiramo nadaljnji prehod na eko
nomske stanarine. Pri tem pa poudarjamo, da je 
treba odločno zmanjšati sedanje velike razlike med 
stanarinami v posamez nih družbenopolitičnih 
skupnostih in uveljaviti načelo za subvencioniranje 
stanarin. Razlike v stanarinah ne izhajajo iz cene 
gradnje, vrste in lokacije stanovanj, ampak iz od- 
nosa ter skrbi za stanovanjski fond in iz neodgovor- 
nega obnašanja posameznih družbenopolitičnih 
skupnosti do razvoja samoupravnih družbenoeko
nomskih odnosov v stanovanjskem gospodarstvu. 
Pri tem pa tudi odločno nasprotujemo sedanjemu

V sindikatih bomo od svojih delegatov zahtevali, 
da v samoupravnih skupnostih za cene Soglašajo le s 
tistimi cenami, ki bodo oblikovane na podlagi za
kona o cenah in na dogovorjeni politiki cen. V orga
nizacijah združenega dela pa bomo delovali tako, da 
bodo predlogi za spremembe cen proizvodov in sto
ritev za samoupravne organe izdelani na istih osno
vah.

Pri zagotavljanju socialne varnosti na podlagi deli
tve osebnih dohodkov po delu in rezultatih dela se 
sindikati zavzemamo za jasno opredeljevanje soli
darnosti. Gre za položaj delavcev v temeljnih organi
zacijah združenega dela, ki zaradi problemov v go
spodarjenju zaidejo v hude ekonomske težave. Po
trebna solidarnost za reševanje takih problemov 
mora biti opredeljena v samoupravnih aktih organi
zacij združenega dela, tako da bo spodbujala delavce 
v vsaki taki temeljni organizaciji združenega dela k 
prizadevnosti za boljše delo, ustreznejšo organizacijo 
dela in poslovno usmerjenost.

skladni z našimi materialnimi možnostmi. Prek delegatov 
v stanovanjskih skupnostih pa moramo uveljaviti načelo, 
da je treba v novih stanovanjskih objektih zagotavljati 
prostor za varstvo otrok. Tako bomo rešili več vprašanj, 
od približevanja varstvenih prostorov bivališču družin, do 
večje možnosti pri uporabi takih prostorov, ko se sta
rostna struktura stanovalcev v takem okolju spremeni.

Z vso resnostjo se nam še vedno kažejo problemi var
stva dojenčkov, kar tudi močno vpliva na izostanke z 
dela. Ker zaradi visokih stroškov razvijanja otroških jasli 
ne bomo mogli dovolj hitro zadovoljevati sprotnih po
treb, bomo morali temeljito preučiti vse možnosti in na
čine za uspešnejše reševanje tega vprašanja. Pri tem se 
moramo soočiti tudi z možnostjo podaljševanja odsotno
sti z dela materam za nego dojenčka v povezavi s podalj
ševanjem dela nad 35 let. Večja pozornost pogojem, v ka
terih žive in se razvijajo otroci, je naša skupna družbena 
naloga. Razlike v pogojih v prvem življenjskem obdobju 
niso le socialne razlike med otroki in starši takrat, temveč 
imajo tudi poznejše posledice v razvoju otroka. Sindikati 
moramo bolj seznanjati delavce s temi problemi, da bodo 
lažje spoznali vso težo vprašanj varstva otrok, saj to ne 
sme ostati le skrb in problem tistih, ki imajo otroke.

S skrajševanjem delovne dobe 
ne bi rešili problemov

Pokojninski sistem in iz njega izhajajoče pokoj- 
nine so tisti mehanizem v socialni politiki, ki mora 
močno vplivati na delo in gospodarjenje delavcev v 
organizacijah združenega dela in na njihove odloči
tve o naložbah, kar je na drugi strani podlaga za

Za reševanje občasnih socialnih težav, ki dolete 
delavca in njegovo družino, bomo nadaljevali aktiv
nosti, da bodo delavci v svojih samoupravnih aktih 
opredelili primere in načine za dajanje namenske 
materialne pomoči iz sredstev skladov skupne po
rabe temeljnih organizacij združenega dela.

načinu oblikovanja cen v gradbeništvu, ki niso 
skladne z zakonom o cenah, ampak slone na mono
polno dogovorjenih faktorjih. Zato bomo prek de
legatov v samoupravnih intresnih skupnostih za 
stanovanjsko gospodarstvo uveljavljali ta načela, 
od svojih delegatov v samoupravnih interesnih 
skupnostih za cene pa zahtevali, da ne bodo sogla
šali s cenami, ki niso skladne z veljavno zakonodajo 
in sprejeto politiko cen.

V razvoju varstva in vzgoje predšolskih otrok se zaradi 
visoke zaposlenosti žensk odpirajo številni problemi. 
Manjše materialne možnosti združenega dela ne bodo 
dovoljevale večje gradnje vzgojno-varstven ih objektov. 
Zato moramo uveljaviti nekatere nove načine reševanja 
teh problemov. V sindikatih bomo zahtevali večjo odgo
vornost organizacij združenega dela pri reševanju varstva 
-otrok njihovih delavcev, ob tem pa se bomo tudi zavzema
li, da bi s samoprispevki reševali predvsem ta vprašanja. 
Podpiramo prizadevanja za širjenje oblik družinskega 
varstva kot sestavnega dela družbenoorganiziranega var
stva in vzgoje otrok.

Pri projektiranju oziroma gradnji varstvenih ustanov 
bomo nasprotovali vsem izvedbam in standardom, ki niso

njihovo socialno varnost, ko se upokoje. Ta med
sebojna povezanost je še premalo izražena v zavesti 
delavcev in tudi v našem družbenem delovanju.

Preveč silijo v ospredje le želje jx> razširitvi pra
vic; ki pa nimajo realne dohodkovne podlage. V 
Sloveniji je stopnja vseh vrst upokojevanja v zad
njem času dvakrat hitrejša od stopnje zaposlovanja. 
Ta razkorak odpira nove skrbi in nalaga nove ob
veznosti. Zato nekatere zahteve po krajši delovni 
dobi kot načinu za pospeševanje zaposlovanja mla
dih ljudi nimajo realne materialne osnove, pa tudi 
ne zagotavljajo možnosti za zaposlovanje sedanjih 
iskalcev zaposlitve. Gre za probleme strukturnega 
neskladja med delovnimi mesti, ki bi se tako spraz
nila, in strukturo iskalcev zaposlitve. Poleg tega 
pa ima skrajševanje delovne dobe še veliko drugih 
negativnih učinkov na upokojence same in na ra
zvoj celotne družbe. Zatosmovsindikatih prepriča
ni, da ni družbeno upravičenih razlogov za skrajše
vanje delovne dobe. Ne zavračamo pa možnosti za 
predčasno upokojevanje, vendar ne kot metodo za 
skrajševanje delovne dobe, temveč kot pot za reše
vanje problemov posameznikov. Vztrajali bomo, 
da bo mogoče to možnost uveljaviti le na podlagi 
družbeno dogovorjenih meril, opredeljenih v re
publiški pokojninski zakonodaji in na odgovornosti 
delavcev ter organizacij združenega dela za posle
dice, ki s tako upokojitvijo nastanejo.

Menimo, da so predvidene spremembe na po
dročju invalidskega zavarovanja smotrne in da 
bodo povečale skrb organizacij združenega dela za 
preprečevanje nastajanja invalidnosti in njihovo

Pri zagotavljanju socialne varnosti na podlagi dela 
in delovnega prispevka delavca k ustvarjenemu do
hodku pa se sindikati zavzemamo za tako politiko 
najnižjega osebnega dohodka delavcev, ki ne bo slo
nela le na minimalnih življenjskih stroških, ugotov
ljenih na podlagi dogovorjene metodologije. Sloneti 
mora na nenehnih prizadevanjih za izboljšanje orga
nizacije dela, to je, da bodo v delovnih procesih le 
dela in naloge, ki bodo s svojo zahtevnostjo in delav
čevim prispevkom k rasti dohodka zagotavljala de
lavcu tak osebni dohodek, ki bo večji od spodnje 
meje, določene z zakonom.

prekvalifikacijo. Zavzemamo pa se, da se posa
mezna vprašanja, specifičnosti panog, obveznosti 
in odgovornosti v Sloveniji urede z ustreznim druž
benim dogovorom, saj spremenjeni odnosi na tem 
področju ne smejo zmanjšati socialne varnosti de
lovnih invalidov.

V sindikatih jx>dpiramo prizadevanja, da bi pro
bleme socialne varnosti kmetov, tudi ostarelih, re
ševali na podlagi enotnega pokojninskega sistema. 
Pri tem pa vztrajamo, da bodo te pravice izhajale iz 
dela in njegovih rezultatov ter smotrnega izkoriš- 
Čanja zemlje kot skupnega družbenega bogastva ne 
glede na lastništvo. Zato se v sindikatih zavzemamo 
za nadaljevanje aktivnosti, ki bodo kmetom v vseh 
oblikah povezovanja in združevanja odprle mož
nosti starostnega zavarovanja v enotnem pokojnin
skem sistemu ter jim pomagale uveljavljati njihove 
pravice in obveznosti na podlagi dela in njihovega 
prispevka k skupnemu gospodarskemu in družbe
nemu napredku.

Vse to pa ne bi bilo uresničljivo, če še v bitki naše 
socialistične samoupravne Jugoslavije ne bi ne
nehno krepila zavest in moč medsebojne poveza
nosti in odvisnosti. Naši delavci in delovni ljudje 
žele na teh temeljih, na svojem delu in gospodarje
nju, graditi svojo družbeno in socialno trdnost.

Ekonomska in socialna politika jim morata to 
omogočiti in pospeševati. V tem pa je tudi druž
bena vloga in naloga sindikatov in drugih dejavni
kov v političnem sistemu socialističnega samou
pravljanja, ki morajo z družbenopolitičnim delo
vanjem in strokovnimi rešitvami nenehno oboro- 
ževati delavce, da bodo te težnje lahko uresničevali 
m postajali gospodarji nad tokovi družbene repro
dukcije, s tem pa tudi pravi nosilci socialne politike 

| in svoje socialne varnosti.

Predsedniki osnovnih sindikalnih organizacij 
o socialnem položaju »svojih« delavcev '

Ce takoj 
pomagaš, 
dvakrat 
pomagaš

Ciril Dežman

Tisti dan, ko se je pričela 3. konferenca ZSS, smo navsezgodaj zju
traj obiskali predsednika osnovne organizacije sindikata v TOZD 
Polnilnica ljubljanske Pivovarne Union Cirila Dežmana. Ničesar se 
nismo dogovorili vnaprej o temi, ki naj bi bila v ospredju našega pogo
vora, vendar Ciril Dežman ni bil presenečen, ko smo ga povprašali; 
kako je v njihovi tovarni sindikat vpet v razreševanje socialnih vpra
šanj delavcev, kako jih rešujejo in kako si zamišlja uresničevanja sta

lišč in usmeritev 3. konference v svoji temeljni organizaciji združe
nega dela.

»Sproti odpravljamo vse zagate na tem področju,« nam je uvodoma 
pojasnil, »naši delavci nimajo socialnih težav, kajti urejene so stano- 
vanjske razmere, zdravstveno in otroško varstvo, skratka vse tisto, kar 
v delovni organizaciji prištevamo k skrbi za socialno varnost delavcev.

Ta je v največji meri odvisna od osebnih dohodkov, od trdnosti de
lovne organizacije in solidnega poslovanja. Pri nas nihče ne dobi na 
mesec manj kot 8.000 dinarjev, v povprečju pa so najnižji osebni do-, 
hodki okrog 9.000 dinarjev. Potemtakem imamo dobro urejene ra
zmere. Seveda pa se lahko zgodi, da pride kakšna družina ali posa
meznik v težak položaj in mu je potrebno pomagati. Pred kratkim se 
je ponesrečil eden izmed naših delavcev in zapustil ženo, ki je zapo
slena pri nas,in tri otroke. Sindikat je družini takoj priskočil na pomoč 
z enkratno denarno podporo in kot je že navada, so tudi njegovi sode
lavci sami zbrali nekaj sredstev. K temu moram dodati, da je družina 
že prej imela trisobno stanovanje, skratka, ne bo se zgodilo, da bi bila 
ogrožena socialna varnost teh ljudi.

Tako ravnamo v Pivovarni zmeraj, kar ni le človekoljubno dejanje, 
temveč naša politika, ki krepi solidarnost med ljudmi in utrjuje kolek- 
tiv v enotnosti. Sicer pa se je pred kratkim zaposlila pri nas tudi nova 
socialna delavka, ki prav zdaj preučuje socialne razmere, kar bo dobra 
osnova za ravnanje sindikata in samoupravnih organov pri odločanju, 
komu pomagati in kako, če je te pomoči potreben. Le trdnejše stike 
bomo morali navezati s krajevnimi skupnostmi, kjer živijo naši delav

ci, da bi imeli celovito podobo socialnega stanja naših delavcev in nji
hovih družin.

Zdravstveno varstvo? V tovarni imamo zobno ambulanto, poleg 
tega pa morajo vsi naši delavci vsako leto na sistematične preglede, saj 
sodimo v živilsko predelovalno industrijo, kjer so takšni pregledi ob
vezni.

Tisti delavci, ki delajo v težjih delovnih razmerah, imajo tudi 
vsakoletne specialistične preglede. Tudi stanovanjska vprašanja 
sproti rešujemo. Za samce imamo eno in večposteljne enote, vsi drugi 
pa imajo stanovanja, ki jim pripadajo po naših normativih. Ne poz
nam nikogar v naši temeljni organizaciji združenega dela, ki bi živel v 
slabih stanovanjskih razmerah.

Vrtec imamo poleg tovarne. V sezoni, ko delamo tudi ob sobotah, je 
poskrbljeno za malčke naših delavcev. Tudi počitniške zmogljivosti 
imamo ob morju in v planinah. Toda delamo tako, da jih uporablja 
polovica delavcev eno leto, druga pa drugo, saj mora Pivovarna delati 
zlasti poleti, ko je največje povpraševanje.«

Ciril Dežman ni bil v zadregi pri nobenem vprašanju. Na koncu je dejal: 
»Prej smo imeli v osnovni organizaciji sindikata le dve sindikalni skupini. To ni 
bilo dobro, zato smo se odločili za pet. Člani izvršnega odbora so 'delegirani' iz 
teh skupin in lahko rečem, da smo zato tudi dobro obveščeni o vseh težavah 
naših delavcev. Če je potrebna pomoč, se takoj dogovorimo in brez velikih 
razprav pomagamo. Sicer pa za sodelovanje s krajevno skupnostjo Milan Maj
cen skrbi predvsem konferenca. Tudi to sodelovanje je zgledno.«

Marjan Horvat
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Šola naj uči 
tisto, kar
potrebuje gospodarstvo

»Šele samoupravna povezanost ekonomske in 
socialne politike v enoten proizvodni odnos pomeni 
skupno sprejemanje odločitev o družbenem ra
zvoju ter njuno medsebojno soodvisnost, poveza
nost in njuno uravnoteženost,« je poudaril v svo
jem uvodnem poročilu na 3. konferenci ZSS Martin 
Mlinar, podpredsednik republiškega sveta ZSS. V 
našem zapisu s konference je potrebno že uvodoma 
opozoriti, da so tisti razpravljalci, ki so govorili o 
izobraževanju, zaposlovanju in še zlasti o produk
tivnem zaposlovanju, to misel vseskozi poudarjali 
v povezanosti z razvojem združenega dela in zlasti 
stabilizacijsko politiko.

Usmerjeno izobraževanje je 
strateška naloga sindikatov

delegatov, organizacije združenega dela razpisu
jejo vse manj štipendij, kakor da združeno delo ne 
potrebuje tehnikov in inženirjev, saj bo po podat
kih, ki jih imajo na RK ZSMS, letos za 20 do 40 od
stotkov manj kadrovskih štipendij, kot jih je bilo 
razpisanih lani. To pa je po mnenju Ivanke Klopči
čeve iz Murske Sobote napaka, kajti izgovori de
lovnih organizacij, da že tako izločajo precejšnja 
sredstva za štipendijske sklade združenih sredstev, 
nimajo pravega opravičila.

In končno, če se povprašamo, kje so vzroki za ne 
ravno zavidljive razmere na področju izobraževa
nja in štipendiranja, velja posebej poudariti zlasti 
resnico, da še dobršen del organizacij združenega 
dela v razvojnih in v vsakoletnih gospodarskih na
črtih premalo upošteva izobraževanje delavcev in 
štipendiranje — skratka znanje.

poslovanju. Pravzaprav smo se srečali s tem paradoksom, 
da so načrti sprejeti in usklajeni, samoupravni sporazumi 
pa niso podpisani. Vse to kaže na staro bolezen samou
pravnega sporazumevanja — neodgovornost, kajti le ena 
četrtina OZD je podpisala samoupravne sporazume. To 
zahteva odločno ukrepanje zlasti sindikatov.

Razpravljalci iz manj razvitih predelov Slovenije so 
opozorili na nekaj posebnosti v možnostih zaposlitve, ki 
jih republiški podatki — povprečja so kajpak povprečja 
— dovolj nazorno ne poudarjajo. Tako je Ivanka Klopčič 
med drugim dejala, da imamo v naši republiki območja, 
kjer kljub desetletnim prizadevanjem »ob polni zaposle
nosti v Sloveniji« niso uspeli razrešiti gordijskega vozla 
nezaposlenosti. »Sam obseg nezaposlenosti niti ni tako 
zaskrbljujoč, pač pa nas skrbi naraščanje nezaposlenosti 
in to zlasti mladih. To velja posebej za tista območja, ki so 
značilna po slabše produktivnem zasebnem kmetijstvu, 
velikem deležu kmečkega prebivalstva in številnih de

lavcih, ki so začasno zaposleni na tujem.« Zato se je v raz
pravi zavzela za spremembo sklepne listine konference v 
tem smislu, da je potrebno v okviru naše republike manj 
razvitim območjem nameniti in zagotoviti pomoč širše 
družbene skupnosti pri povečevanju zaposlitvenih mož
nosti. Tudi Katica Kašman je menila tako in na primerih iz 
ptujske občine ponazorila neugodne razmere teh obmo
čij s tistimi v razvitih občinah. Pri tem pa je še posebej 
menila, da je potrebno spremeniti tudi samoupravni spo
razum o združevanju sredstev za socialno varnost nezapo
slenih. Dejala je: »Samoupravni sporazum ima dve do
ločbi, ki omogočata nepravilno oblikovanje solidarnost
nih sredstev za socialno varnost nezaposlenih, kajti zade
vata tiste občine, ki že tako prejemajo solidarnostna sred
stva, še tem bolj, čim več imajo upravičencev do denarnih 
nadomestil nezaposlenim... Ker vemo, da vsi ne moremo 
živeti na najbolj razvitih območjih, pa bi to želeli, predla
gam, da se ta samoupravni sporazum prouči in da se sindi
kat zavzame za enake pravice nezaposlenih delavcev v

Že uvodoma je podpredsednik izvršnega sveta 
skupščine SRS Dušan Šinigoj dejal, da je uspešen 
razvoj usmerjenega izobraževanja odvisen od tega, 
kako bodo delavci v temeljnih organizacijah 
skladno s svojimi in širšimi družbenimi tekočimi in 
razvojnimi potrebami oblikovali svoja stališča do 
vsebine, načina izvajanja, obsega in ustroja izobra
ževanja, kako bodo to izrazili v planskih listinah in 
skrbeli za uveljavljanje stališč v izobraževalnih or
ganizacijah, v organih upravljanja izobraževalnih 
skupnosti, v zbornicah in združenjih. Z organizira
nimi družbenimi prizadevanji smo letos že dosegli 
pomembne premike pri usmerjanju v izobraževa
nje. Dosegli smo razmerje vpisa 46:36 v prid proi
zvodnih usmeritev in, kar je še pomembnejše: več 
je vpisanih na nekaterih že po običaju deficitarnih 
področjih, kot sta agroživilstvo in metalurgija. Po
membne premike dosegamo, je poudaril Dušan Ši
nigoj, tudi ob vpisu na visokošolske temeljne orga
nizacije združenega dela, saj se je vidno zmanjšal 
vpis v družboslovne smeri študija.

Kajpak bi bilo napak, če bi bili zadtfvoljni z dose
ženim. Dejstvo je, na kar so opozorili tudi drugi 
razpravljalci, da se še zmeraj srečujemo z ostanki 
stare miselnosti. Pa ne le v šolstvu, temveč tudi v 
organizacijah združenega dela! Pri tem velja ome
niti zlasti misli, ki so jih povedali tudi Marjan Ma- 
kari iz Maribora, Ivanka Klopčič iz Murske Sobote 
in Franc Vodopivec, da so kakovostni premiki v 
usmerjenem ižobraževanju še posebej odvisni od 
tega, v kolikšni meri bomo uveljavili izobraževanje 
iz dela, predvsem za poklic višje zahtevnosti. To pa 
hkrati pomeni, da je potrebno v organizacijah 
združenega dela stalno spremljati tudi strokovni 
razvoj vsakega posameznika in poskrbeti za to, da 
se bodo sposobni delavci usposabljali za zahtev
nejša dela. Seveda to ne bo teklo samodejno, kajti 
večji napredek lahko pričakujemo le tedaj, če bodo 
zavestne družbene sile, zlasti pa še sindikat, opre
delile te naloge kot naloge strateškega pomena za 
razvoj družbe.

»Kadar govorimo o socialni politiki in zagotav
ljanju socialne varnosti, ne smemo pozabljati na 
neurejeno štipendijsko politiko,« je med drugim 
dejal Branko Florjančič, delegat RK ZSMS. Menil 
je, da so štipendije zelo pomembna oblika uresni
čevanja kadrovske politike in njen sestavni del ter 
hkrati izenačevanja materialnih možnosti za vzgojo 
in izobraževanje mladih. Pa ne samo to, so vez med 
organizacijami združenega dela in mladimi, kar vse 
lahko spodbuja slednje k boljšemu in hitrejšemu 
učenju. Toda v zadnjem času, sodeč po razpravah

Sejem bil je živ...

Rajši bi bili bolj 
kot manj razvita občina

Sicer pa je politika zaposlovanja v dobršni men 
povezana s politiko izobraževanja. Ugotovitev, da 
je marsikje zmanjševanje števila štipendij posle
dica zlasti sedanje politike zaposlovanja, ni za lase 
privlečena. Toda bržkone je to kratkovidna politi
ka, ki bi se ji morale zlasti sindikalne organizacije v 
temeljnih samoupravnih okoljih odločno postaviti 
po robu.

P.av gotovo sta področji zaposlovanja in izobraževanja 
čvrsto povezani, odvisni druga od druge, in če tega ne bi 
upoštevali, bi mnogim mladim omajali socialno varnost, 
družbi kot celoti pa onemogočili kakovosten razvoj. Raz
pravljalci so govorili o teh vprašanjih konkretno in opozo
rili zlasti na tiste prvine v politiki zaposlovanja, ki niso v 
našem ravnanju usklajene z družbenimi hotenji. Igor Po
nikvar, predsednik zveze skupnosti za zaposlovanje je 
menil, da pri politiki zaposlovanja uveljavljamo že mnoge 
stvari, ki so zapisane v sklepni listini, da so letni načrti za
poslovanja usklajeni z občinskimi resolucijami, ki predvi
devajo 2,5-odstotno rast družbenega proizvoda in 1 -od
stotno rast zaposlovanja. Uskladitveni postopki so dali za 
eno desetinko odstotka večje zaposlovanje, vendar pa ob 
tem niso upoštevani pripravniki.

Žal pa se v naši republiki ne moremo pohvaliti s takimi 
uspehi pri podpisovanju samoupravnih sporazumov o za-.

naši republiki, ne glede na to, ali živi nezaposleni delavec 
v gospodarsko bolj ali manj razviti občini.«

Martin Muršič iz Maribora je namenil največ pozorno
sti zaposlovanju in usposabljanju invalidov, kjer bi morali 
storiti še velike korake pri poklicnem usmerjanju invali
dov in njihovega zaposlovanja.

Pravzaprav so razpravljalci enotno ugotavljali, da je 
prišlo v sedanjih stabilizacijskih časih do zastoja v zapo
slovanju, in po drugi strani pritrdili resnici, da bo moč 
prebroditi težave le s pravilnim načrtovanjem kadrov fn 
izobraževanjem delavcev. Pri tem pa ne smemo pozabiti 
niti na tiste dogovore, ki opredeljujejo nadurno delo in 
delo upokojencev. Povzemimo misel Marjana Makarija, 
ki je med drugim dejal, da bi moral sindikat v organizaci
jah združenega dela zahtevati, da vsak predlog za pogod
beno delo ali nadurno delo temeljito obravnavajo v sa
moupravnih organih, da ugotovijo morebitne možnosti za 
delo za določen čas, da bi za to delo dobili brezposelnega 
delavca. Pri tem pa morajo biti v ospredju organizacija 
dela v OZD, razporeditev delovnega časa in podobno. Ob 
vsem tem pa kajpak ne smemo pozabljati tudi na bolj 
produktivno in smotrno izrabo delovnega časa. Zavest o 
pomenu smotrne uporabe delovnega časa je med po
membnimi dejavniki osnov socialne varnosti delavcev. O 
vsem pa morajo kajpak še mnogo bolj podrobno sprego
voriti delavci v temeljnih organizacijah združenega dela, 
kajti tam uveljavljajo socialno politiko in varnost vseh v 
skladu s solidarnostjo in vzajemnostjo v naši družbi.

Marjan Horvat

Umrl je
Jovan Veselinov-Žarko

V ponedeljek je v Beogradu v 76. letu sta
rosti umrl Jovan Veselinov-Žarko, ugledni 
revolucionar, eden najbližjih dolgoletnih so
delavcev predsednika Tita. Do smrti je bil 
član sveta federacije. V Beogradu so imeno
vali odbor za pogreb, v katerem so bili 
ugledni revolucionarji, družbenopolitični in 
javni delavci naše države, predsedstvo CK 
ZKJ pa je ob smrti Jovana Veselinova 
izdalo sporočilo.

V sporočilu je poudarjeno, da je smrt Jo
vana Veselinova-Žarka velika izguba v 
vrstah borcev za Titovo Jugoslavijo, v revolu
cionarnem boju zveze komunistov, delav
skega razreda in naših narodov ter narodnosti 
za nadaljnji razvoj socialističnega samou
pravljanja, za bratstvo in enotnost, neodvi
snost in neuvrščenost socialistične Jugoslavi
je-

Pokojni Veselinov je bil narodni heroj in 
junak socialističnega dela, ugledni revolucio
nar med najstarejšimi komunisti jugoslovan
skega delavskega gibanja, ujetnik buržoaznih 
zaporov, organizator narodnoosvobodilnega 
gibanja, voditelj partijske organizacije in or
ganov narodne oblasti ter član najvišjih vod
stev Zveze komunistov Jugoslavije in SFRJ, v 
SAP Vojvodini ter SR Srbiji in član sveta fe
deracije.

Kot mlad delavec je vstopil v organizirano 
delavsko gibanje ter v njem ostal ena naju
glednejših oseb. Član Komunistične partije 
Jugoslavije je postal V težkih dneh leta 1923. 
Z izjemnim pogumom, odrekanjem in vztraj
nostjo se je vključil v boj partije za novo, de
lavsko Jugoslavijo. Kraljevi režim ga je zato 
leta 1931. obsodil na 15 let zapora, ki ga je 
preživljal v Lepoglavi in Sremski Mitroviči. 
Skupaj z nekaterimi komunisti je 1941. leta 
pobegnil iz Mitroviče in se priključil partiza
nom. Narodnoosvobodilni boj predvsem v 
Sremu je tesno povezan z njegovim imenom.

V obnovi in socialistični graditvi države je 
Jovan Veselinov-Žarko opravljal najodgo
vornejše partijske in državne dolžnosti v re
publiki in federaciji zelo dosledno. Na petem 
kongresu KPJ so ga izbrali za člana central
nega komiteja KPJ. Bil je član politbiroja, or
ganizacijski sekretar in sekretar CK K P Srbi
je, več kot desetletje je bil član izvršnega ko
miteja CK ZKJ.

Delo komunista, delavca-kovinarja Jo
vana Veselinova-Žarka je za vedno vgrajeno 
v vse revolucionarne pridobitve KPJ in ZKJ 
ter vse tokove razvoja naše socialistične sa
moupravne skupnosti. Bil je komunisti veli
kimi človeškimi vrlinami, skromen človek, 
velik humanist in vztrajen ter neomajen revo
lucionar.

Uglednega revolucionarja so pokopali v 
sredo v Novem Sadu.

Predsedniki osnovnih sindikalnih organizacij 
o socialnem položaju »svojih« delavcev

Stanovanje 
je prva 
delavčeva 
bolečina

Marija Toman

V celjskem Topru združuje delo okrog 1.340 delavcev, ki so zapo
sleni v osmih tozdih in delovni skupnosti skupnih služb. Marija Toman 
je predsednica največje osnovne organizacije v tozdu Športna kon
fekcija. V kolektivu se je pred trinajstimi leti zaposlila kot nekvalifici
rana delavka. Z raznimi tečaji in šolanjem si je pridobila kvalifikacijo, 
ob delu je končala srednjo šolo in zdaj nadaljuje šolanje na višji šoli. 
Zdaj opravlja delo tehnologa.

»Tako kot verjetno povsod se prvo delavčevo razmišljanje začne ob 
dohodku. Če pa je kolektiv mlad, kot pri nas, je takoj zatem razprava 
o — stanovanjih. Čeprav smo pred (eti postavili pogoj pri zaposlova

nju, da morajo na novo zaposleni bivati v Celju, se je to z leti spremt 
nilo in zdaj zaposlujemo že delavce iz drugih republik.«

— Ste predsednica največje osnovne organizacije sindikata in j 
verjetno težko pričakovati, da bi podrobneje poznali življenjske i 
druge razmere vaših sodelavcev.

»Starejše delavke se med sabo poznamo, približno vemo, kdo je i 
od kod, kaj ga tare. V delovni organizaciji imamo socialnega delavc 
ki se ukvarja samo s temi vprašanji. Toda največ izveš med delom, k 
ta ali oni potoži...«

— Se vam kot predsednici sindikata delavke pridejo pritožit ?
»Normalno. V glavnem gre tu za morebitno krivico ali za pomo

Gre za iskanje materialne pomoči ali pravnega nasveta. Naša zakone 
daja je tako obširna, da je vsak delavec ne more v celoti poznati.

— Na drugo mesto ste postavili materialno pomoč. Kakšno mate 
rialno pomoč lahko nudi sindikat?

»Ta pomoč je pri nas kaj raznovrstna. Poglejte, danes smo obiska 
našo delavko, mater samohranilko, ki je že drugo leto v bolniški. 1 
sindikalne blagajne smo vzeli nekaj denarja in ji tako nekolik 
pomagali. Največkrat pa sindikat priskftči na pomoč tistim, zvet 
čudno, ki končno dobijo stanovanje. Ob novi soudeležbi je mnog 
naših delavk, ki,je ne zmorejo. Osebni dohodki naših delavk sicer nis 
med najnižjimi, gibljejo se od osmih tisočakov do starega milijon; 
vendar to ni vsota, ki bi dajala velike možnosti varčevanja. Tako post 
jamo.denar iz sindikalne blagajne ali iščemo kredite pri bankah.

Stanovanjski problemi najbolj tarejo naš kolektiv. V povprečju j 
treba čakati na stanovanje več kot pet let, kajti na leto pridobimo 1 
dvoje ali troje stanovanj in potem, ko ga končno dobiš, ne morešdc 
biti ključev, ker nimaš za lastno udeležbe. Stanovanje pa je prva de 
lavčeva bolečina. Verjetno je tudi tttto v našem kolektivu toliko sa

mohranilk in mladih, ki si ne morejo ustvariti normalnega družinskeg; 
življenja.«

— Vaš kolektiv je doživljal vrsto pretresov, ki so imeli širol 
odmev. Bilo je tudi nekaj prekinitev dela...

»To je bilo prej. Delali smo napake in bili tudi žrtve zunanjih vplivov. Nelo 
jalne konkurence. Poglejte primere, ko se proizvajalci približno istih proizvo 
dov nenadoma pojavijo na trgu z občutno nižjimi cenami. Po prvem presene 
čenju nato ugotovimo, da so ti proizvodi potisnjeni na trg z nižjo ceno od last 
nih stroškov, da kolektivi poslujejo z izgubo, vendar jim to izgubo poten 
nekdo in nekako — pokrije...

O odnosih znotraj kolektiva imam dobro mnenje. Za primere navajam sami 
delo ob prostih sobotah in v tretji izmeni. Ko smo namreč ugotovili, da ne mo 
remo izpolniti naših obveznosti do kupcev, smo šli med delavce in se dogovoril 
za delo ob prostih sobotah. Ker še vedno nismo vsega zmogli, smo delali vsi 
soboto in nekaj izmen celo ponoči. Ali drug primer: vsi, od direktorja do zad 
njega administratorja, smo ob prostih sobotah udarniško čistili tovarno. T 
brigade so bile polnoštevilne...«

— V vaši tovarni je mnogo izostankov zaradi boleznin. Nekateri trdijo, d 
vse niso posledica resničnih bolezni.

»Predvsem ne smemo pozabiti, da gre za izrazito ženski kolektiv. Ker zdru 
žuje delo mnogo mladih žena in mater, je med njimi mnogo mater samohranill 
— vse to se odraža tudi v številu izostankov z dela, čeprav je res, da ti izostank 
poskočijo ob — kmečkem delu...«

— Opravljate delo tehnologa in kolikor vem, določate tudi norme.
»Vidite, združujem dve povsem različni dolžnosti. Kot predsednica sindi

kata se borim za delavčeve pravice in včasih trčim tudi ob ozke interese gospo 
darstvenikov, po drugi strani pa kot »normirec« — režem delavcu kruh. Nc 
doslej ne bi mogla reči, da sta mi tako prva kot druga obveznost nakopali te 
žave ali sovraštvo. Poznajo me kot pošteno in objektivno delavko, sicer pa sj 
tudi pri mojem delu mogoči — popravki. V kolektivu in ob tem delu sem odraš 
čala, zato me nihče ne bo prepričal, da je moč iz leta v leto starejšega stroja iz 
stisniti več, kot takrat, ko je bil ta stroj nov.« Janez .Seve;
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Boljše delovne razmere 
pot k družbeni blaginji 
in delavčevi sreči

Delegati na 3. konferenci so v obširni in na tre
nutke zelo burni razpravi zelo pogosto načenjali 
vprašanje, kako v naši družbi skrbimo za večjo hu
manizacijo dela oziroma delovnih razmer. Poudar
jali so, da je človek najvišja vrednota v samou
pravni socialistični družbi, da je od njegovega um
skega znanja in fizične moči odvisen napredek 
družbe kot celote in razvoj delavca kot ustvarjalne 
in svobodne osebnosti in da so potemtakem boljše 
delovne razmere pot k družbeni blaginji in delav
čevi sreči. Ugotavljali so, da je od dobrega počutja 
delavca na delovnem mestu odvisna njegova storil
nost, dohodek in smotrno gospodarjenje z druž
benimi sredstvi, kar po drugi strani krepi družbe
nogospodarski položaj delavca in povečuje nje
govo socialno varnost. Nič čudnega torej ni, da so 
razpravljale! zelo kritično osvetlili vlogo sindikata 
in prizadevanja sindikalnih aktivistov za izboljša
nje zdravstvenega varstva delavcev, varstva pri 
delu, invalidskega varstva in ne nazadnje tudi pre
hrane delavcev med delom.

Skrb za zdravje 
pravica in dolžnost vseh, 
tudi delavcev

V razpravi o zdravstvenem varstvu delavcev v 
združenem delu je bila ena od osrednjih ugotovi
tev, da proizvodni delavci — tisti, ki dohodek 
ustvarjajo — še vedno nimajo pri roki dovolj dober 
dispanzerski način dela. Po eni strani je neurejeno 
stanje posledica prepočasnega uresničevanja pro
gramov zdravstvenega varstva delavcev na po
dročju medicine dela, po drugi strani pa se odgo
vorni delavci v delovnih organizacijah neredko od
ločajo za krčenje načrtov zdravstvenega varstva. 
Tako so lani v precejšnem številu slovenskih občin 
ugotavljali — kot so povedali razpravljale! — da 
upada število preventivnih pregledov zaposlenih, 
medtem ko istočasno v teh okoljih raste ševilo od
sotnih z dela, lažjih in hujših poklicnih obolenj ter 
delovnih poškodb itd. Skrbi jih, da#tudi samou
pravni organi in osnovne sindikalne organizacije —

. pa ne samo te — bolj površno skrbijo za delavčevo 
zdravje in ohranjanje njegove delovne zmožnosti. 
Delavca namreč preredko in nekako na hitro sez
nanjajo z nevarnimi vplivi delovnega okolja, ki 
povzročajo zahrbtna akutna in kronična obolenja 
dihal in drugih organov ter zmanjšujejo delavčevo 
sposobnost za delo in krhajo njegovo zdravje.

Zdravstveno varstvo proizvodnih delavcev je 
praviloma nezadovoljivo urejeno zaradi neuveljav
ljene svobodne menjave dela med delovnimi orga
nizacijami in zdravstveno službo v zdravstvenih 
domovih. Resnici na ljubo je treba povedati, da 
zdravnik marsikdaj ni seznanjen z delovnimi in živ
ljenjskimi razmerami delavca, da je delavčevo 
zdravje pogosto »na prepihu« zaradi bežanja 
zdravnikov splošne prakse v specializirane ambu
lante, da je zdravnik zaradi številnih čakajočih ob
jektivno prisiljen k rutinskemu pregledu ipd. Ra
zmere so bistveno drugačne v primerih, ko imajo 
delovne organizacije obratne ambulante za tovar
niškim plotom, za kar pa povsod žal še niso poskr
beli, bodisi zaradi pomanjkanja denarja bodisi za
voljo zdravstvenega osebja.

Nesporno je, da so zdravstvene službe sestavni 
del združenega dela in da je skrb za zdravje delavca 
skupna naloga delavcev samih in seveda zdravni
kov. Zato je potrebno odslej dalje doseči in stalno

razvijati tesnejše sodelovanje med tema stranema, 
ki ne moreta druga brez druge. V tej zvezi je po
trebno v republiki med drugim pripraviti skupen 
načrt delovanja na področju medicine dela in pove
zati Zavod za varstvo pri delu v Ljubljani, Inštitut 
za medicino dela v Mariboru in Inštitut za medicino 
dela, promet in šport v Kliničnem centru v Ljublja
ni.

Od varnosti pri delu je odvisen 
odnos med človekom in strojem

Delegati na konferenci so odkrito in samokri
tično priznali, da predpise o varnosti pri delu pogo
sto še vedno izigravamo in jih ne spoštujemo. Za 
samoupravljanje je značilno, da se samoupravni 
organi premalo načrtno ukvarjajo z varstvom pri 
delu. da je njihovo delo v glavnem omejeno na 
sprejemanje letnih poročil in predlogov strokovnih 
služb, medtem ko stalno varnost pri delu zanemar
jajo in potiskajo na stranski tir. Tako imamo opra
viti s položajem, ko je delavec še vedno odtujen od 
odločanja o razmerah in sadovih svojega dela, ko je 
še vedno marsikje v mezdnem odnosu in ko še ni 
presegel znane miselnosti, češ moj interes je ome
jen le na »debelino« kuverte.

Razprava seveda ni mogla obiti ugotovitve, da 
smo tudi pri nas v preteklih letih premalo posodab
ljali proizvodnjo in dvigovali družbeni standard — 
denimo v premogovništvu. Zato imamo opraviti z 
visoko stopnjo obolelosti in invalidnosti zaposle
nih, ki zlasti v nekaterih industrijskih dejavnostih 
delajo v zelo težkih delovnih razmerah. Kij ub dobri 
volji in deklariranim stališčem zapisanih nalog po
nekod nismo uresničili, zaradi česar se je povečala 
izostalost z dela, nesreče na delu in zmanjšala sto
rilnost. Samo za primer: v nekaterih temeljnih or
ganizacijah združenega dela Zasavskih premogov
nikov beležijo celo 13-odstotni izostanek delavcev 
na delu zaradi bolezni, kar presega normalne meje 
izostankov dela v republiki.

Dokaz več, da konferenca ni potekala samo v dvorani

To seveda ne pomeni, da nismo v rudarstvu in 
drugih dejavnostih skušali in tudi uspeli zagotoviti 
večje varnosti pri delu z novo tehnologijo, progra
miranjem varstva pri delu, boljšo delovno discipli
no, večjo varnostno kulturo itd. Toda tudi v novih 
tehnoloških postopkih prežijo na delavca nove, 
skrite nevarnosti in pasti. Ponekod so zmanjšal^ 
ropot stroja, vendar so se povečali tresljaji, s tem pa 
tudi vibracijske poklicne bolezni. Res je, da sindi
kalne organizacije zlasti v »bogatejših« delovnih 
organizacijah skrbijo za preventivno letovanje de
lavcev,- ki delajo v težkih delovnih razmerah, toda 
obenem pozabljajo na inovacijsko dejavnost, ki bi 
lahko okrepila varnost pri delu. Kakorkoli že, v de
lovnih organizacijah bodo morali od zapisovanja 
varnostnih ukrepov v letne načrte preiti k praktič
nemu ukrepanju, še posebej na izpostavljenih de
lovnih mestih itd. Tudi nočno delo žensk bo po
trebno odpraviti, ne pa ga širiti. V SR Sloveniji 
opravlja redno delo okoli 8000 žensk, od teh okoli 
4200 v tekstilni industriji.

Znano je, da so osnovni vzroki za nesreče pri delu slabe 
delovne razmere, zastarela tehnologija, velike norme, 
prisiljena drža telesa in stalno ponavljajoči se gibi — zlasti 
na tekočem traku. Kot je povedal eden od razpravljalcev, 
bi se kazalo pogosteje zateči k menjavanju delavcev pri 
težkih opravilih, k pogostejšim preventivnim zdravstve

Vedno živa
Kardeljeva
misel

Velika je dediščina, ki nam jo je 
zapustil Edvard Kardelj. Tudi letos 
smo se v dneh, ki obeležujejo nje
govo rojstvo in smrt — 27. januar 
1910 in 10. februar 1979 — ra

zlično vračali k njegovi misli in 
delu, saj njegov objavljeni opus ob
sega šest tisoč strani in prav toliko 
še neobjavljenih rokopisov ali be
sedil, že skoraj pripravljenih za tisk. 
K temu neizčrpnemu viru misleca 
in revolucionarja se vrača naša 
misel, ko iščemo vodilo za prihod
nost.

Po sklepu samoupravnih orga
nov Filozofske fakultete Univerze 
Edvard Kardelj v Ljubljani so 
vsako leto ob tem času znanstvena 
srečanja — Speransovi dnevi. Že 
poimenovanje teh dni pove, da 
znanstveniki svoje prispevke nave
zujejo na ključno marksistično 
Kardeljevo delo, a to je »Razvoj 
slovenskega narodnega vpraša
nja«. Letošnje Speransove dneve 
so posvetili temi »Narodnostno 
vprašanje in družbene vede«.

Pred samo obletnico njegovega 
rojstva pa so se letos v Mariboru 
zbrali na dvodnevnem znansUe* 
nem srečanju najuglednejši jugo
slovanski teoretiki samoupravnega 
socializma in poznavalci misli Ed
varda Kardelja ter razpravljali o

družbenoekonomskih vidikih od- 
’ nosov med narodi in narodnostmi v 
Jugoslaviji. To srečanje so pripra
vili Jugoslovanski center za teorijo 

_ in prakso samoupravljanja Edvard 
Kardelj ter univerzi iz Maribora in 
Banjaluke, uvodničar v razpravo 
pa je bil predsednik predsedstva 
SFRJ Sergej Kraigher. Tudi temu 
posvetu je bilo izhodišče Karde
ljeva misel, da je narod enakopra
ven le, če je enakopraven tudi na 
gospodarskem področju.

Na dan pred obletnico smrti Ed
varda Kardelja je letos založba De
lavske enotnosti priredila v Can
karjevem domu promocijo treh 
knjig, katerih vir sta Kardeljeva 
misel in delo: knjigo Stevana Bez- 
danova »Vzgoja in izobraževanje v 
misli in delu Edvarda Kardelja«, za 
Jugoslovanski center za teorijo in 
prakso samoupravljanja Edvard 
Kardelj pa dve knjigi prispevkov z 
dveh lanskih znanstvenih razprav v 
Ljubljani, »Samoupravljanje — 
put oslobadjanja rada« in »Karde
ljev doprinos preobražaju vaspita- 
nja i obrazovanja«.

nim pregledom itd. To pa bo mogoče hitreje uveljavljati 
le, če bodo sindikalne organizacije bolj delavne. Samo za 
ponazoritev: marsikje se delavec pri težjem delu hitreje 
utrudi, ker ga sindikat ne zna spodbuditi in mu ponuditi 
možnosti za redno in koristno tedensko športnorekrea- 
tivno dejavnost!

Varstvo invalidov ne sme 
biti le skrb obratovodij

Največ nesreč pri delu in poklicnih obolenj je bilo v 
preteklih letih v kovinski, kemični in tekstilni industriji, 
gradbeništvu, rudarstvu, prometu, gozdarstvu, kmetijstvu 
in tako dalje. Skrbi nas lahko — kot je bilo rečeno v raz
pravi— da delovna invalidnost v naši republiki narašča in 
da je med delovnimi invalidi vse več tudi mladih delavcev, 
pa tudi takih z največjo delovno zmožnostjo. V rudniku 
lignita Velenje je takih primerov 54 odstotkov, v TGO 
Gorenje pa 75 (invalidi so mlajši od 45 let).

Konferenca je opozorila, da je potrebno invalidom za
gotoviti enakopravnost pri opravljanju dela in družbenih 
dobrinah. Tega namreč povsod še niso postorili. Podčr
tano je bilo, da so ponekod poskrbeli le za denarno 
pomoč, zanemarili pa so usposabljanje prizadetih za delo 
in življenje. Nedvoumno je bilo poudarjeno, da bodo mo
rali tudi v teh okoljih izboljšati poklicno usmeritev, prila
goditi delovna mesta invalidom ipd. V Železarni Jesenice 
je zaposlenihM00 delavcev, med njimi 500 invalidov (to 
je 7,8 odstotka). Odločili so se, da jim omogočijo nor
malno delo v invalidskih delavnicah. Tudi marsikje drugje 
je takšna rešitev možna, čeprav je res, da se delovni inva
lidi ponavadi bolje počutijo v starem okolju, med svojimi 
starimi sodelavci^

Precej nesreč pri delu beležimo tudi v tekstilni industri
ji, med delavkami, ki so izpostavljene ropotu, monotoniji, 
enostranski drži telesa in drugim neprijetnim delovnim 
razmeram. Sindikalne organizacije sicer tu in tam skrbijo • 
za počasno, toda vztrajno humanizacijo dela in boljše po
čutje teh delavk na delovnem mestu, toda žal še marsikje 
ne izpolnjujejo naloge zaradi odpora in tehnomanager- 
skega ravnanja in miselnosti nekaterih poslovodnih de- 
lavcev.Jci vidijo le ekonomski interes, ne pa tudi delavca. 
Odveč je seveda poudarjati, da morajo sindikalne organi
zacije odločno vztrajati pri zaščiti delavca pred strojem in 
zastarelo tehnologijo, pa tudi pred brezbrižnostjo teh
nokratov in birokratov, ne pa da to skrb prepuščajo le po
samezniku, največkrat obratovodji.

In za konec še podatek, da velika večina invalidskih 
upokojencev prejema presenetljivo majhen kos kruha: 
proti koncu leta 1980 je denimo več kot 60 odstotkov in
validskih upokojencev prejemalo manj kot 5000 dinarjev 
mesečne invalidske pokojnine. To pomeni, da so živeli in 
še živijo na robu življenjskega minimuma. Upravičen je 
torej poziv delovnih invalidov 3. sindikalni konferenci, da 
naj vpliva na bolj pravično odmerjanje in usklajevanje in- 
validskopokojninskih osnov s porastom osebnih dohod
kov delavcev in življenjskih stroškov. Še zlasti zato, ker 
vsaka nova sprememba invalidskopokojriinskega sistema 
—- vsaj doslej je bilo tako — praviloma povečuje socialne 
razlike.

Emil Lah

Predsedniki osnovnih sindikalnih organizacij 
o socialnem položaju »svojih« delavcev

Popoldansko 
delo
»v planih«

Zdravko Bizjak

Industrija gradbene keramike v Račjem selu zaposluje dobrih 140 
delavcev. Kljub zanimivi proizvodnji se zaradi različnih vzrokov že 
nekaj let ubada z izgubami in zdelo se nam je, da se morajo v tem ko
lektivu še posebej ubadati s socialnim položajem delavcev. O tem, 
kakšen delež skrbi nosi njihova sindikalna organizacija, smo se po
menili z Zdravkom Bizjakom, predsednikom izvršnega odbora osnov
ne organizacije ZSS.

»V tovarni delam že precej časa, dobro poznam razmere v njej, tudi 
razmere delavcev seveda — tako delovne v tovarni kot tudi tiste, ki 
jim krojijo življenje po pisku sirene. Življenjske razmere večine svo

jih sodelavcev bi lahko kaj na kratko strnil — zgolj ob osebnih dohod
kih bi šlo bolj na tesno. Res pa je, da stoji tovarna na območju, kjer 
ima večina ljudi kmetije, brez vrta pa je komaj kdo. Veliko je tudi 
takšnih, ki si pomagajo s popoldansko obrtjo ali pa se znajdejo kako 
drugače. Denimo pri kurjavi, ko marsikdo zavije kar za hišo in si na
koplje premoga — in to odličnega, saj tu pri nas ponovno odkrivajo 
kar čedne zaloge prvovrstnega lignita.«

Stroj ima prednost pred stolom
Jasno je, da poslovne zagate tovarne vplivajo na družbeno ekonom

ski položaj delavcev in Zdravka Bizjaka smo povprašali, kakšne 
osebne dohodke prejemajo delavci. Potegnil je listo iz predala in začel 
pri direktorju, ki prejme mesečno slabih 20 tisočakov:

»Povprečje je tam nekje nad devetimi tisočaki, kolikor zasluži ve
čina delavcev v proizvodnji. Najmanjši osebni dohodek je blizu 6.000 
dinarjev. Poglejmo še administratorje, med 7 in 8 tisočakov mesečno 
dobijo — to bi na vsak način rad povedal, saj smo tu dosegli po
membno prelomnico. Ne dolgo nazaj je bilo namreč normalno, da si 
za pisalno mizo zaslužil več kot pri stroju. Gotovo gre tudi sindikatom 
zasluga, da smo s takšno miselnostjo prelomili in dali proizvodnji 
prednost tudi v kuverti, ne le v lepih besedah.«

Lahko smo se strinjali, da se ob tako odmerjenih denarcih zbujajo 
skomine po dodatnen; zanimalo pa nas je tudi, v kolikšni meri potem 
kopni delavoljnost v tovarni:

»Verjemite, da je to večna tema naših sindikalnih sestankov. Če 
bomo uresničili načrte o lepši bodočnosti tovarne, bo menda drugače 
— zdaj pa moramo željo po popoldanskem delu sprejeti kot razum
ljivo dejstvo. Seveda ne pustimo, da bi nam ušlo iz rok, pomagamo si z

načrtovanjem dopustov in zamenjavami v času del na polju, s komisi
jo, ki nadzoruje bolniške, sestajamo se z zdravniki... Lahko rečem, da 
smo po temeljiti analizi to zadevo vnesli v plane in tako v največji 
možni meri zmanjšali škodljive posledice.«

Volja pomagati nadomešča denar
Slišali smo za nekaj primerov, kjer si delavci zaradi invalidnosti ali 

drugih vzrokov ne (jiorejo pomagati drugače kot z osebnim dohod
kom. Dobra povezanost sindikata v tovarni s krajevno skupnostjo 
(»Imamo poverjenika za sodelovanje s krajevno skupnostjo, sicer pa 
kraj in tovarna takorekoč živita eno življenje,« nam je povedal 
Zdravko Bizjak) omogoča sindikatu, da ve, kako ljudje živijo in da 
priskoči na pomoč, kdar je to potrebno.

Pomoč je pestra, od denarne do posegov pri prepočasnem urejanju vprašanj 
pokojninsko invalidskega zavarovanja in zahtev za pomoč občinskega sindi
kalnega sveta, posojil, sodelovanja z otroškim vrtcem... Tako sindikalna or
ganizacija kot kolektiv v celoti sta nemalokrat pomagala delavcem v stiski 
razen...

»Le za enkrat pomnim, da smo zatajili. Delavec precej dolgo ni dobil deleža, 
ki mu je šel iz invalidskega zavarovanja. O tem pa je molčal in posredovali smo 
lahko šele, ko smo zvedeli. Nekaj smo potem primaknili s posojilom, kolektiv 
pa je delavcu olajšal pot na delo. Res lahko rečem, da imamo položaj v rokah 
glede skrbi, volje pomagati, zanimanja... Glede denarja pač v meri ki jo 
postavlja poslovanje. Na srečo tudi večjih stanovanjskih potreb v tovarni ni 
jih pa pričakujemo. Precej je mladih delavcev in upamo, da bo do takrat, ko 
bodo snovali družine, že bolje. Morda še to, da imamo obrat družbene prehra
ne, v katerem velja obrok delavca 9 dinarjev, za letovanje pa zdaj iščemo mož
nosti v Novolesu, ki smo se mu nedolgo tega priključili.«

Ciril Brajer
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Sindikat ne pozablja 
svojih nekdanjih članov

Za socialno varnost starejših občanov je bilo pri 
nas doslej nedvomno že veliko storjenega. Toda pri 
tem se zdi, da smo bili bolj uspešni pri zagotavljanju 
tako imenovane institucionalne socialne varnosti 
kot pri razvijanju nekaterih drugih njenih oblik, ki 
imajo podlago v humanosti in socialistični solidar
nosti naše družbe. Če je soditi po stališčih in sklepih 
3. konference, potem lahko najprej zapišemo, da 
sindikati ne pozabljajo na svoje bivše člane, hkrati 
pa tudi dajejo izhodišča za pestrejši razvoj vseh 
oblik njihove socialne varnosti, tako tistih, ki izvi
rajo iz njihovega minulega dela, kot tudi onih, ki 
naj plemenitijo naše medčloveške odnose.

Nedvomno pomeni velik korak pri socialni var
nosti starejših občanov tudi določilo v osnutku no
vega zakona o pokojninskem in invalidskem zava
rovanju. Po njem bo lahko delavec, ki se je upoko
jil, poleg pokojnine uveljavil tudi druge pravice, ki 
mu gredo iz minulega dela. Predvideno je, da bi 
upokojenec lahko uveljavljal pravico do stanova
nja, do objektov za počitek in rekreacijo, do upo
rabe restavracije za družbeno prehrano itd.

Sindikati se zavzemajo, da bi starejšim občanom 
omogočili, da bi lahko tudi sami čimbolj sodelovali 
pri uveljavljanju svojih pravic. Zato zahtevajo od 
pristojnih ustanov, da upokojencem zagotove čim
bolj primerne bivalne razmere. Konferenca je pod
prla možnost, da bi domovi za ostarele občane po
stali odprti centri organizirane družbene skrbi za 
starejše občane v okolju, kjer delujejo. Domovi naj 
bi tudi z drugimi dejavniki v občini ooskrbeli za ra
zlično pomoč ostarelim ljudem, tako da bi lahko 
le-ti čimdlje preživljali svojo starost doma. Pri tem

je mišljena zlasti nega na domu, dnevno varstvo, 
dostava hrane, pranje perila in drueo.

Na konferenci so tudi ugotovili, da so stroški za 
oskrbovanje v domovih za ostarele ljudi preveliki, 
zato se odločno zavzemajo za njihovo zmanjšanje. 
Po njihovem mnenju mesečna oskrbnina ne bi 
smela biti večja od povprečne starostne pokojnine. 
Sindikati zato menijo, da je potrebno začeti takoj 
oblikovati strokovne podlage za prerazporeditev 
stroškov oskrbnine; sredstva za zdravstveno nego 
in varstvo naj bi zagotavljale zdravstvene skupno
sti, stroške bivanja subvencionirale stanovanjske 
skupnosti, občinske skupščine pa naj bi z različnimi 
davčnimi in drugimi olajšavami razbremenile stro
ške oziroma zmanjšale oskrbnine v domovih za 
upokojence.

Ob tem naj omenimo staro kitajsko zgodbo, ki jo 
je na konferenci povedala Manca Saubert iz Ljub
ljane: raven kmet je razlagal svojemu znancu, da 
kljub majhnim dohodkom živi, vrača dolgove pa še 
varčuje. Začudenemu znancu je pojasnil, da var
čuje s tem, da dobro vzgaja otroke, dolgove pa 
vrača s preživljanjem staršev. Glede na naš težak 
gospodarski položaj in pogoste razprave, ki se kon
čajo in začnejo z denarjem, bi v tej enostavni in 
globoki modrosti marsikdo utegnil dobiti odgovor 
na mnoga vprašanja.

I. K.

Imena razpravljalcev na 3. konferenci ZSS 
bomo objavili v prihodnji številki DE

Socialna politika zna biti zanimiva tudi v dovtipih

Kmetova socialna varnost je 
lahko le dobro obdelana zemlja

Slovenija je bila prva republika v državi, ki je 
pred 10 leti s starostnim zavarovanjem kmetov za
čela trasirati pot njihove socialne varnosti. Po
membne dosežke smo dosegli tudi pri zdravstve
nem zavarovanju kmetov in njihovih družin. Ven
dar, tako je razvidno tudi iz stališč in sklepov 3. 
konference, socialna politika in varnost kmetov ne

Pokojnina kot rezultat minulega dela
Kljub temu, da osnutek zakona o temeljnih pra

vicah iz pokojninskega in invalidskega zavarovanja 
ni prinesel tistega, kar je bilo pričakovati, pa je 
vseeno zbudil veliko pozornost tako upokojencev 
kot delavcev. Razumljivo je potemtakem, da se z 
novim pokojninskim sistemom poglobljeno ukvar
jajo tudi sindikati, kar je bilo videti tudi na 3. kon
ferenci.

Če je soditi po razpravah pa tudi konferenčnih 
sklepih in stališčih, potem lahko rečemo, da sindi
kati niso ravno navdušeni nad predloženim osnut
kom. Zdi se, da sindikalni delavci sestavljalcem 
osnutka novega pokojninskega zakona še najbolj 
zamerijo to, da v osnutku ni zadovoljivo izpeljano 
ustavno načelo o upoštevanju minulega dela v po
kojninskem sistemu. To pomeni, da osnutek pre
malo upošteva izhodišče, da mora pokojnina kot 
ekonomska in socialna kategorija temeljiti na ce
lotnem prispevku delavca, ki ga,je dal s svojim 
živim in minulim delom. Kot je poudaril Drago 
Benčina, predstavnik RK SZDL, je le tako moč 
spodbuditi večje zanimanje delavcev za krepitev 
materialne osnove dela, kar je na drugi strani pod
laga za njihovo socialno varnost, ko se upokoje. 
Martin Mlinar, podpredsednik RS ZSS in uvodni
čar na 3. konferenci pa je s tem v zvezi podčrtal, da

kljub mnogim dopolnitvam in dograjevanju pokoj
ninskega sistema, takšna vsebina v njem ne prihaja 
do polne veljave. Po njegovem mnenju preveč silijo 
v ospredje želje po širitvi pravic, ki nimajo stvarne 
dohodkovne podlage.

Kajpak pa vključitev minulega dela v pokojnin
ski sistem ni tako preprosta, kot se zdi na prvi po
gled. Da bi dejansko lahko uveljavili to ustavno na
čelo, je potrebno najprej nujno izpopolniti nagra
jevanje po delu tudi na osnovi minulega dela, hkrati 
pa te prvine upoštevati pri pokojninskoinvalidskem 
zavarovanju. Za kaj takšnega nujno potrebujemo 
zakon o razširjeni reprodukciji in zakon o minulem 
delu, ki naj bi pomenila osnovo, ne samo za vključi
tev načel minulega dela v pokojninski sistem, tem
več tudi dobršen del njegove izpeljave. Upošteva
nje minulega dela ima namreč se poseben pomen za 
tiste upokojence, katerih osebni dohodki ne izha
jajo iz njihovega dejanskega prispevka celotnemu 
dohodku. To velja še zlasti za rod, ki je v povojnem 
obdobju v izjemno težkih razmerah, ne oziraje se 
na delovni čas in osebni dohodek, nosil najtežje 
breme pri obnovi in izgradnji našega gospodarstva.

V Sloveniji je upokojevanje dvakrat hitrejše od 
zaposlovanja. Ta korak, kot je menil Martin Mli

nar, prinaša nove skrbi in nalaga nove obveznosti. 
Zato nekatere zahteve po krajši delovni dobi kot 
načinu za pospeševanje zaposlovanja mladih ljudi 
nimajo stvarne gmotne osnove, poleg tega pa tudi 
ne zagotavljajo možnosti za zaposlovanje sedanjih 
iskalcev zaposlitve. Gre za strukturno neskladje 
med delovnimi mesti, ki bi se tako spraznila in se
stavo iskalcev zaposlitve.

Poleg tega ima skrajševanje delovne dobe še veliko 
drugih negativnih učinkov, in sicer tako za same upoko
jence kot tudi za razvoj družbe nasploh. V sindikatih so 
zato prepričani,'>Ja ni družbeno upravičenih razlogov za 
skrajševanje delovne dobe. Kljub temu pa je stališče v 
zvezi s tem, ki ga zasledimo v sklepni listini konferenc^ le 
malce drugačno, kot je bilo v gradivu za javno razpravo. 
Tako sindikati zdaj ne odklanjajo predčasnega upokoje
vanja, vendar ne kot metodo za skrajševanje delovne 
dobe, temveč kot pot za reševanje vprašanj posamezni
kov. To pomeni, da bi predčasno upokojitev uporabili le 
takrat, ko z organiziranimi prizadevanji za humanizacijo 
dela ni moč odpraviti vseh škodljivih vplivov, ki povzro
čajo hude telesne in duševne obremenitve in konec kon
cev tudi invalidnost. To velja seveda predvsem za starejše 
ljudi. Da pa ne bi prihajalo do izkoriščanja te pravice, pa 
sindikati menijo, da je treba zaostriti pogoje. Po njihovem 
mnenju bi le tako preprečili izkoriščanje solidarnosti ti
stih delavcev, ki delajo polno delovno dobo.

- I. K.

moreta biti sama sebi namen. Zavoljo tega je po
trebno socialno varnost kmečkega življa bolj uve- 
Ijavljati kot sestavino celotnih družbenogospodar
skih odnosov v kmetijstvu. To pa pomeni, da mora 
biti socialna politika tudi na tem področju takšna, 
da bo pospeševala razvoj produktivnega dela v 
•kmetijstvu in čimbolj trajno povezala kmete z or
ganizacijami združenega dela, zadrugami in skup
nostmi, kajpak na proizvodni in dohodkovni pod
lagi, hkrati pa tudi kmete. Namen gospodarske po
litike na tem področju torej je omogočiti kmetu, da 
sam skrbi za svojo socialno varnost. Zapisali smo 
namen in tako je jemati tudi stališča in sklepe 3. 
konference, ki nedvomno pomenijo strateško 
usmeritev na tem področju, dejanske razmere,
kljub nekaterim pomembnim uspehom v socialni 
varnosti kmetov, pa pričajo, da bo za omenjeno po
trebno preliti še veliko znoja, tako kmetov kot tudi 
družbe v celoti.

Tako je razumeti tudi razpravo Alojza Tibavta iz Lju
tomera, ki je opozoril na »problematično« socialno var
nost kmetov na manj razvitih in obmejnih območjih, 
kamor sodi tudi Pomurje. Dejal je, da so socialno ogro
ženi predvsem tisti, ki niso kooperanti in imajo manj kot 3 
hektarje zemlje. Takšnim kmetom njihova starostna po
kojnina, ki ta trenutek znaša 2.550 din in se praviloma 
deli na oba zakonca, ne zadošča za dostojno življenje.
Alojz Tibavt meni, da bi se morali lotiti korenitih pose
gov, kajti starostna sestava kmetov, tako v Pomurju kot 
tudi v vsej Sloveniji, je zelo neugodna. Po njegovem mne
nju razmere, v katerih mnogi ostareli kmetje redijo eno 
kravico za mleko in obdelujejo le toliko zemlje, da pride
lajo nekaj krompirja in drugih poljščin, nujno potrebnih 
za življenje, ne vodijo nikamor. Hitreje bi morali spremi
njati stanje, in sicer s takšnimi ukrepi, ki bodo z davčno
politiko pripomogli k hitrejši preobrazbi vasi, boljši izrabi 
zemlje in cenejšemu pridelovanju hrane. Namig sicer ni 
nov, je pa več kot jasen: doseči, da bo zemlja prešla v roke 
(lastninska razmerja niti niso pomembna) tistega, ki jo bo 
obdeloval, kajti le poln hlev in dobro obdelana zemlja 
lahko dajeta kmetu zadostno socialno varnost, vsem pa 
seveda hrano.

I. K.

Predsedniki osnovnih sindikalnih organizacij 
o socialnem položaju »svojih« delavcev

Tarejo
nas
izostanki
zdela

Vinko Berlec

V temeljni organizaciji združenega dela Tovarna barv, lakov in 
umetnih smol v Količevem so zelo dobro poskrbeli za socialno varnost 
vseh delavcev, še zlasti tistih z najnižjimi osebnimi dohodki. To jim 
niti ni bilo težko narediti, saj so lani dobro gospodarili in so lahko izlo

čili precejšen del čistega dohodka v sklad za osebne dohodke. » Lani je 
bilo povprečje plač pri nas okoli 940.000 starih dinarjev. Na konfe
renci osnovnih organizacij sindikata smo obravnavali osebne dohodke 
in ugotovili, da noben delavec ni socialno ogrožen,« je povedal pred
sednik osnovne sindikalne organizacije Vinko Berlec. Kot je poudaril, 
so v občini Domžale sklenili, da nihče ne sme prejemati na mesec manj
kot 600.000 starih dinarjev osebnega dohodka. V Heliosu pa so se od
ločili, naj bo najmanjši osebni dohodek okoli 700.000 starih dinarjev.

Istočasno se seznanimo s socialnim položajem delavca,« je pripove
doval sogovornik.

Sindikat posveča precejšnjo pozornost tudi stanovanjskim vpraša
njem. Kot je omenil sekretar temeljne organizacije Marko Vresk — ki 
se je vključil v pogovor — so lani ugodno rešili vseh 30 prošenj za sta
novanjsko posojilo. Za uspešno reševanje teh vprašanj so se doslej 
odločali za nakup stanovanj. Ker je med 380 zaposlenimi delavci 
tudi okoli 40 delavcev iz drugih republik, skrbijo tudi za ustrezno ure
ditev njihovih življenjskih razmer.

Za proizvodne delavce je značilno, da imajo »plače« povprečno okoli 
900.000 starih dinarjev, ki je odvisna od doseganja skupinske in indi
vidualne norme.

»Ugotovili smo, da je nekaj delavcev že dlje časa v bolniškem stale- 
žu. Zato smo na seji izvršnega odbora sklenili, da jim damo enkratno 
solidarnostno pomoč v višini lanskoletnega povprečja,« je dejal 
Vinko Berlec in nadaljeval: »Dobili smo več predlogov za tako 
pomoč, ki so nam jih dale sindikalne skupine. S sindikalno delavko, ki 
dela v delovni skupnosti skupnih služb Heliosa, smo predloge obrav
navali in jih praviloma ugodno rešili. Le v enem primeru, ko je delavec 
odklonil zdravstveno pomoč zaradi bolezni — alkoholizma — smo 
predlog zavrnili.«

Seveda v tovarni ne ostajajo samo pri goli gmotni pomoči tem de
lavcem, ampak jih večkrat tudi obiščejo na domu. »Takrat se z njimi 
pogovorimo o zdravstvenem stanju, počutju nasploh in podobnem.

Kljub temu, da imajo v tovarni dobro prehrano, da imajo obratnega 
zdravnika in zobozdravnika, da imajo delavci za letovanje na voljo več 
garsonjer in prikolic na Jadranu, da imajo odlične možnosti za šport- 
norekreativno dejavnost v telovadnici osnovne šole in na zunanjih 
igriščih, pa sindikat vendarle ni brez dela. Kot pravi predsednik 
osnpvne sindikalne organizacije Vinko Berlec — lanski dobitnik sre
brnega znaka slovenskih sindikatov — jih najbolj tarejo sicer redki 
alkoholiki, ki radi izostajajo z dela: »Skušamo jim sicer pomagati pri 
premagovanju bolezni, vendar nekateri odklanjajo našo pomoč,« je 
povedal tovariš Vinko. Dodal je, da tudi delo sindikata ne teče bre
zhibno, da se stiki med izvršnim odborom in sindikalnimi skupinami 
krhajo in da je v teh skupinah premalo tako imenovanega čistega sin
dikalnega dela. »Ne vem, zakaj je tako. Toda dejstvo je, da nas večina 
delavcev opazi le, če pripravimo izlet itd., medtem ko je ob volitvah v 
samoupravne organe in podobno sindikalno vodstvo vse preveč pre
puščeno samemu sebi,« je končal pogovor Vinko Berlec.

Emil Lah
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»Socialna karta« — 
nujno orodje v rokah 
socialne politike

Konferenca je zajela številna področja in zato 
kljub številnim razpravljalcem ni bilo moč priča
kovati, da bodo delegati vsem področjem socialne 
politike in načinom socialne varnosti posvetili 
enako pozornost. Presenetilo pa nas je kljub temu, 
da je sorazmerno malo delegatov razpravljalo o 
stanovanjski politiki in urejanju tega nadvse po
membnega temelja socialne varnosti delavcev. Ni
kakor ne moremo prezreti, da je stanovanjsko 
vprašanje eno poglavitnih interesov delavcev.
Kljub maloštevilnim razpravam pa so delegati, ki so 
govorili o tem, prikazali poglavitne težave in z na
kazovanjem rešitev — ki naj bi jih v sklepni listini 
povzela tudi konferenca — zadeli v bistvo.

Svet za življenjske in delovne razmere pri občin
skem svetu ZSS občine Ljubljana Bežigrad je prek 
svojega delegata Franca Žitnika predlagal, naj sin
dikati odločneje terjajo naslednje (in seveda tudi 
sami prispevajo k temu). Vsi izvajalci v družbeni 
stanovanjski gradnji morajo opraviti notranjo deli
tev dela in uveljaviti takšno dohodkovno poveza
nost, ki jih bo postavljala v enakopraven položaj 
glede medsebojnih pravic in obveznosti ter nasproti 
investitorju. Industrializacija mora temeljiti na ra
cionalni, kakovostni in ceneni gradnji in ne sme biti 
domena posameznih organizacij oziroma grupacij, 
pač pa se morajo o načrtih odločati zlasti investi
torji in bodoči kupci. Da bi smotrneje izkoriščali 
stanovanjski sklad, bi bilo treba poskrbeti za zame
njave stanovanj, prav tako pa bi bilo treba začeti iz
koriščati tudi druge možnosti (ljubljanska pod
strešja, na primer). Sindikati bi morali odločno 
vztrajati, da bi začeli uresničevati dogovor o mini
malnih standardih, v Ljubljani pa tudi dogovor o 
barakarskih naseljih, ki se ju ne držimo. Osnova hi
trejšega razreševanja teh vprašanj sta gotovo dobra 
obveščenost delavcev o stanju v lastni delovni or
ganizaciji, pa tudi večja odgovornost strokovnih 
služb.

Če bomo v ospredje postavili človeka, ki je brez 
stanovanja, bomo veliko hitreje našli komunalne 
rešitve, mnogo prej urejali lastninsko pravne od
nose in hitreje odpravljali druge težave, s katerimi 
se ukvarjajo tisti, ki odločajo, je »začinil« svojo 
razpravo Mirko Garvanovič iz Ljubljane. Govoril 
pa je predvsem o samskih domovih, stanarinah, 
prenovi starega ljubljanskega jedra in o neenako
pravnem položaju, v katerega spravlja delavce z 
nizkimi osebnimi dohodki način razreševanja sta
novanjske problematike predvsem s posojili.

O tem je govorila tudi delegatka Marija Rafolt iz 
mariborske SOZD Tima in hkrati nakazala možen 
izhod iz težav za številne majhne TOZD — ki se za
voljo majhnih sredstev v stanovanjskem skladu od
ločajo predvsem za majhna, torej nezadostna poso
jila svojim delavcem. V njeni delovni organizaciji 
so sklenili združevati sredstva za stanovanja, o raz
poreditvi pa odločajo delavci:***! jih združujejo.
Marija Rafolt je tudi povsem nadrobno opredelila 
težnjo sindikatov, da bi cene stanovanj rasle poča
sneje. Delegatka iz Maribora je zanesljivo povzela 
misli in želje mnogih, ko je predlagala, naj bi konfe
renca v sklepni listini zahtevala red v odnosu izvaja
lec — kupec stanovanja. Pogodbe o gradnji ozi
roma nakupu stanovanj naj bi sklepali le tako, da bi 
izvajalec sklenil pogodbe za tolikšno število stano

vanj, kolikor jih bo lahko zgradil v roku. S tem bi se 
izognili pretiranim podražitvam in raztegovanju 
rokov.

Socialna karta nujna potreba
Če bi sodili po številu razpravljalcev, so delegate 

bolj žulili osebni dohodki in socialna varnost delav
cev z nizkimi osebnimi dohodki. Tako imenovana 
»socialna karta«, dokument, ki je za mnoge še 
vedno zelo sporen, saj očitno ne razumejo njego
vega bistva, je tudi na konferenci zbudila razpravo. 
Tudi pri tej temi je sodeloval delegat iz sveta za živ
ljenjske in delovne razmere delavcev pri občin
skem svetu ZSS občine Ljubljana Bežigrad Franc 
Žitnik, ki je nanizal izkušnje sveta, na koncu pa

Rade Galeb, 
predsednik 
sveta ZS J

Uvodoma je dejal, da se naša 
družba sooča s številnimi teža
vami, ki pa seveda odsevajo 

tudi v socialni politiki. Zato je 
obravnavanje te tematike na 
konferenci toliko bolj po
membno. Socialna politika in 
socialna stabilnost delavcev je 
avtentično področje sindikal
nega delovanja, področje, na

katerem se izražajo in rešujejo 
izjemno pomembna bistvena 
hotenja delavskega razreda.

Bližajo se partijski in sindi
kalni kongresi in zlasti na sindi
kalnih bomo morali oceniti ra
zmere na tem področju, pre
gledati svoje opredelitve in od
govoriti na številna vprašanja, 
ki v socialnem razvoju zagotav
ljajo delavcem socialno var
nost.

»Mislim, da je izredno po
membno,« je dejal predsednik 
Galeb, »da ob tej priložnosti 
prikažemo tudi sadove socialne 
politike. O tem moramo govo
riti toliko bolj, saj v glavnem |

vedno pozabljamo na pridobi
tve. Socialno varnost ob bolez
ni, starosti, smrti, v odnosu do 
stanovanjske pravice ter druge 
dosežke socialnega razvoja 
obravnavamo kot nekaj pov
sem umevnega, kar je bilo že od 
nekdaj in velja tudi pri drugih.«

Ob koncu je dejal, da je 
ustvarjanje dohodka in odlo
čanje o skupnem dohodku, o 
njegovem usmerjanju in upo
rabi naša bistvena, razredna 
naloga. Lahko izhajamo iz dej
stva, da so družbe in države, ki 
imajo večji dohodek kot naša 
vendar pa je tem socialna var
nost mnogo manjša.

Včasih se tudi med odmorom lahko še kaj stori

dodal dva predloga za sklepno listino. Menimo, da 
sta dovolj pomembna, da ju lahko navedemo.

Sindikati najbi bi se odločno zavzeli za obvezno 
uvedbo socialnih kartic za delavce. Te naj bodo 
izhodišče v delovnih organizacijah za socialno poli
tiko. Sindikati naj poleg tega vztrajajo, da v zdru
ženem delu pretresejo urejenost in usposobljenost 
delavcev strokovnih služb za socialno področje. 
Ustrezno strokovnost naj delovne organizacije za
gotovijo z ustreznimi dopolnitvami, prerazporedi
tvami in dodatnim izobraževanjem tovrstnih delav
cev.

Da je socialna karta dobra zamisel, ki jo potrebu
jemo za uveljavljanje socialne politike, je potrdil 
tudi delegat Mirko Gozdnikar iz Štor. Podprl (ozi
roma prenesel je mnenje svojega okolja) je tudi 
stališče, da denar ni najbolj ustrezna pomoč so
cialno šibkim. Težave v praksi so krive, da pomoči 
pogosto ni deležen tisti, ki bi jo najbolj potreboval. 
Zato je bolj pravilna oblika, ki so se je lotili v celjski 
občini: socialno šibkim delavcem pomagajo pri le
tovanju njihovih otrok, pri nakupih šolskih po
trebščin, ozimnice itd. Vse to pa so seveda začasne 
oblike pomoči, zato, ker socialna pomoč mora biti

le izjemna, takrat, ko si delavec zaradi objektivnih 
okoliščin s svojimi dohodki ne more sam pomagati 
do socialne varnosti.

Odločno pa je delegat iz Štor nasprotoval stališ
ču, da bi bilo treba premagovati težave delavcev z 
nizkimi dohodki prek skladov skupne porabe v de
lovnih organizacijah. Utemeljitev: omenjamo 
samo eno — kako naj takšne sklade oblikujejo v ti
stih TOZD, kjer je gospodarjenje slabše.

Razprava o socialhi varnosti in oblikah pomoči 
socialno šibkim je izzvenela v ugotovitvah večine 
delegatov, da bi manj govorili o tem sicer važnem 
področju socialne politike, če bi naše gospodarje- 
nje dajalo več. Zatorej moramo — kajpak ne samo 
zaradi zmanjševanja števila socialno šibkih delav
cev — svoje sile usmeriti predvsem na boljše delo!

Pravilno deliti 
socialno pomoč

Tudi osebni dohodki so bili za delegate zanimiva 
tema. Toda prav pri tem so mnogo bolj, kot je bilo

za vsebinski prispevek h konferenci potrebno, pou
darjali nizke osebne dohodke v svojih delovnih 
okoljih . Na srečo — za raven razprave — pa so 
mnogi prenesli potreben zaključek ali nauk iz svoje 
prakse drugim slovenskim delavcem, nekateri pašo 
na osebne dohodke gledali še širše.

Tako je delegat Janko Čirič iz Ljubljane strnil iz
kušnje, nabrane med problemskimi konferencami 
v občini Vič Rudnik ter izkušnje iz Tobačne to
varne Ljubljana, v zanimiv prispevek k razpravi, 
katerega del je vsekakor vredno ponoviti. Del naše 
socialne politike zavira produktivnost, namesto da 
bi jo spodbujala (kar je tudi ena od zahtev tretje 
sindikalne konference, op.p.). Socialna politika 
mora biti namreč naravnana tako, da spodbuja 
produktivnost in da omogoča takšno delitev do
hodka, da se krepijo materialne osnove dela, s tem 
pa tudi ekonomska in socialna varnost delavcev..

Toda v praksi, je ugotavljal Čirič, ni vedno tako. Na 
kratko. Čirič je opozoril na znano vprašanje cenzu
sov za pravico do otroškega dodatka. Za protiutež 
je opozoril na štipendijsko politiko in še na druge 
pomoči socialno šibkim, ki jih dodeljujemo, ne da 
bi dobro preverili, komu jih. Tako socialna politika 
tudi škodi produktivnosti, hkrati pa potrebe po so
cialnih dodatkih naraščajo. Janko Čirič je povedal 
mnenje mnogih delegatov in delavcev, ko je dejal, 
da nam sredstev za socialne pomoči ne bi bilo treba 
kdove kako povečevati, če bi jih le pravilneje raz
deljevali.

V stališčih tretje konference je zapisano, naj bi 
vzgojnovarstvene ustanove postale odprti centri 
vzgoje in varstva vseh otrok v krajevni skupnosti.

Pri tem naj bi sodelovali tako starši kot šole, druš
tva prijateljev mladine, delovne organizacije itd. O 
tem je med drugimi govorila tudi Angelca Hudej iz 
Celja. Menila je, da čaka sindikat na tem področju 
predvsem to, da seznanja vse zaposlene in vse kra
jane v krajevnih skupnostih z dejavnostmi, ki jih v 
VVO pripravljajo z društvi prijateljev mladine in 
spodbuja starše, da bi se z otroki udeleževali teh de
javnosti. Pri tem bi lahko veliko pomagali koordi-- 
nacijski odbori zveze sindikatov, ki pa jih v Celju 
šele ustanavljajo.

Boris Rugelj

Predsedniki osnovnih sindikalnih organizacij 
o socialnem položaju »svojih« delavcev

Alije
invalidnost 
pogoj za 
socialno 
varnost

Iva Moro

Četudi je sindikat znal prisluhniti težjim socialnim razmeram, ki jih 
je prinesel zaostren gospodarski položaj, pa je na dlani/da ima tudi ta 
posluh nekaj lepotnih napak. Gre namreč za to, da so se sindikalne or
ganizacije sila različno lotile pomoči, ki naj bi jo dobili socialno ogro
ženi delavci. Tako se zdi nekaterim OOS potrebno, da vzamejo v »so
cialni precep« celo delavca, ki prejme na mesec okoli 1 ().()()() dinarjev, 
vendar je jasno, da spričo morebitne večje družine in drugih okoliščin

le težko shaja, medtem ko so druge prepričane, da delavec ob oseb
nem dohodku 6000 dinarjev na mesec ni socialno ogrožen.

V novomeškem Labodu (gre za proizvodno TOZD v Ločni) zna
šajo poprečni osebni dohodki zaposlenih približno 8000 dinarjev. 
Mnoge delavke prejmejo torej tudi samo 6000 dinarjev ali celo manj. 
Vendar Iva Moro, predsednica osnovne organizacije sindikata, trdi: 
»Pri nas nimamo socialnih problemov!« Na vprašanje, kako je to mo
goče, Morova odgovarja: »Mogoče sc bo vam iz Ljubljane to res zdelo 
malce čudno, nas pa, ki poznamo delovne in življenjske razmere teh 
delavk, to ne preseneča.«

— Hočete reči, da vas ne zanima, zastavimo vprašanje kar narav
nost.

»Ne, ne, daleč od tega,« razčlenjuje sogovornica. »Vedeti moramo, 
da delavka, ki prejme na mesec 6000 dinarjev osebnega dohodka, ne 
dosega norme. Zvečine so to mlade in nejroročene delavke, doma s 
podeželja, ki živijo pri starših, in torej nimajo takšnih življenjskih 
stroškov, ki smo jim sicer priča v mestu. Osebni dohodek jim bol j po
meni žepnino, pač denar za obleko, nedeljske izlete in podobno. 
Imam občutek, da se takšne delavke niti ne najrrezajo preveč, da bi 
dosegle normo.«

Kajpak to ni popolna podoba dejanskega stanja. Delovne norme v 
Labodu so sila zahtevne, tako da ob njih marsikomu pohaja sapa. Ra
zumljivo je potemtakem, da norme marsikatera delavka, ki si je tudi 
želi doseči, tega ni zmožna. »Res je,« dodaja predsednica sindikata, 
»norme so evropske in mlade delavke, ki še nimajo zadosti prakse, jih 
le stežka dosegajo. Drugače je s starejšimi in bolj izkušenimi. Takšne 
jo celo presegajo. To se jim kajpak pozna tudi na plačilnem listku.

Nekatere delavke prejmejo z minulim delom seveda celo 12.000 di
narjev osebnega dohodka.«

Takšna je torej prihodnost tekstilne delavke v Labodu: gara lahko 
kot črna živina, več kot 12.000 dinarjev osebnega dohodka ne more 
doseči. In pri tem moramo vedeti, da takšen zaslužek v mnogih prime
rih sili delavko celo v invalidnost. Kako je torej z vrednotenjem proi
zvodnega dela?

»Mi si ne moremo pomagati.« razčlenjuje Morova. »Tekstilna in
dustrija je slabo akumulativna panoga. Ta trenutek se lahko posta
vimo na glavo, večjih osebnih dohodkov si ne moremo privoščiti. Če bi 
to storili, bi osiromašili že tako pičle sklade.«

Oh vsem tem nam seveda ni šlo v glavo, da v Labodu ne bi bilo nikogar, ki bi 
bil socialno ogrožen. Morda pa v sindikatu tega niti ne veste? Ste morda nare
dili kakšno analizo socialnega položaja svojih delavk, odprli socialno kartico, 
skušamo še zadnjič priti do resnice.

»Na sindikat nismo dobili nobene prošnje za socialno pomoč, zato o tem 
niti nismo razpravljali ali izvedli kakšne analize. Ukrepali smo samo v prime
ru. ko ko je v enem mesecu 11 delavk prejelo zajamčen osebni dohodek, pri 
naslednjem pa se je njihovo štev ilo povečalo še za štiri. Zagate smo se jiolotili z 
občinskim sindikatom. Najprej smo pretresli vzroke tako majhnega doseganja 
norme. Ko smo videli, kako in kaj, smo poklicali te delavke in se z njimi pogo
vorili. Nekaj smo jih tudi premestili in jim omogočili lažje doseganje norm. Z 
vsem pa nismo kaj prida uspeli, saj se jih je poboljšalo le nekaj, drugim tudi na 
novih delovnih mestih ne gre.«

Priznamo, da nam je ob vsem tem le stežka steklo vprašanje o drugih oblikah 
socialne varnosti v TOZD. In prav smo imeli, še zlasti kar zadeva reševanje 
stanovanjskih stisk. Delijo namreč zelo majhna posojila, in sicer samo za indi
vidualno gradnjo. Bolje je z otroškim varstvom, to pa največ zato. ker so v La
bodu prešli na enoizmensko delo, kar se je tudi sicer pokazalo kot dokaj smelo.

, Ivo Kidjaj
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Anton Pezdirc: »Kmečko delo bi bilo 
treba bolj spoštovati!«

Anton Pezdirc mlajši: »Dopoldne sem 
šofer, popoldan kmetujem«

Jožefa Pezdirc: » Vstajamo ob petih zju
traj.«

Milka Pezdirc: »Kmetice smo še bolj 
zapostavljene kot kmetje.«

Peter Pezdirc: »Zemlja bi bila lahko 
naša nafta.«

Revija Naša žena za DE:

»Kmet pobira drobtine, 
posrednik cekine«

Po domače jim pravijo Mikolaši, v resnici pa se pišejo Pezdirc. Šte
vilna družina so. Devetdesetletni Peter Pezdirc ne kmetuje več. Go
spodarja kmetije sta Anton Pezdirc in njegova žena Jožefa. Troje 
sinov in dvoje hčera se je rodilo v njunem zakonu. Dva sta še doma.
Peter Pezdirc mlajši bo po očetu prevzel kmetijo. Rad ima zemljo.
Vedno ga je veselilo kmečko delo, zato ni čudno, da se je vpisal na 
kmetijsko šolo in jo tudi končal. Pred osmimi leti se je poročil z Milko.
Skoraj vsako leto se jima je rodil otrok, vedno sin. Tako jih imata 
danes že pet. Bosta čakala na hčerko? Nič nista rekla, le skrivnostno 
sta se nasmihala in malce nerodno jima je bilo.

Anton mlajši pa ni več kmet. 
Postal je delavec, pravzaprav 
šofer pri SGP Grosuplje v Čr
nomlju. Vsak dan se vozi tja na 
delo, popoldne pa doma pomaga 
na kmetiji. Delovnih rok ni na 
deželi nikoli preveč. Kako tudi 
ne, saj je pri njihovi hiši kar 
enajst ust.

Živahno je pri Mikolaših v va
sici Krasinc pri Podzemlju. Za 
tiste, ki ne vedo natančno, kje 
leži ta vasica, naj zapišem, da je v 
Beli krajini v občini Metlika, 
čisto blizu hrvaške meje...
Domač kruh, 
domače vino in 
domač pršut

Znano je, da so Belokranjci in 
Belokranjice zelo gostoljubni. Še 
preden jim utegnem povedati, da 
sem od časopisa, od Naše žene, 
že sedim za mizo v »hiši«. Na 
mizi pa same dobrote — še po
sebno za nas mestne ljudi, ki 
nismo vajeni domače hrane. 
Najprej mi ponudijo domače 
vino, ravnokar pečen domač 
kruh in domač pršut. Potem mi 
povedo, da kruh vedno pečejo 
sami in to iz pšenice, ki jo sami 
pridelajo. Moke imajo dovolj za 
celo leto za vseh enajst ust, nekaj 
je lahko celo prodajo. Vsako leto 
pridelajo tudi od 1500 do 2000 
litrov vina. A ga ne prodajajo. Pa 
ne spijejo vsega sami. Imajo pač 
precej sorodnikov, ki živijo v 
mestu. Kdor pride, običajno od
nese »flaškon«. Tudi sadja in ze
lenjave ne kupujejo, saj imajo 
vrt in sadovnjak. Pač pa morajo 
kupovati olje, sladkor in dišečo 
kavico, kadar se sploh pojavi v 
trgovini, pa tudi meso, čeprav je 
njihova kmetija usmerjena v ži
vinorejo. So pač številna družina.

Pezdirčevi kupujejo tudi obla
čila. Toda, saj najbrž veste, kako 
je z obleko na kmetih. Vse je bolj 
pomembno kot nov kos gardero
be. Skoraj nobena kmetica se ne 
more primerjati z mestno gospo- 
dičnico, ki ima polno omaro cunj 
in cunjic, pa še kar naprej vzdi
huje, da nima kaj obleči.

A to samo mimogrede. Naj še 
povem, da imajo Mikolaši zares 
čist zrak. Njihova kmetija stoji 
na lepem kraju, pokrajina je 
mirna, pomirjujoča, bogata. 
Nikjer hrupa, nervoze, panike, 
brezglavega dirjanja. Pri njih je 
dan enak dnevu. Vsak dan nji
hove poti najprej vodijo v hlev, 
nato na polje in spet v hlev. 
Težko delajo, a živijo v slogi in 
ljubezni.

Vstajanje: 
ob petih zjutraj

Naj bo petek ali svetek, pri 
Mikolaših vedno vstajajo ob 
petih zjutraj, često pa še bolj

zgodaj. Anton mlajši gre v služ
bo, ostali odrasli (fazen starega 
očeta) pa se razkropijo po kmeti
ji. Najprej je treba skuhati hrano 
za prašiče, jih nahraniti, očistiti 
hlev, nakrmiti živino in jo po
molsti. Ena od žensk, ponavadi 
mati Jožefa, ostane v kuhinji. 
Kuha in pazi na otroke.

Pa nikar ne mislite, da je delo v 
hlevu hitro opravljeno. Tam so 
vsaj dve do tri ure, pa čeprav 
imajo molzni stroj, ki je še enkrat 
hitrejši od človeških rok.

Ko nahranijo živino, ko poči
stijo hlev, pa še sami sedejo k 
mizi. Zajtrkujejo ob osmih. Pa 
ne zlijejo vase le kave kot meš
čani, pač pa jedo krompir z 
ocvirki, žgance ali meso. Poleg 
tega pa še toplo mleko in kruh.

Po zajtrku ni časa za poseda
nje. Razkropijo se po njivah in 
skupaj ali pa vsak zase opravljajo 
delo na polju. Kakšno? To je od
visno od letnega časa. Bodisi or
jejo zemljo, jo gnojijo, priprav
ljajo na setev, pospravljajo pri
delke, pripravljajo drva za zimo, 
obnavljajo hišo, gospodarsko 
poslopje, hiev, popravljajo stro
je,.. Ja, ti stroji. Tako so se na
vadili nanje. Vendar pa vsak 
kmet vsega tudi ne zna popraviti 
sam. Koliko ur gre v nič, ko išče 
mehanika, koliko slabe volje, ko 
ni nadomestnih delov... Mno
gokrat se kmetje — in to povsem 
upravičeno — sprašujejo, kaj de
lajo tisti, ki naj bi odločali o kme
tijski politiki. Tik pred setvijo ali 
žetvijo — pa ni rezervnih delov. 
Če pa so, stojijo na carini, le do 
kmetov ne pridejo. Mar ni to 
čisto prava sabotaža?

Zemlja 
v enem kosu

Petnajst hektarov zemlje 
imajo. Obdelajo je 9,5 hektara, 
ostalo so travniki in pašniki. V 
njihovi vasi je izredno uspela 
komasacija. To pomeni, da so v 
vasi vso zemljo najprej združili in 
jo potem ponovno razdelili. 
Vsak je je dobil nazaj ravno toli
ko, kot je je dal. Razlika je le v 
tem, da so imeli pred komasacijo 
Mikolaši šest parcel, sedaj pa 
imajo vso zemljo v enem kosu. 
Ko bi vedeli, koliko časa se pri
hrani z združitvijo zemlje, bi se 
za takšen podvig odločili že prej. 
Kar pomislite! Prej so kar naprej 
tekali z ene parcele na drugo, pa - 
še težje so jo strojno obdelovali.

Poleg lastne zemlje imajo Mi
kolaši še štiri hektare v najemu.
V zakup so jo vzeli od starih 
ljudi, ki je ne morejo več sami 
obdelovati. Za hektar najete 
zemlje jim plačajo na leto od 
3000 do 4000 dinarjev.

Glavni vir dohodka 
je mleko

V zares lepem, modernem, 
zračnem, svetlem, čistem in veli
kem hlevu je 12 krav, 11 bikov in 
2 telička. Seveda pa hleva niso 
zgradili z gotovino. Ker so koo
peranti kmetijske zadruge Met
lika, so od nje dobili ugodno po
sojilo za gradnjo hleva, pa tudi za 
nakup kmetijskih strojev.

Kmetijski zadrug: Metlika
oddajajo mleko, ki je glavni vir 
njihovega dohodka. Na leto 
oddajo 30.000 litrov mleka, pri
bližno 82 litrov na dan. Kmetij
ska zadruga jim plačat (v letu 
1981) za liter mleka od'9 do 10 
dinarjev — odvisno pač od tega, 
koliko tolšče vsebuje.

Če pomislimo, da dobijo Mi
kolaši 10 dinarjev za vsak liter 
mleka, potem zaslužijo na leto z 
mlekom 30 starih milijonov ozi
roma vsak od štirih, ki delajo na 
kmetiji 7,5 milijona. Na prvi po
gled kar precej, V resnici pa ne! 
Če bi od te cene odšteli njihovo 
vsakodnevno delo v hlevu (zju
traj in zvečer), pa krmo, pa od
plačilo dolga za hlev, bi dobili 
presenetljivo nizko število. Ko
liko pa stane mleko v trgovinah, 
pa gotovo veste.

Mikolaši imajo tudi prašiče, v 
glavnem jih gojijo zase, čeprav 
jih nekaj na leto oddajo tudi za
drugi. Imajo še približno 50 do 
60 kokoši in 2 petelina, spet le 
zase, saj so velika družina. Ko
koši skoraj vse končajo v loncu. 
Pa kaj je ena kura na dan za 
enajst lačnih ust, ki garajo od 
jutra do večera? Kot že rečeno, 
morajo meso še kupovati... Tudi 
jajca porabijo zase. Na dan jim 
kokoši znesejo od 10 do 20 jajc.

Potem so mi povedali, da go
jijo še bikce, odojke in teličke. 
Pa spet potegnejo »ta kratko«. 
Tako je pač z našimi kmeti. Oni 
delajo, se trudijo in garajo od 
jutra do večera, dobiček pa si de
lijo tisti, ki njihove pridelke pro
dajajo naprej. Če bi bilo manj 
posrednikov, bi bili njihovi pri
delki mnogo cenejši.
Danes
brez strojev ne gre

Pri hiši imajo dva traktorja. Na 
oba lahko priključijo 15 prik
ljučkov. Poleg tega so tudi člani 
strojne skupnosti. Naj povem, da 
imajo kot večina kmetov zelo lep 
hlev, a za številno družino dokaj 
majhno hišo, saj so v njej le štiri 
sobe in kuhinja. Stari oče ima 
svojo, v »kamri«, ki je poleg 
sobe s pečjo ali »hiše«, spita Jo
žefa in Anton. V tretji pritlični 
sobi sta pa »ta mlada « dva z 
vsemi petimi otroki. Zgoraj je še 
ena soba. V njej kraljuje še ne
poročeni sin Anton. Njegov oče 
mi je malo za šalo, pa tudi malo 
zares, povedal, da bi se lahko že 
poročil. Anton mlajši pa je gledal 
vtla in nerodno mu je bilo. A oče 
je neizprosen. »Pri tridesetih, pa 
samski. Pa službo ima in ,fejst‘ je 
za pogledat, pa za vsako delo 
prime,« je delal reklamo zanj.

Potem pripoveduje naprej, da 
imajo še garažo, shrambo, ske
denj, kaščo in kurnik. Vsi skupaj

pa razmišljajo o tem, da bi morda 
hišo vendarle povečali. Toda, 
kdaj? Poleti, jeseni in spomladi, 
ko je toliko dela na polju, si zida
nja ne morejo naprtiti na glavo. 
Pozimi pa ni čas za zidanje.

Se da živeti od zemlje? Seve
da, zakaj pa ne! Le delati je treba 
od jutra do večera, prostega časa 
je malo, pa tudi dopusta nobene
ga. Si pa le gospodar na svojem, 
pa nobenih tečnih šefov nimaš 
nad sabo, pravijo Mikolaši.
Na kmetijo 
ena pokojnina

Potem vsi skupaj razmišljajo, 
kako so kmetje še vedno zapo
stavljeni. Zato tudi ni čudno, da 
mladi z dežele še kar naprej dr
vijo v mesta, da je veliko zemlje 
neobdelane, da je celo nihče ne 
vzame v najem, da jo prerašča 
grmovje. Toda dokler kmet ne 
bo izenačen vsaj z nekvalificira
nim delavcem, do tedaj bodo 
kmečki fantje in dekleta odhajali 
v mesta. Pa ne samo zato! V to
varnah delajo le 8 ur, potem so 
pa prosti. Pa na dopust gredo, 
dobijo pokojnino...

Saj niso trdili, da v zadnjih 
letih za kmete ni bilo veliko stor
jenega, toda še vedno ne dovolj, 
ne toliko, da bi vse mlade zadr
žali na kmetiji. Je mar prav, da 
pripada eni kmetiji le ena pokoj
nina? Pri njih kmetujejo štirje! 
Prav bi torej bilo, da bi dobili sta
rostno poVojnino tudi kmetje pri 
60, kmetice pa pri 55 letih, tako 
kot delavci in delavke. Kmetje se 
zavedajo, da bi morali v pokoj
ninski sklad tudi sami prispevati. 
Toda to bi prav radi storili, če bi 
vedeli, da bodo dobili dostojno 
pokojnino: kmetje in kmetice, 
vsi, ki so kmetovali vse življe
nje.

Potem so spet razmišljali, da bi 
v Beli krajini kmetje bolje živeli, 
če bi bil blizu kakšen industrijski 
kraj. V Črnomelj in Metliko pa 
ne hodijo prodajat, saj imajo 
skoraj vsi prebivalci svoj vrt, 
svojo ohišnico. Anton Pezdirc je 
še povedal, da je bil dolga leta 
družbeno aktiven, da je zastopal 
interese kmetov in kmetic od 
krajevne skupnosti, občine pa 
do republike.
Kmeta še vedno 
ne cenimo

Še vedno pravimo, da je ta in ta 
tako neumen kot kmet. Zakaj tako? 
Se mar ne zavedamo, da mora biti 
današnji kmet, če hoče uspešno kme
tovati in preživeti, vsaj malo kemika, 
biologa, organizatorja, mehanika, 
ekonomista in biti mora še fizični de
lavec, ki gara od jutra do večera.

Zakaj zaženejo običajno prav uči
telji pravi vik in krik, če slišijo, da se 
bo kakšen odličnjak po osemletki 
odločil za kmetijstvo? Kaj, samo na
vaden kmet bo, vzdihujejo in vijejo 
roke? Pa je sposoben za kaj boljšega! 
Pa kaj je tisto »boljše«, sprašujem? 
Pa menda ne spet pisarniška miza, 
radirka in svinčnik? In zakaj vendar 
bistri ljudje ne bi smeli sedeti na 
traktorjih in kmetovati? Saj ravno 
takšne potrebujemo, če hočemo iz 
naše ljube zemljice iztržiti čim več.

Za konec pa tole. Vsi skupaj bomo 
morali pričeti spoštovati vsako delo, 
tudi kmečko! Predvsem pa bi morali 
enkrat za vselej preprečiti številnim 
posrednikom, da na račun kmečkih 
žuljev pobirajo cekine, kmetom pa 
ostajajo le drobtine. Mi, ki nimamo 
lastne zemlje, pa prav zaradi te mno
žice posrednikov plačujemo »mast
ne« denarje za meso, sadje in zele
njavo. Žal pa od te draginje kmet 
nima nič. Novce že leta in leta štejejo 
le posredniki in trgovci. Koliko časa 
bo še tako? Besedilo in slike:

Neva Železnik

-----------------------------------------------

Pri paraplegiku Francu Slaniku

Stopnice nam 
zagrenijo sleherni dan

Najprej smo se s 40-letnim invalidom na vozičku Francem 
Stanjkom iz Spodnjega Kamenščaka pri Ljutomeru pogovar
jali o njegovih nadlogah, tegobah in pa tudi o tistih redkih, svet
lih življenjskih trenutkih, ki jih je bilo po zanj usodnem 1964. 
letu kaj malo. Kasneje, ko smo zvedeli, da je predsednik druš
tva paraplegikov pomurske regije — teh je v Pomurju blizu 40 
— je nanesla beseda tudi na težave te kategorije invalidnih 
oseb.

Ko je bil Franc Stanjko še čil in zdrav, je mlinaril, za kar se je 
tudi izučil. Ko je odslužil vojaški rok, se je zaposlil v ljutomer
skem Tehnostroju. Takrat — bilo je to leta 1964 — seveda ni 
mislil na nesrečo.

»Zgodilo se je med Lokavci in Cezanjevci, blizu potoka, ki 
mu domačini pravijo Suhačov. Z motorjem sem padel tako ne
srečno, da sem si poškodoval hrbtenico, kar sprva nisem hotel 
verjeti. Ker je šlo za nezgodo zunaj dela, so mi namesto sto iz
plačali le 72 odstotkov odškodnine, kar je takrat pomenilo 480 
starih tisočakov. Z zavarovanjem je prišlo vsega kakih 800 sta
rih tisočakov. Bil sem dva meseca in pol na zdravljenju v Mari
boru in nato točno 20 mesecev in 19 dni na medicinski in po
klicni rehabilitaciji na Zavodu za rehabilitacijo invalidov v 
Ljubljani. V tem času sem na tamkajšnji delavski univerzi kon
čal dopisno knjigovodsko šolo,« je pripovedoval Stanjko.

Na majhnem kmečkem posestvu v Spodnjem Kamenščaku 
so ga svojci toplo dočakali. Družno so poprijeli in ustrezno pre
uredili prostore, zlasti sanitarije, prek občinske skupnosti so
cialnega skrbstva v Ljutomeru pa mu priskrbeli invalidski vozi
ček.

»Mesečno dobivam minimalno invalidsko pokojnino — to je 
4300 dinarjev — upravičen pa sem tudi do varstvenega dodat
ka, invalidnine in dodatka za tujojX)moč in postrežbo, kar vse 
znese blizu 8000 dinarjev. Še sreča, da živim pri starših, saj bi v 
nasprotnem težko shajal, čeprav bi si srčno rad ustvaril svoj 
dom in družino,« nam je zaupal.

Preurejena stoenka — veliko 
zadoščenje

Ko je naš sogovornik opazil, da si zvedavo ogledujemo 
stoenko pred domačo hišo, se je vidno razživel in razgovoril.

»Marsikaj je treba od kod pripeljati ali za domače ali sosede, 
kar rade volje storim. Moram pa vam potožiti, da je avto sicer 
preurejen, a so vse to grobe mehanske naprave, s katerimi 
je vse prej kot lahko rokovati. Menda pripravlja Zavod za reha
bilitacijo invalidov v Ljubljani poseben dogovor s proizvajal
cem elektronskih naprav iz Rima, po katerem jih bo ta oskrbo
val s potrebnimi pripomočki. Zavod jih bdnameščal na invalid
ska vozila, saj ima za to usposobljene strokovnjake. Obenem 
pa bi izvažal določeno število vozičkov in bi tedaj šlo za neke 
vrste blagovno menjavo.«

Zveza paraplegikov Slovenije ima v Ljubljani avtošolo za in
valide, ki sodi v program rehabilitacije. Tako se namreč v do
bršni meri zmanjšajo stroški izobraževanja in usposabljanj a in
validnih oseb.

S Francem Stanjkom smo se pogovarjali tudi o delovanju 
pomurskega društva paraplegikov. Lani so se namreč sešli na 
dveh družabnih srečanjih, v Cezanjevcih in Murski Soboti.

»Ni lahko pripraviti takih srečanj,« je menil Franc in dodal, 
da je bila udeležba vedno zelo dobra. »Tako opravljamo naše 
osnovno poslanstvo: dvigujemo paraplegika iz postelje in ga 
vključujemo v najrazličnejše družabne in seveda zdravstveno- 
rekreativne dejavnosti.«

Zveza paraplegikov Slovenije se je razdelila na 8 regionalnih 
društev že pred dobrimi tremi leti, saj lahko na ta način lažje 
spremlja probleme vsakega posameznega člana. V Sloveniji je 
okoli 600 paraplegikov. Sredstva za svoje delovanje dobivajo 
na podlagi delovnih načrtov iz republiških in delno občinskih 
samoupravnih interesnih skupnosti, polovico sredstev pa pred
stavljajo loterijska sredstva. Pomurski paraplegiki pa si v ok
viru društva veliko prizadevajo za odpravo arhitektonskih 
ovir.

»Čeprav je mednarodno leto invalidov za nami, se na tem področju ni 
skorajda nič premaknilo. Vsaj za ljutomersko občino lahko to gotovo 
trdim.Edino morda pri novogradnjah so kje prilagodili dohode, drugje 
pa ne. No, da ne pozabim, da smo paraplegiki sredi Ljutomera dobili 
svoj prostor in da imamo poskrbljeno za parkirišče. Če paraplegik 
ugleda pred sabo stopnico, ga mine še tisto malo volje do življenja,« je 
potrto sklenil pogovor predsednik pomurskih paraplegikov Franc 
Stanjko iz Spodnjega Kamenščaka pri Ljutomeru. Kot da bi hotel 
spomniti, kaj vse bo še treba postoriti zanje.

Branko Žunec
V____________________________________________________ y
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V tej rubriki smo dvakrat po
zvali šišensko komunalno skup
nost, naj pojasni svoj delež od
govornosti za zamudo pri obli
kovanju končne cene stanovanj. 
Kot prej v Gipossu, so nas tudi iz 
komunalne skupnosti namesto 
odgovora povabili na pogovor. 
Pri njem so sodelovali Stane 
Žagar, predsednik izvršnega od
bora komunalne skupnosti ob
čine Šiška, Marta Majnik, Jože 
Biščak, Vladimir Rot, Marjan 
Jelenc in Ivan Medica.

Najprej so pojasnili tako pozen 
odgovor —- čeprav so imeli o vpraša
nju, ki smo se ga lotili v DE, več se
stankov, niso hoteli sprožiti javne 
polemike, dokler skupnost za cene 
ne bi rekla zadnje besede. No, po tej 
besedi so želeli pojasniti, da (in 
zakaj) je komunalna skupnost oško
dovana. Pa pojdimo po vrsti:

Za zamudo nismo krivi!
Septembra leta 1979 sta izvršni 

odbor komunalne skupnosti in 
izvršni svet šišenske občine sklepala 
o naložbenem programu za to sose
sko. Seveda so pri tem opredelili tudi 
stroške priprave in urejanja zemljišč. 
Razložili so nam nadaljnji postopek 
oblikovanja in spreminjanja polne in 
očiščene cene na enoto kvadratnega 
metra etažne površine, govorili o 
svojem srednjeročnem načrtu, ki je 
seveda vključeval te cene... No, 
polna cena je bila tedaj 3.516,63 in 
očiščena 2.959,51 dinarja za kva
dratni meter. Vračunani niso bili 
izdatki za sanacijo gradbene jame, 
saj so nujnost tega ukrepa pokazale 
šele dodatne raziskave.

To ceno so z indeksi podražitev 19. 
6. 1980 poslali v potrditev komisiji za

cene ljubljanske stanovanjske skup
nosti. Potrdili so jo 4. 11. 1980 z ve
ljavnostjo od 31.3. istega leta. Proti 
koncu lanskega leta so poslali teme
ljito obrazložitev (za 36 gosto tipka
nih strani je je) stanovanjski skupno
sti, izvršnemu svetu občine, zvezi 
komunalnih skupnosti pa občinski 
stanovanjski skupnosti in še kam. Za 
to obrazložitev se nihče ni zmenjl in 
povedali so nam, da niti odgovora 
nanjo niso dobili (od nobenega na
slovnika). Komisiji za cene pri 
mestni stanovanjski skupnosti so 19.
10. 1981 spet poslali predlog za 
končne komunalne stroške in čudijo 
se, kako bi bili potem oni krivi za za
mudo. Novi skupnosti za cene so 16.
11. 1981 poslali vlogo za to ceno in 
menda je bila sploh prva, ki jo je do
bila skupnost za cene.

Omenimo še sestanek izvršnega 
odbora komunalne skupnosti, na ka
terem so pred koncem lanskega leta 
ponovno pretehtali ceno priprave in 
urejanja stavbnega zemljišča ter 
ugotovitve sporočili skupnosti za 
cene, pa obrazložitev vseh sestavin 
cene... Vmes se je sestala posebna 
komisija občinskega izvršnega sveta 
in oklesala del stroškov — s tem da 
bi se bilo treba-še pomeniti, kako bi 
ta del plačala širša družbena skup
nost. ..

Kleščenje cen 
»na pamet«

Tako smo prišli do kleščenja stro
škov. Prej, ko smo o tem že pisali, 
smo razmišljali o odgovornosti pred
lagatelja cene, kakršno je potem 
sploh mogoče klestiti, o tem, da bi 
morala biti cena pač krepko uteme
ljena... Sogovorniki so v en glas za
trdili. da so bila prav vsa kleščenja 
cene povsem »na pamet«. Poglejmo, 
kako so tekla:

polna
din

očiščena
din

Predlog komunalne skupnosti 
skupnosti za cene 7.402,95 5.773,85

Komisija za cene ljubljanske 
stanovanjske skupnosti 7.266,93 5.450.54

Predlog komunalne skupnosti 
skupnosti za cene po novelaciji 7.650,78 5.890,61

Korekcija občinske komisije za 
pregled cene 7.527,23 5.767,06

Predlog občinskega izvršnega sveta 
z obljubo, da bo treba pretehtati, kako 
naj družbena skupnost to nadomesti 7.423,52 5.548.72

Od občinskega izvršnega sveta 
sprejeta cena 7.350,00 5.500,00

Na ljubljanski stanovanjski skupnosti 
potrjena cena 7.266,93 5.450,54

Vprašali smo, kaj pomeni »nove- 
lacija«, in zvedeli, da so stroški pora
sli, ker so gradili manjše površine, 
kot so predvidevali, in tudi zaradi 
novih predpisov, na primer zavoljo 
nasipa proti hrupu... Omenimo še, 
da je ta postopek tekel od 16. II. 
1981 do 13. I. 1982. ko je končno 
ceno potrdila komisija za cene pri 
stanovanjski skupnosti Ljubljana. 
Predstavnik šišenske komunalne 
skupnosti je ni hotel podpisati — in 
če drži, da so vsa znižanja predlagane 
cene (za katero smo videli polne 
strani utemeljitev) »na pamet«, to 
sploh ni čudno. Slišali pa smo, da tudi 
pomembno ni, saj je ta podpis menda 
gola formalnost.

Enostaven račun — 
v škodo šišenske 
komunalne skupnosti

Kar med pomenkom smo vzeli v 
roke svinčnik in računali. V primer
javi z naložbenim programom so 
stroške oklestili za 381,54 dinarja pri 
kvadratnem metru. Etažna površina 
meri 87.112 kvadratnih metrov in 
brž pridemo do precejšnje vsote 
33.236.712 dinarjev. Če drži vse, kar 
smo zapisali, je torej komunalna 
skupnost občine Šiška oškodovana 
za dobrih 33 milijonov dinarjev. Ker 
je jasno, da bi to vsoto ob ncokleš- 
čeni ceni plačali kupci stanovanj, nas 
je zanimalo, kdo jo bo povrnil.

Približno tako bo, kot smo se bali

že pred vprašanjem. Kaže, da bo 
moral tako ali drugače spet seči v žep 
kupec. Če ta ne, pa oni. Naj razloži
mo!

Na komunalni skupnosti priznajo, 
da so njihovi stroški resnično sora
zmerno veliki. Povedo pa tudi, zakaj. 
Del infrastrukture v tej soseski so 
tudi pokrite garaže za vsako stano
vanje. Svarili str, da za tako visok 
družbeni standard še nismo dovolj 
bogati, pa so predstavniki Litostroja 
vztrajali pri teh garažah. No, če vza
memo končno očiščeno ceno 
5.450,54 dinarjev (vse cene seveda 
veljajo za komunalno urejanje na 
kvadratni meter), pride od tega na 
garažo kar 2.013,05 dinarjev. To 
zemljišče je bilo tudi napak izbrano, 
saj je težko in že prej je bilo gosto na
seljeno. Spet smo računali, koliko je 
šlo za 4 nadomestne kmetije in za 1 1 
zasebnih stanovanjskih hiš, odšteli še 
te stroške in prišli do cene 2.195,99 
dinarjev za kvadratni meter. To pa je 
za približno 30 odstotkov manj kot v 
ostalih soseskah!

Cestni ali drug dinar — 
vemo, iz čigavega 
žepa bo

Verjemimo torej, da za velike 
stroške komunalna skupnost res ni 
kriva in vrtajmo naprej, kdo bo na
doknadil izgubo. Sledimo mislim (ne 
predlogom!), ki so se nizale v pogo-

— lahko bi sosesko slabše opre
mili , kar bi šlo seveda na škodo 
kupcev, stanovalcev;

— omenjali smo že sofinanciranje 
družbene skupnosti (le delček bi zne
slo), ki pa je še vedno v zraku;

— tu gre za protihrupni nasip. Pu
stimo ob strani smiselnost projekti
ranja soseske, ali pa avto ceste (sku
paj gotovo ne sodita), in poglejmo, 
kaj se še da storiti. Morda bi lahko 
kaj primaknili iz združenih sredstev 
za občinski cestni program? Slišali 
smo, da bi zaradi prelivanja teh sred
stev pač trpeli drugi krajani, saj bi 
morali program skrčiti, in pripombo 
na Litostroj: menda ta s 14 temelj
nimi organizacijami sploh ni podpisal 
(in torej tudi prispeval ne) tega pro
grama.

— Ali bi lahko na ta rovaš obre
menili bloke, ki bodo še rasli...?

Kakorkoli smo torej skušali zasu
kati, breme je vselej padlo na ista 
pleča, na kupčeva oziroma občano
va. Ker nam že tu ni uspelo najti 
pravšnje rešitve, smo skušali najti 
vsaj krivca za ta zapletljaj.

»Zakonodaja, pa naj gre za prido
bivanje lokacijskih dovoljenj, za 
projekte, lokacijska soglasja, način 
financiranja, pridobivanje zem
ljišč. .. vse je neusklajeno in zamota
no, povzroča zamude, rast cen...« je 
brž našel odgovor eden med razprav
ljale!. Niti sredstev niti potrdil in do
voljenj, ničesar da ni moč zagotoviti 
pravočasno. Če bi bilo gradbeno do
voljenje za vso sosesko eno,če bi bil 
proizvodni proces na tej osnovi eno
ten in bi vanj vključili tudi komu
nalno pridobivanje in urejanje — 
tako pa smo slišali, kako jc skorajda 
za vsak meter kanala potrebnih več 
soglasij in posebni naložbeni pro
grami. Pokazali so nam polne mape 
opozoril, ki so jih pošiljali okoli za
radi slabosti v načinu financiranja, 
pripovedovali, da bi morali dela 
pravzaprav večkrat ustaviti. Tako pa 
najemajo posojila, prelivajo sred
stva, kar ceni gotovo ni'v prid.

Še so se vrstile pritožbe — denimo 
zaradi elektrike za visoko napetost in 
transformatorske postaje. Skupaj to 
pomeni 113,94 dinarja na kvadratni 
meter in komisija za cene pri stano
vanjski skupnosti tega noče upošte
vati. Način financiranja tovrstne in
frastrukture pač ni dorečen, Elektro 
Ljubljana se tega stroška otepa, ko
munalna skupnost tudi. ob vsem tem 
žoganju pa žoga visi v zraku. Za 
konec smo pustili stanovanjsko 
skupnost občine Šiška, ki so jo že na 
Gipossu pošteno okrcali. Tudi naši 
sogovorniki so bili z njenim delom 
vse prej kot zadovoljni. Prevzem 
zemljišč namreč tudi pri naslednjih 
stopnjah kljub vrsti »ultimativnih 
zahtev« zavlačuje, ne stori vsega, kar 
bi morala pri začetnem investiranju, 
vključitvi izvajalca. .Tozavlačevanje 
je komunalno skupnost spet veljalo 
70 milijonov dinarjev, za katere še ne 
ve, kdo jih bo povrnil. Seveda jih je 
morala tudi komunalna skupnost 
nekje vzeti, se pravi si jih izposoditi 
— posojilo pa terja obresti, kar stro
škov komunalnega urejanja tudi po
slej ne bo zmanjševalo!

Ciril Brajer

Mikanje Slika: Marko Klinc

Zlati znak ZSS

Sindikalno delo vtkano 
v sleherno odejo

Tekstilana, tovarna odej in 
pregrinjal iz Kočevja, je ob le
tošnjem jubileju, 60-letnici 
ustanovitve in 30-letnici samou
pravljanja, dobila še eno po
membno priznanje. Srebrnemu 
znaku sindikata Slovenije je do
dala še zlatega.

Zasluge za to visoko priznanje 
so vtkane v 60 let njenega obsto
ja.

Ob nastanku je bila Tekstilana 
poleg Rudnika rjavega premoga 
in nekaj manjših žag edino po
djetje na Kočevskem. Lastnega 
sindikalnega gibanja takrat niso 
imeli, udeleževali pa so se akcij 
sindikata iz Rudnika. Leta 1928 
pa so v Tekstilani ustanovili po
družnico Jugoslovanske stro
kovne zveze in tu so bili tudi prvi 
zametki sindikalnega gibanja te 
tovarne. Vsa njena nadaljnja 
zgodovina je potem tesno pove
zana s sindikalnim gibanjem. 
Med vojno so delavci Tekstilane 
stali v prvih vrstah narodnoosvo
bodilnega boja in boja za pra
vični, socialistični družbeni red. 
JVlnogi delavci so bili prvoborci, 
mnogo jih je bilo interniranih; 
takoj po vojni pa so se z vso 
vnemo lotili obnove precej po
rušene tovarne in v njej postav
ljali temelje novi socialistični 
samoupravni družbi.

Tudi danes, 60 let po ustano
vitvi, se v tovarni nič ne zgodi, ne 
da bi za to vedel in bil zraven 
sindikat.

V prvih povojnih letih so dali 
glavni poudarek izgradnji in 
modernizaciji tovarne, da bi s 
svojimi proizvodi lahko zadovo
ljevali potrebe tudi najzahtev
nejšega trga. To jim je tudi uspe
lo. Zadnja leta se vse bolj 
usmerjajo tudi na tuje tržišče.

V Tekstilani je zaposlenih 550 
delavcev, ki so vsi člani sindi
kalne organizacije, imajo zelo 
močno organizacijo Zveze ko
munistov, ki šteje 160 članov.

poleg tega pa je zelo močna tudi 
mladinska organizacija. Medse
bojna povezanost med temi 
tremi družbenopolitičnimi or
ganizacijami je zelo tesna. Sode
lujejo na vseh področjih.

Posebno pozornost pa name
njajo prav obveščanju delavcev 
na vseh področjih. V Tekstilani 
se namreč dobro zavedajo, da je 
prav to področje poglavitnega 
pomena za nadaljnji razvoj in 
čimvečjo udeležbo vseh delov
nih ljudi v samoupravljanju. Iz 
tega potem izhajajo tudi dobri 
poslovni rezultati, s katerimi se 
lahko pohvalijo.

Delavci so obveščeni o po
slovnih rezultatih, dejavnosti 
družbenopolitičnih organizacij, 
o dogodkih na športnem in kul
turnem področju in drugod.

Tekstilana je znotraj razde
ljena na 13 sindikalnih skupin. 
Ena je v Osilnici ob Kolpi, kjer 
so pred desetimi leti ustanovili 
obrat za izdelavo embalaže in 
opravljanje enega dela proi
zvodnje Tekstilane. Ustanovitev 
obrata je pomemben dogodek v 
zgodovini Tekstilane, kajti s tem 
se je ta tovarna kot prva na Ko
čevskem usmerila v razvoj nera
zvitih območij. Tam je sedaj za
poslenih 45 delavcev, v glavnem 
so to ženske. Pobudo za to deja
nje pa je podala osnovna organi
zacija sindikata. Sedaj imajo 
sicer nekaj težav pri povezova
nju z njimi, vendar si prizadeva
jo, da bi te težave v najkrajšem 
času odpravili.

Na oglasnih deskah objavljajo 
Dnevne informacije o dnevnih 
rezultatih dela. Vsakih 14 dni 
izide Obveščevalec, v katerem 
objavijo poleg poslovnih rezul
tatov še vse o sejah samouprav
nih organov, družbenopolitičnih 
organizacij in poročila o izo
stankih z dela ter o gibanjih 
sredstev za osebne dohodke. 
Trikrat ali štirikrat letno pa izide

tudi Tekstilec, glasilo delovne 
organizacije. Glasilo izhaja že 
dvajset let.

Ce so Dnevne informacije in 
Obveščevalec le publikacije, ki 
imajo predvsem informativni 
značaj, je v glasilu objavljeno 
tudi marsikaj iz življenja in dela 
delavcev, delovanja družbeno
političnih organizacij, humor, 
kulturne informacije in podob
no.

Pomemben del samouprav
nega delovanja pa je delo sindi
kalnih skupin. Sem se stekajo 
vse informacije. Na teh sestan
kih delavci izražajo svoja mne
nja o vsem, kar jih zadeva.

Aktivnost sindikata in tovarne je 
zelo pestra. Skrbijo za izobraževa
nje. tako za ustvarjanje lastnega 
strokovnega kadra kot tudi za izo
braževanje delegatov v samouprav
nih organih in delegacijah za sa
moupravne interesne skupnosti. 
Kulturna in športno rekreacijska de
javnost vključujeta številne oblike.

Tudi v Tekstilani imajo nekaj 
problemov, ki jih bodo skušali rešiti 
v najkrajšem času. Poglavitno je 
vprašanje nočnega dela žensk. Letos 
dela v tretji izmeni 110 žensk. To je 
celo nekaj več kot lani. V tovarni so 
sicer že pred leti izdelali načrt, po 
katerem naj bi do leta 1981 odpra
vili nočno delo žensk, vendar ga ni 
bilo mogoče uresničiti. Ustavilo se je 
namreč pri naložbah, ki so v zadnjih 
letih zelo omejene. Če bi hoteli uki
niti delo žensk ponoči, bi morali po
večati vrednost osnovnih sredstev za 
tretjino, da bi se ukinitev nočnega 
dela ne poznala pri proizvodnji. 
Takšne investicijske moči pa Teksti
lana nima. Vendar so izdelali načrt, 
po katerem bi s širšo družbeno po
močjo rešili to vprašanje.

Bogata je zgodovina in vsebina 
dela te tovarne, bolj bogata, kot je 
mogoče zapisati o tem na skopo od
merjenem prostoru. Vendar pa je 
Tekstilana kot dobitnik Zlatega 
znaka Zveze sindikatov Slovenije 
predstavljena v vseh svojih bistvenih 
značilnostih, in to tistih, ki so botro
vale temu priznanju.

Jurij Popov
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r Spremembe statutarnega sklepa o mandatih voljenih funkcionarjev v ZSS

Tudi v ZSS 
dveletni mandat

SPREMEMB K 
STATUTARNEGA SKLE
PA, SPREJETEGA NA I. 
KONFERENCI ZVEZE
SINDIKATOV SLOVE

NIJE
Mandat voljenih funkcionarjev 

v stalnih organih zveze sindikatov 
traja dve leti:

— za predsednika, podpred
sednika in sekretarja občinskega 
in republiškega sveta Zveze sin
dikatov v posebni družbenopoli
tični skupnosti;

— za predsednika medobčin
skega sveta zveze sindikatov;

— za predsednika in podpred
sednika občinskega in republi
škega odbora sindikata dejavno
sti.

Funkcionar je lahko na isto 
funkcijo izvoljen največ dvakrat 
zapored.

Organizacije in organi zveze 
sindikatov uporabljajo določila 
statutarnega sklepa pri pripravi in 
izvedbi skupščin organizacij 
zveze sindikatov v letu 1982.

Organizacije in organi zveze 
sindikatov bodo uskladili svoje 
statutarne sklepe :n poslovnike 
po potrditvi sprememb in dopol
nitev statuta Zveze sindikatov 
Slovenije na K), kongresu ZSS.

V _________ ________ /

Demokratizacija odnosov v Zvezi 
sindikatov in kolektivno delo sta tisti 
prv ini v delov anju zveze sindikatov 
na vseh ravneh organiziranosti, ki 
jima je treba nenehno namenjati do
volj skrbi v vsakdanjem političnem 
delu. O tem je bil govor na preteklih 
kongresih zveze sindikatov in še po
sebej na I. konferenci ZSS. koso de
legati sprejeli statutarni sklep tudi o 
trajanju mandatov voljenim funk
cionarjem v Zvezi sindikatov Slove
nije. Pred tremi leti je prva konfe
renca ZSS poudarila, da za demo
kratizacijo političnega dela dolžine 
mandatov niso edino in najpomemb
nejše merilo. Pomembneje je doseči 
učinkovitost dela sindikatov pri ure
sničevanju temeljnih interesov de
lavcev. predvsem pa pri uveljavlja
nju samoupravnih družbenoeko

nomskih odnosov kot temeljev za 
uresničevanje demokratičnosti tudi v 
delovanju zveze sindikafov. K temu 
moramo dodati tudi uspešno delova
nje v socialistični zvezi: pri uveljav
ljanju delegatskega sistema in še po
sebej pri utrjevanju dela osnovnih 
organizacij zveze sindikatov in sindi
kalnih skupin kot temeljne in naj
pomembnejše oblike sindikalnega 
dela ter uveljavljanja zveze sindika
tov kot razredne organizacije delav
skega razreda.

Na vseh teh področjih smo v naši 
republiki dosegli dobre rezultate, 
vendar pa smo si v zadnjih dveh letih 
pridobili tudi izkušnje ob krajših 
mandatih predsednikov in sekretar
jev v zvezi sindikatov. Ivan Godec, 
sekretar sekretariata predsedstva RS 
ZSS. je uvodoma pojasnil potrebe po

spremembi statutarnega sklepa, ki 
zadeva zlasti mandate voljenih funk
cionarjev v stalnih organih zveze sin
dikatov: »Mislim, da ni potrebno po
navljati načelnih argumentov, zakaj 
smo se v Sloveniji odločili, da je štiri
letni mandat delegatov in delegacij 
hkrati tudi pomembno merilo za dol
žino mandata izvršnih svetov. Ko 
smo razpravljali o teh vprašanjih, 
smo se tudi opredelili, da je dveletna 
mandatna doba z možnostjo en
kratne ponovne izvolitve primerna 
tudi za mandat na najodgovornejših 
funkcijah v družbenopolitičnih orga
nizacijah.«

Takšna usmeritev je že uveljav
ljena v spremembah statuta SZDL 
Slovenije, v ZKS Slovenije in po 3. 
konferenci velja tudi za Zvezo sindi
katov Slovenije.

»Poleg splošnih nas k temu silijo 
tudi nekateri praktični razlogi.« je 
dejal Ivan Godec (konkretno sta o 
tem spregovorila tudi Brane Švagan 
iz Murske Sobote in Dare Ravnikar 
iz Ljubljane). Dodal je: »V kadrov
ski politiki do sedaj nismo uspeli ure
sničiti zamisli o takšnem sestavu vod
stev organov, da bi bila možna zame
njava na položaju predsednikov brez 
škode za kakovost in kontinuiteto 
dela. V občinskih svetih in v republi
ških odborih sindikatov dejavnosti 
dela praviloma le eden ali največ dva 
poklicna delavca... Delavci ne želijo 
politično delati le eno ali dve leti. po 
drugi strani pa prevzem odgovorne 
funkcije v ZSS za leto ali dve ne 
spodbuja k še večji osebni odgovor
nosti pri krepitvi kolektivnega dela in 
odgovornosti:«

Podobna mnenja imajo tudi v dru
gih republiških in pokrajinskih svetih 
ZSS. predvsem pa je sprememba sta
tutarnega sklepa — sodeč po raz
pravi v občinskih svetih in na 3. kon
ferenci ZSS —'rezultat spoznanja, da 
je za kontinuirano politično delo. za 
prevzeman je odgovornosti in za uve
ljavljanje takšne vloge sindikata v 
občini in v našem političnem sistemu 
socialističnega samoupravljanja, kot 
smo zapisali v ustavi in v zakonu o 
združenem delu. potrebno mandat 
podaljšati, v endar ob tem upoštev ati, 
da se »obračuni dela« tako in taki' 
dajejo v saki dve leti. Delegati 3. kon
ference ZSS so zategadelj spre
membe statutarnega sklepa tudi so
glasno sprejeli.

Marjan Horvat

O programu dela republiškega odbora sindikata 
delavcev lesarstva in gozdarstva Slovenije

Jasni cilji — 
sprejete naloge

Republiški odbor sindikata delavcev gozdarstva in lesarstva Slove
nije sc je lani ubadal s k j resnimi stvarmi. Če polistamo no programu 
dela za letošnje leto. brf v idimo, da tudi to ne bo mirno, člani tega od
bora so si namreč zadali lepo število nalog.

Pri uresničevanju politike gospodarske stabilizacije jih čaka krepko 
delo že s spodbujanjem združevanja dela in sredstev in z uresničeva
njem dohodkovnih odnosov v delovnih organizacijah, med vsemi členi 
reprodukcijske verige, ki se vleče skozi to dejavnost. Domenili so se 
tudi. kako bi lahko povečali proizvodnjo. Njen razvoj bodo kovali z 

■ večjo produktivnostjo dela, s kooperacijo, delitvijo dela in z boljšo or
ganizacijo dela. Precejšnja skrb pa bo veljala smotrni uporabi surovin 
in materialov, saj prihranki te vrste lahko še kako pripomorejo k hitrej
šemu razvoju. Omenili smo kooperacijo — lansko dogajanje v lesar
stvu in gozdarstvu je potrdilo, da je treba čimprej uveljaviti temeljne 
obrate kooperacije in še predvsem okrepiti družbeno ekonomski polo
žaj kmeta kooperanta. Pokazalo se je. da je le to prava pot do podružb- 
Ijanja in rasti blagovne proizvodnje v gospodarstvu.

Delo republiškega odbora je že lani precej zaleglo in spodbujanje 
dohodkovnih odnosov in usklajevanje izvozne usmerjenosti so si zadali 
kot trajno nalogo. Potrudili se bodo. da bo imela prav vsaka temeljna 
organizacija pripravljen plan izvoza in spodbujali bodo uresničevanje 
skupnega deviznega prihodka.

Nič manj delane bo scenami, ki naj bi jih oblikovali s samoupravnim 
sporazumevanjem in na usklajenih programih dejavnosti — seveda ob 
tehtnih kriterijih in obveščenosti vseh delavcev.

Še bi lahko naštevali naloge na področju delitve dohodka, organizi
ranosti, razvoja, pa saj bomo njihovo uresničevanje spremljali še vse 
leto. Zadržimo se le še pri delovnih in življenjskih razmerah delavcev 
lesarstva in gozdarstva. Namenili so se sprejeti samoupravni sporazum 
o zagotav ljanju teh razmer, skušali bodo spodbuditi revizijo benefici
rane delovne dobe gozdarjev sekačev, opredeliti odnos do nočnega 
delti žensk, pa tudi oceniti delovne in življenjske razmere vseh delav cev 
v tej dejavnosti.

Svoje so dodali tudi komunisti v republiškem odboru in njegovih or
ganih. Naloge so seveda snovali na tehtanju dosedanjega dela. Tako so 
ugotovili, da nj ihovo delo pri uveljavljanju družbenoekonomskih od
nosov v reprodukcijski celoti ni bilo dovolj učinkovito. Stališč in usme
ritev so res sprejeli kar precej, spremenilo pa se je bolj malo. Dohod
kovni odnosi so še kaj rahli, rast proizvodnje in produktivnost dela še
pata, temeljne organizacije se zapirajo vase, temeljni obrati koopera
cije niso zaživeli — toliko bohotnejši pa so pritiski na rast cen.

Kritično so pretehtali tudi nagrajevanje po delu in se strinjali, da bo 
treba tu še marsikaj postoriti. Bolj pa so bili zadovoljni z uspehi pri 
spodbujanju izvoza. Razveseljive so tudi ugotovitve, da so na voljo 
strokovne podlage za uresničevanje pravih dohodkovnih odnosov in da 
so vsi izgovori o težavnem uresničevanju teh odnosov prazni.

C. B.

Sekretar mestnega sveta Zveze sindikatov Maribor 
Marjan Vozič

V skupen koš 
za več hrane

Čeprav je evidentiranje možnih 
kandidatov za člane delegacij mimo, 
pa to seveda ne pomeni, da so naloge 
sindikatov v zvezi z volitvami konča
ne. Morda le za krajši čas. kajti v 
zvezi s tem — kot nam je povedal se
kretar mestnega sveta Zveze sindika
tov Maribor Marjan Vozič, bo treba 
storiti še marsikaj. Pri evidentiranju 
se namreč tudi tokrat marsikje še 
niso otresli starih napak.

»Na evidentiranje smo se dobro 
pripravili, kljub vsemu pa se nismo 
mogli izogniti starim, skoraj že kro
ničnim pomanjkljivostim. Tudi to
krat so v mnogih samoupravnih oko
ljih evidentirali le toliko možnih 
kandidatov , kot jih bodo skladno z 
njihovimi statuti tudi volili. Evidenti
ranje je bilo tore j preveč zaprto. To 
pa je v predkandidacijskem po
stopku nedopustno. Vedno je treba 
računati na to. da utegne kakšen 
kandidat zaradi tega ali onega v zroka 
odkloniti delegatsko dolžnost. Po
novno evidentiranje je zamudna in 
odvečna naloga, čeprav po drugi 
strani s tem lahko še izboljšamo ka
drovsko sestavo možnih kandidatov. 
V organizacijah združenega dela na 
mariborskem območju si delegatski 
sistem dokaj dobro utira pot. Vendar 
pa še zmeraj ugotavljamo, da so ra
zmerja med delegacijami in samou
pravnimi organi, družbenopolitič
nimi organizacijami in strokovnimi 
službami tozdov nerazvita. Prav zato 
se tudi dogaja, da se posamezne te
meljne organizacije združenega dela 
pri reševanju svojih problemov ne
posredno obračajo na skupščino in 
njene organe, namesto da bi to teklo 
prek njihovih delegatov in delega
cij.«

V Mariboru so evidentirali več kot 
17.600 možnih kandidatov. Od tega 
je 37 odstotkov žensk. 24 odstotkov 
mlajših od 27 let.-članov ZK pa je 18 
odstotkov. S temi številkami so sicer 
zadovoljni, čeprav menijo, da bi

lahko bila razmerja še bol jša. Niso pa 
zadovoljni s številom evidentiranih 
možnih kandidatov za nosilce druž
benih funkcij v republiki. Menijo, da 
vendarle mariborsko gospodarstvo v 
Sloveniji pomeni več. kot je razvidno 
iz razmerja možnih kandidatov — 
nosilcev družbenopolitičnih funkcij v 
Sloveniji.

»Zdaj. ko so občni zbori za nami. 
velja skrb zlasti obravnavi zaključnih 
računov. Tudi na to smo se dobro 
pripravili.« pravi Marjan Vozič. Sin
dikati so konec nov embra lani poslali 
v osnovne organizacije sindikata ro
kovnike za delo izvršnih odborov 
osnovnih organizacij zveze sindika
tov. samoupravne delavske kontrole 
in poslovodnih organov. Akcija pa 
teče v sodelovanju z osnovnimi orga
nizacijami ZK in ZSM.

»V Mariboru bomo imeli predvi
doma tnalo izgubarjev. Med njimi 
bodo predvsem stari znanci — posa
mezni tozdi. Vendar pa bo njihova 
izguba v okviru matičnih delovnih 
organizacij pokrita.«

V teh dneh na zborih delavcev or
ganizacij združenega dela obravna
vajo in potrjujejo samoupravni spo
razum o združevanju sredstev v sklad 
za intervencije na področju proi
zvodnje in predelave hrane. Pone
kod je to dobro steklo, saj se delavci 
zavedajo, da je ta samoupravni spo
razum zanje zelo pomemben. V to
varni dušika v Rušah na primer de
lavci sporazuma niso podpisali, tega 
niso storili še delavci nekaterih toz
dov v mariborski tekstilni tovarni. 
Večina jih meni. da je ta samou
pravni sporazum povezan z izgubami 
v tovarni mesnih izdelkov Košaki. To 
pa ni res. Gre za to. da združeno delo 
sovlaga v pridobivanje in predelavo 
hrane na širšem mariborskem ob
močju: v dravski in pomurski regiji.«

1’etcr Štcfanič

»Delavci v slovenskem gospodarstvu '81« (2)

Svobodna menjava dela 
med tozdi
in delovno skupnostjo

V prvem delu prispevka (v prejšnji številki Delavske enotnosti) 
smo omenili, da imajo v delovnih organizacijah največ težav pri 
ugotavljanju prispevka delovne skupnosti pri poslovnem uspehu 
tozdov oziroma iskanju konkretnih meril za določanje tega pri
spevka. V nekaterih delovnih organizacijah so se temu izognili 
tako, da so imenovali komisijo, sestavljeno iz predstavnikov toz- 
dov in delovne skupnosti, ki je ocenjevala delež delovne skupnosti, 
s tem pa so dopustili, da na te ocene vplivajo subjektivni dejavniki. 
I udi na naše vprašanje, kako so v letu 1980 ugotavljali prispevek 
delovne skupnosti k uspehu pri poslovanju in zadovoljevanju po
treb in interesov delavcev v tozdih, je največ ozdov (28 odstotkov) 
odgovorilo, da so v njihovih delovnih organizacijah ugotavljali ta 
prispevek le z ocenjevanjem za vsa dela, ali pa samo za nekatera (7 
odstotkov).

Četrtini je uspelo ovrednotiti prispevek na podlagi meril za vsa dela. Pri 
18 odstotkih ozdov so prispevek za nekatera dela ovrednotili na podlagi 
meril, ostala pa ocenili. Da pa tega prispevka sploh niso ugotavljali v svojih 
delovnih organizacijah, je odgovorilo 15 odstotkov anketiranih ozdov. V 
teh organizacijah so torej možnosti za zaostritev odnosov med tozdi in de
lovno skupnostjo glede na vprašanje, ali je udeležba delovne skupnosti v 
dohodku tozdov ustrezna njenemu prispevku.

Več kol ustvarijo delavci za strojem, 
več dobe tudi tisti v pisarnah...

Po načelih svobodne menjave delti med tozdi in delovno skupnost jo naj 
bi se udeležba delovne skupnosti v dohodku tozdov spreminjala v odvisno
sti od njenega prispevka k uspehu poslovanja tozdov. Razen v tistih delov
nih organizacijah, kjer tega prispevka sploh ne ugotavljajo (okoli 15 od
stotkov ozdov), so v več kot polovici primerov (53 odstotkov ozdov) to na
čelo uveljavili, pri čemer se v večini od teh (dve tretjini) dohodek delovne 
skupnosti spremeni (poveča ali zmanjša) le v primeru, če se je pri tem 
spremenil (povečal ali zmanjšal) dohodek tozdov. Mogoče se med temi 
skrivajo tudi taki primeri, ko se spremembo celotnega prihodka oziroma 
dohodka tozdov hkrati priznava tudi kot spremembo prispevka delovne 
skupnosti k uspehu tozdov. Pri tem menijo, da dohodek tozdov vselej 
izraža tudi prispevek delovne skupnosti, ali drugače povedano, če se je do
hodek tozdov povečal, je k temu pripomogla tudi delovna skupnost.

...in tudi narobe
Kot tretjo osnovo svobodne menjave dela določa /akon o združenem 

delu. da mora bili dohodek delovne skupnosti odvisen tudi od ustvarjenega 
celotnega prihodka oziroma dohodka tozdov, za katere delovna skupnost 
opravlja dela skupnega pomena. I o pomeni, da če v tozdih niso realizirali 
dohodka in imajo zato delavci nižje osebne dohodke, mora veljati enako 
tudi za delavce v delovni skupnosti kot soustvarjalce tega dohodka. Če 
lega načela ne upoštevamo, lahko.pride v skrajnem primeru tudi do takih 
odstopanj, kot na primer, da ima tozd izgubo, v delovni skupnosti.pa so iz
plačali poseben dodatek k osebnemu dohodku.

Odgovori v naši anketi kažejo, da pri nekaj manj kot 1(1 odstotkov do
hodek delov ne skupnosti ni odvisen od gibanja dohodka v tozdih, pri osta
lih pa je slika taka:

Ce je dohodek tozdov nad planiranim, se udeležba delovne skupnosti v 
dohodku tozdov:

Odstotkov
— poveča , 43
— poveča le. če se ugotovi prispevek delovne skupnosti

k povečanju dohodka tozdov 34
— se ne poveča jg
— drugo (,

Cc je dohodek tozdov pod planiranim, se udeležba delovne skupnosti v 
dohodku tozdov:

Odstotkov
- zmanjša 40
- zmanjša le. če se ugotovi, da je nižji dohodek tozdov

posledica neučinkovitega dela delovne skupnosti (8
- se ne zmanjša 30
- drugo {,

Pri tej odvisnosti dohodka delovne skupnosti od dohodka tozdov bi mo
rali po mnenju družbenih pravobranilcev samoupravljanja upoštevati 
dvoje:

- da je dohodek tozdov vir celotnega prihodka oziroma dohodka de
lovne skpnosti in je torej ustvarjen dohodek tozdov pogoj za oblikovanje 
dohodka delovne skupnosti.

— da delovna skupnost sodeluje pri ustvarjanju celotnega prihodka
tozdov; pri čemer bi bilo treba ta prispevek vsaj oceniti s pomočjo dogo
vorjenih kriterijev, ne pa ga upoštevati ali ga celo priznavati v vedno enaki 
višini. !

Neusklajeni OD povzročajo nezadovoljstvo de
lavcev

Samoupravni sporazumi, ki urejajo odnose med tozdi in delovno skup
nostjo. naj bi vsebovali tudi določila, ki zagotavljajo usklajenost razmerij 
osebnih dohodkov in skupne porabe delavcev tozda in delavcev delovne 
skupnosti, upoštevaje skupaj dogovorjene osnove in merila. Neusklaje
nost osebnih dohodkov med tozdi in delovno skupnostjo kaj lahko pov
zroči nezadovoljstvo delavcev. Poleg tega pa naj bi bili sorazmerno višji 
dohodki (glede na delovne naloge in razmere) v delovnih skupnostih v 
nekaj preteklih letih eden od vzrokov za »beg iz proizvodnje v pisarne«.

V naši anketi je 9(1 odstotkov ozdov odgovorilo, da v njihovi delovni or
ganizaciji usklajujejo osebne dohodke med tozdi in delovno skupnostjo 
(približno emik osebni dohodek za približno enako delo) na podlagi skup
nih osnov in meril, na podlagi drugih izhodišč pa pri 2 odstotkih ozdov. V 7 
odstotkih primerov pa osebnih dohodkov med tozdi in delovno skupnostjo 
ne usklajujejo. Vendar pa tako usklajevanje ne bi smelo pomeniti, da v de
lovni skupnosti delijo sredstva za osebne dohodke (in skupno porabo) kar 
po skupnih osnovah in merilih, veljavnih za vso delovno organizacijo ali po 
osnovah in merilih za delitev teh sredstev v tozdih, ampak delovna skup
nost ureja to delitev s svojim pravilnikom.

Primerjava odgovorov med posameznimi področji dejavnosti je pokaza
la, da je odvisnost dohodka delovne skupnosti od njenega prispevka k 
uspehu poslovanja tozdov ter od dohodka v tozdih najmanj uveljavljena v 
delovnih organizacijah s področja trgovine, gostinstva in turizma: sora
zmerno največ organizacij združenega dela teh dejavnosti je odgovorilo, 
da »ne ugotavljajo prispevka delovne skupnosti (ena tretjina) ter da doho
dek delovne skupnosti ni odvisen od gibanja dohodki v tozdih « (13 od
stotkov).

Ne glede na razlike med področji odgovori kažejo, da svobodna menjava 
delti med tozdi in delovnimi skupnostmi v delovnih organizacijah s po
dročja gospodarstva še ni v celoti uveljavljena. Zlasti niso uveljavljeni tisti 
odnosi, osnove in merila, ki zahtevajo, rudi zaradi njihove narave same. več 
naporov pri njihovi konkretizaciji (operacionalizaciji) v normativnih aktih 
kot tudi pri uveljavljanju v praksi. 1 u mislimo zlasti na tisto osnovo iz 95. 
člena zakona o združenem delu. ki govori o prispevku delovne skupnosti k 
uspehu poslovanja in zadovoljevanju potreb in interesov delavcev v tozdih.

Peter Monetti
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Vrsta prednosti toplotne zaščite

Skozi zid ne 
uhajajo le duhovi

Ko smo v eni od prejšnjih šte
vilk DE pisali o prizadevanjih 
Termike za varčevanje energije z 
boljšo izolacijo, smo se srečali 
tudi z vprašanjem pomena in po
ložaja izolacijskih materialov. 
Poglejmo, kakšno vlogo imajo 
lahko- ti materiali pri blažitvi 
energetske stiske.

Če hočemo varčevati z energi
jo, moramo pač zmanjšati števi
lo, čas in tudi moč obratovanja 
vseh toplotnih naprav. To lahko

dosežemo tudi z zmanjševanjem 
•zgub pri pridobivanju toplote, 
lahko pa varčujemo tako, da 
gradimo objekte in naprave, ki 
za ogrevanje porabijo čimmanj 
toplote.

Gotovo porabimo skoraj naj
več toplotne energije za ogreva
nje prostorov. Če torej gledamo 
na zgradbe kot na energetske po
rabnike, moramo upoštevati, da 
je njihova življenjska doba zelo 
dolga. Hiš pač ne gradimo od

danes do jutri, ampak za več ge
neracij — zatorej moramo toplo
to, ki nam pri ogrevanju zgradb 
uhaja, množiti z lepim številom 
let.

Poglejmo, kaj so raziskave 
strnile iz domačih izkušenj in 
svetovnega razvoja. Naše 
zgradbe bi morali na novo obli
kovati. Vse skupaj je kaj eno
stavno, že pptuhtano, le začeti bo 
treba — zgradbe bi morali na 
sončnih straneh primerno zaste

kliti in s tem spustiti vanje čimveč 
sonca. Na osojnih straneh pa bi 
morali čimbolj izolirati zidove, 
pode in strope. Takšna »daljno- • 
vidnost« pri načrtovanju in 
gradnji stavb bi omejila porabo 
toplote za ogrevanje na naj
manjšo možno mero, kurilno se
zono bi precej skrajšali... Poleg 
pomembnega energetskega pri
hranka bi bilo bivanje v takšnih 
stavbah tudi bolj prijetnoj 
zdravo in tako v zasebni kot v 
blokovni gradnji bi omogočili

pristnejši stik prebivalcev z oko
ljem. Ko smo že pri energetskem 
prihranku: za Ljubljano so zra- 
čunali, da ena temperaturna sto
pinja v prostoru lahko v skup
nem seštevku prinese 6-odstotni 
letni prihranek pri ogrevanju. Ta 
stopinja pa ni kar tako — v sred
nji Evropi je temperatura ugodja 
za normalno oblečenega človeka 
19 stopinj Celzija, vendar samo v 
primeru, da sta zrak in površina 
sten enako topla. Če so stene 
hladnejše, moramo pač povečati 
toploto zraka, povečati velikost 
ogreval...

Dobro načrtovana gradnja in 
smotrna uporaba izolacijskih 
materialov torej nista od muh. 
Videli smo, kolikšen prihranek 
energije nam omogoči že ena 
stopinja, omenili smo druge 
prednosti in vsekakor kaže do
dati še eno, vsak dan bolj po
membno. Pridobivanje toplote 
je namreč velik onesnaževalec 
okolja. Manj toplote bomo po
rabili, manj škodljivih snovi nam 
bo skozi dimnike uhajalo v 
ozračje. Strokovnjaki trdijo, da 
bi lahko v naslednjem desetletju 
zmanjšali porabo toplote le v že 
obstoječih objektih kar za 35 od
stotkov ali celo za polovico. Tako 
bi brez dragih naložb v čistilne 
naprave prispevali k čistejšemu 
okolju.

Če strnemo: smotrna uporaba 
naravnega ogrevanja (s pri
merno zasteklitvijo in drugimi 
načini) in dobra toplotna zaščita 
stavb nam bosta dolgoročno 
omogočili pomembne energet
ske prihranke. Za toplotno zaš
čito zgradb moramo še posebej 
skrbeti zaradi njihove dolge živ
ljenjske dobe in seveda zaradi 
omejenih zalog goriv. Tehnične 
rešitve poznamo, ekonomski po
goji so zreli, ekološki pomen smo 
prikazali...

Ciril Brajer

■ : N

Spodbudna obljuba
Vemo, da se kljub izrednemu pomenu področja proi

zvajalci toplotne zaščite pritožujejo, da družba ta pomen 
pozna in prizna le na papirju. No, za letos so obeti boljši, 
kar potrjuje navedek Marka Vraničarja, sekretarja re
publiškega komiteja za energetiko, industrijo in gradbe
ništvo:

»Lahko povem, da bo v letu 1982 izolacijski material 
oproščen prometnega davka in bo s tem storjen prvi 
korak k spodbudi porabe. Opozarjam, da mora ta poteza 
predstavljati spodbudo porabniku in tie dodatni, nepri
čakovani dohodek proizvajalcu. Oboji pa bi morali v 
zborih temeljnih bank, kjer so upravljalci, dati pobudo 
za diferenciranje kreditov za nakup izolacijskih materia
lov na široko porabo in za izvedbo posameznih naložb. 
Tako bi vključili v proces spodbujanja še drugo, po
membno možnost...«

N_____________________________________________________

Okna proti soncu in toplotno zaščitena osojna stran — to je vsa umetnost energetsko smotrne gradnje. Slika: 
A. A.

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ ^

Premalo učinkovite 
denarne injekcije

V minulem petletnem ob
dobju smo iz sklada federacije 
izplačali okrog 77 milijard di
narjev za nezadostno razvite 
republike in SAP Kosovo. Do
polnilna sredstva za razvoj teh 
republik in pokrajine Kosovo 
so znašala okrog 40 milijard di
narje v, k čemur je treba prišteti 
še okrog 9 milijard dinarjev iz 
proračuna federacije. Iz prve 
vsote je BiH prejela 23,5 mili
jarde dinarjev. Črna gora 8,3, 
Makedonija 16,6 in Kosovo 
okrog 28,4 milijarde dinarjev. 
Iz druge pa so v BiH in na Koso
vu porabili po 14 milijard din, 
Makedonija je prejela okrog 
6,5, Črna gora pa nekaj manj 
kot 5 milijard dinarjev.

Produktivnost dela v neza
dostno razvitih republikah in 
na Kosovu je kljub tolikšnim 
denarnim injekcijam znatno 
pod povprečjem v državi. 
Dobro pa vemo, da tudi v dr
žavi ni dobra in da je mnogo 
nižja od produktivnosti v razvi
tejših državah. Na Kosovu je 
produktivnost v zadnjih petih 
letih celo upadla — za okrog 10 
odstotkov.

Od povprečne ravni produk
tivnosti v državi je bila produk
tivnost v BiH ob koncu minu
lega planskega obdobja razvoja 
nižja za 16 odstotkov, v Črni 
gori za 15 odstotkov, v Make
doniji za 22 odstotkov, na Ko
sovu pa za celih 33 odstotkov.

Nič čudnega torej, če so iz
gube, preračunano na delavca, 
na teh področjih znatno nad 
povprečjem države. Najbolj 
neugodne gospodarske ra
zmere so v Črni gori, čeprav so 
se v primerjavi z letom 1979 v 
zadnjih dveh letih izboljšale, 
ter na Kosovu, kjer so izgube, 
preračunane na delavca, trikrat 
večje od povprečja v državi.

V minulem planskem ob
dobju razvoja so izgube v go
spodarstvu manj razvitih kra
jev znašale 38 milijard dinar
jev. Za tolikšno vsoto so se 
torej zmanjšale možnosti go
spodarstva, da bf uresničilo na
črtovane naložbe oziroma ra
zvojne programe. V. O.

Problemi in dileme 
dolgoročnega razvoja 
Slovenije (11)

Kako
bomo
živeli
jutri

Piše: Vinko Blatnik
Temeljni element prostor

skega razvoja Slovenije naj bi 
bila poselitev. Po Marxu sodi 
namreč razvoj naselij in mest v 
kategorijo osnovnih pogojev za 
Proizvodnjo. Naselja in še pose
bej mesta so žarišča in vozlišča 
človekovih proizvodnih in živ
ljenjskih dejavnosti.

Slovenija ima sicer 6000 nase
lij, vendar se jih le okrog 160 
znatno in naglo spreminja. Načr
tovalci prostorskega razvoja Slo
venije se zavzemajo za policen
trični urbani sistem, ki naj bi bil 
nosilec poselitve, dela in oskrbe 
in naj bi tvoril tudi središča druž
benega življenja. Ta sistem, bi v 
Sloveniji predstavljala predvsem 
ntesta Ljubljana, Maribor, Celje,

Koper in več mest ter somest: 
Kranj, področje revirjev. Nova 
Gorica, Novo mesto, pa tudi Ti
tovo Velenje, Jesenice, Ravne, 
Ptuj, Murska Sobota in Brežice, 
Krško. Druga občinska in indu
strijska središča naj bi imela 
vlogo mikroregionalnih ali ob- 
črnskih sredisc.

Urejanju naselij in mest bo 
treba v prihodnje namenjati več 
pozornosti. Ne le zato, ker je tudi 
tu še vedno precej spontanosti in 
brezobličnosti, ampak zato, ker 
zazidujemo najbolj rodno zem
ljo, zanemarjamo nekatere 
skupne vrednote in dopuščamo 
slabo komunalno opremo in 
oskrbo. Pri tem so lahko tudi 
manjša naselja pomembni nosilci 
razvoja kulturne krajine in po
deželja, ljudske obrambe in smo
trne izrabe kmetijskih in gozdnih 
površin.

V stanovanjski gradnji bi ka
zalo opustiti zidavo visokih ko
lektivnih objektov. Zgradbe naj 
bi bile bolj prilagojene merilu 
človeka, tradicionalnemu okolju 
in krajevni tipiki ter naj bi se 
funkcionalno povezovale z dru
gimi dejavnostmi. Večje možno
sti za gradnjo ali nakup stano
vanj bi vplivale na zmanjšanje 
obsega črnih gradenj in nesmo
trnih predmestnih in podeželskih 
»vil«.

Prav zato bomo morali na
šemu urbanističnemu in krajin
skemu urejanju in oblikovanjil 
nameniti veliko več skrbi kot do
slej.

Dosedanja 
industrializacija 
je že trčila ob meje

Nedvomno bo v energetsko in 
surovinsko revni Sloveniji indu
strializacija ostala temeljna 
oblika naše politike razvoja. 
Delež zaposlenih v sekundarnih 
dejavnostih naj bi dosegel visok 
odstotek — okrog polovico vseh 
zaposlenih. Prenehati pa bo 
treba s sedanjo ekstenzivno in
dustrializacijo, ki se je opirala na 
zaposlovanje in na lahko prede
lovalno industrijo. Zaradi teh 
sprememb v proizvodni sestavi 
bodo potrebne velike naložbe. 
Posledica vseh teh ukrepov bo 
bolj umirjena industrijska rast. 
Do teh sprememb v politiki indu
strializacije bi moralo priti 
predvsem v že industrializiranih 
predelih; delovno intenzivno in
dustrijo naj bi gradili kvečjemu 
še v manj razvitih predelih. Do
seči bi morali tudi večje povezo
vanje in združevanje med indu
strijskimi organizacijami zdru
ženega dela, več specializacije, 
povezave s proizvodno obrtjo ter 
računati na to, da bo morala in
dustrija v prihodnje več prispe
vati za varstvo okolja in infra
strukturo. Proučiti bo še treba, 
kakšno družbeno-korist dajejo 
mali industrijski obrati v odmak
njenih predelih Slovenije. Vse
kakor pa bi bilo naivno iskati v 
zgolj drobni in pospešeni indu
striji prihodnost slovenske indu
strializacije. Načrtovalci prostor

skega razvoja sodijo, da veljajo 
za industrijo iste ugotovitve kot 
za preselitveni sistem: njeno 
ogrodje lahko tvorijo le nekatere 
velike organizacije združenega 
dela propulzivnih dejavnosti, so
dobno organizirane, a hkrati po
vezane s številnimi majhnimi in 
specializiranimi proizvajalci.

Ob teh razmišljanih o nadalj
njem razvoju industrije pa je 
treba opozoriti, da se bo, na 
mnogih ekološko občutljivih 
območjih Slovenije, čedalje bolj 
pogosto zastavljalo vprašanje, v 
kolikšni meri so ti predeli glede 
na okolje sploh sposobni prene
sti zahtevnejše zvrsti industrije.

V mestih manj 
bencinskih hlapov

Pri razvoju tehnične infra
strukture bo treba posebno po
zornost posvetiti prometnemu in 
energetskemu omrežju. O prvem 
je treba reči, naj bi zlasti — za
radi zahtev po varčevanju z 
energijo in zmanjševanju tran
sportnih stroškov — prevzemal 
vse večjo vlogo javni potniški 
promet, še posebno v mestih in v 
medmestnih povezavah. Tod bi 
lahko tramvaji in hitri vlaki izpo
drinili rabo zasebnih avtomobi
lov. V primestnem prometu in v 
prometu med naselji pa se bodo 
še naprej uveljavljali avtobusi. 
Osebne avtomobile naj bi upo
rabljali predvsem za izjemne pri
ložnosti in potrebe v prostem 
času, zato moramo računati z na
raščanjem števila osebnih avto

mobilov. Tovorni promet pa naj 
bi na razdaljah nad 100—200 
km, — tam kjer bo to mogoče — 
opravljala v vse,večji meri želez
nica v integralni povezavi z dru
gimi transportnimi sredstvi. Zato 
bosta čedalje pomembnejša ra
zvoj in razporeditev prometnih 
vozlišč, terminalov in blagov- 
no-distribucijskih središč. Izje
mne možnosti za razvoj ima v 
Sloveniji luka Koper. Pričako
vati smemo, da bo do leta 2000 
dograjen slovenski »cestni križ« 
z odcepi do Reke, Kopra in Nove 
Gorice. Da pa bi pospešili poli
centrični razvoj Slovenije, bi bilo 
treba zgraditi ali izboljšati tudi 
nekatere druge medpodročne 
prometne povezave, zlasti med 
Gorenjsko in Posočjem, med 
Mežiško dolino in osrednjo Slo
venijo ter med Štajersko in Do
lenjsko.

Verjetno bo v tem času zgra
jena tudi hitra železnica vzdolž 
Save in zveza z Madžarsko prek 
Srebrnega brega.

V sedanjih vse večjih energetskih 
težavah nam še največ koristi obe
tajo zasavski, velenjski in belokranj
ski premogovniki ter še neizkoriš
čena hidroenergija Save, Mure, 
Idrijce, Reke in Kolpe. Težave z 
energijo bodo zahtevale več varče
vanja, slej ko prej pa bo treba prete
htati tudi smotrnost nekaterih indu
strijskih panog, ki so velik energetski 
porabnik.
Prostor postaja 
čedalje bolj dragocen

Morali se bomo sprijazniti s tem, 
da bo slovenski kmetijski prostor za

doščal le za okrog 85-odstotno sa
mooskrbo s hrano. Rezerve kmetij
skih tal so majhne in ni veliko mož
nosti za nova zemljišča. Če k temu 
dodamo še druge pomanjkljivosti 
našega kmetijstva (npr. razdroblje
nost, nemožnost združevanja hribov
skih zemljišč v večje proizvodne ce
lote), je očitno, da bi morali skrbi za 
kmetijska tla in s tem za našo živilsko 
proizvodnjo namenjati kar največjo 
pozornost. Primeri nekaterih sosed
njih dežel pričajo, da je tudi v takšnih 
neugodnih razmerah mogoče pove
čati proizvodnjo ali vsaj doseči us
kladitev uvoza in izvoza hrane.

Zanimiva je misel načrtovalcev 
prostorskega razvoja, da bodo nera
zvita območja v Sloveniji v prihod
nosti omejena na minimum, da pa 
bo, v nasprotju s sedanjo prakso, po
trebna solidarnostna pomoč nekate
rim razvitim območjem, ki bodo 
zašla v krizo zaradi tehnoloških in 
proizvodnih težav ali razmer v oko- 
Iju.

V razmišljanjih o regionalnem ra
zvoju zlasti poudarjajo, da slovenski 
prostor marsikje učinkuje kot omeji
tveni dejavnik razvoja in bo zato 
izboljševanje naših bivalnih in de
lovnih razmer čedalje težje in dražje. 
Prostor postaja čedalje bolj drago
cen. Neupoštevanje prostora, neus
klajeno gospodarjenje s prostorom 
in nesmotrno razporejanje družbene 
reprodukcije v prostoru povzroča ve
liko družbeno škodo. Večina pose
gov v prostor ima dolgoročne učinke, 
kar pomeni, da jih bodo občutile še 
številne generacije. Prav zato je tudi 
prostorsko urejanje in načrtovanje 
nujni člen zavestnega usmerjanja 
družbenega razvoja.

(Se nadaljuje)
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Pred spremembo zakona o sodiščih združenega dela

Pomisleki
sindikatov

Decembra lani je odbor zvez
nega zbora Skupščine SFRJ za 
pravosodje sprejel predlog za 
sprejem zakona o sodiščih zdru
ženega dela z osnutkom zakona. 
Ta dokument je v javnosti povz
ročil polemike, predvsem zato, 
ker bistveno spreminja doseda
nji sistem sodišč združenega 
dela. Predvideva namreč, naj bi 
se sodišča združenega dela pravi
loma organizirala v organizaci
jah združenega dela, in sicer v 
delovnih organizacijah, delovnih 
skupnostih in tudi temeljnih or
ganizacijah združenega dela. 
Sodnike teh sodišč naj bi po 
predlogu zakona volili delavci 
neposredno iz lastnih vrst, kar 
pomeni, da sodišča ne bi bila več 
družbeni organ, ampak samou
pravni organ.

Sindikati zahtevajo
najširšo
javno razpravo

O predlogu za sprejem zakona 
oz. o osnutku zakona o sodiščih 
združenega dela je 19' 1. 1982 
razpravljal Svet za vprašanja de
lovanja zveze sindikatov, 3. 2. 
1982 pa Zvezni odbor Sindikata 
delavcev uprave, pravosodja in 
finančnih organizacij. V razpravi 
so bili poudarjeni utemeljeni 
pomisleki v zvezi z rešitvami, ki 
jih ponuja predloženi dokument, 
saj gre za bistvene spremembe 
pri sodnem varstvu samouprav
nih pravic in družbene lastnine. 
Velika večina članov obeh teles 
je izražala kritično stališče do 
predlaganih rešitev in je zlasti 
poudarila sledeče dileme:
• Če bi ustanavljali so

dišča združenega dela tudi v or
ganizacijah združenega dela, bi 
to pomenilo, da se v organizaciji 
združenega dela postavlja organ, 
ki bi bil po moči svojih odločitev 
nad delavskim svetom. Gre tudi 
za vprašanje t.i. hipertrofije inš
titucij. ki obremenjujejo odloča
nje v organizaciji združenega 
dela.
• Delavci — sodniki sodišča 

združenega dela bi odločali o 
pravicah in obveznostih svojih

sodelavcev najprej na zboru de
lavcev, nato po delegatih v delav
skem svetu in nazadnje še na so
dišču združenega dela. V vsakem 
primeru tako samoupravni or
gani kot tudi sodišče združenega 
dela uporabljajo pri razrešitvi 
konkretnega spornega razmerja 
iste zakone in iste samoupravne 
splošne akte. Ali bo lahko so
dišče združenega dela drugače 
uporabljalo predpise, kot jih 
uporabljajo drugi samoupravni 
organi, če jim bo strokovno 
pomoč nudila ista strokovna 
služba, ki mora nuditi strokovno 
pomoč drugim samoupravnim 
organom: komisijam, odborom, 
delavskemu svetu oziroma zboru 
delavcev.

• Zakon o združenem delu je 
že v disciplinski komisiji predvi
del udeležbo predstavnika druž
bene skupnosti "(največ do ena 
četrtina članov disciplinske ko
misije) zato da bi bilo odločanje 
v disciplinskem postopku čim 
bolj objektivno in nepristransko. 
Osnutek zakona ne predvideva, 
da bi pri sojenju v organizaciji 
združenega dela sodelovali pred
stavniki družbene skupnosti, kar 
pomeni, da so avtorji osnutka 
opustili idejo, ki je izražena v za
konu o združenem delu. Ta ideja 
se izraža v tem, naj se tudi pri od
ločanju v organizaciji združe
nega dela čuti vpliv celotnega 
združenega dela oz. družbene 
skupnosti.

• Čeprav bi se sodišča usta
novila v organizacijah združe
nega dela, pa osnutek predvi
deva ohranitev dosedanje mreže 
sodišč združenega dela, ki teme
lji na teritorialnem načelu, celo 
več, vsaka občina bi lahko usta
novila sodišče združenega dela, 
ki bi bilo pristojno kot pritož
beno sodišče. Občinsko sodišče 
združenega dela naj bi imelo tudi 
nekatere pristojnosti, v katerih 
bi odločala na prvi stopnji. So
dišče združenega dela v republiki 
oziroma pokrajini pa bi odločalo 
o izrednih pravnih sredstvih ter o 
pritožbah zoper tiste odločbe ob
činskih sodišč, ki bi bile izdane na 
prvi stopnji.

Sodišča kot 
samoupravni organi
• Zvezni zbor Skupščine 

SFRJ je na seji 3. 2. 1981 sprejel 
sklepe o nadaljnjem razvoju sa
moupravnega sodstva. Zvezni 
Izvršni svet mora pripraviti po
stopek pred sodišči združenega 
dela, ker v sporih, o katerih odlo
čajo sodišča, uporaba zakona o 
pravdnem postopku ni vselej 
primerna. Predlagatelj osnutka 
zakona tega napotila ni upošte
val, v nekaterih določbah se je 
celo močno približal pravilom ci
vilnega postopka, ne da bi pri 
tem upošteval dosedanje izkuš
nje, do katerih so prišla sodišča 
združenega dela. Močno je zo
žena udeležba sindikata v po
stopku pred sodiščem, zlasti še, 
ker osnutek predvideva, da sta v 
sporu iz delovnega razmerja 
udeleženca v postopku le dela
vec, o katerem se odloča in orga
nizacija združenega dela ali de
lovna skupnost, v kateri je dela
vec v delovnem razmerju. Če 
upoštevamo, da bo o pravicah in 
obveznostih delavcev odločalo 
sodišče združenegadelavorgani- 
zaciji združenega dela, potem je 
razumljivo, da bi se sindikalna 
organizacija zelo zavzemala za 
pravilno odločitev v delovnem 
sporu. Ni razloga, da osnutek za
kona omejuje udeležbo le na de
lavca in organizacijo združenega 
dela, če se pa že po zakonu o 
združenem delu predvideva ak
tivna vloga sindikata v postopku 
pred samoupravnimi organi. Če 
je sodišče samoupravni organ, 
potem je jasno, da zakon sindi
kata ne more izločati.

Pravno pomoč
rabijo tudi samoupravni
organi

Nobenega dvoma ni, da je v in
teresu vseh delavcev in celotnega 
združenega dela, da se reševanje 
spornih razmerij uredi tako, da 
bo potekalo čim hitreje in da bo 
hkrati zagotovljena objektiv
nost, nepristranost in zakonitost.

Ustrezna pravna pomoč bi bila 
potrebna, ne samo delavcem, ki 
menijo, da so prizadeti v svojih 
pravicah, ampak tudi samou
pravnim organom, ki o teh pravi
cah odločajo.

Avtorji osnutka očitajo sedanjim 
sodiščem združenega dela nea- 
žumost in navajajo število nere
šenih zadev, pri tem pa ne upoš
tevajo, kakšne so bile možnosti, 
da bi sodišča spore sproti reševa
la. Ni ugotovljeno, ali so bili po
dani objektivni pogoji glede ka
drovskih, prostorskih in drugih 
pogojev dela. Nihče ni odgovoril 
na vprašanje, zakaj so sodišča 
združenega dela obremenjena s 
tako številnimi spori in zakaj se 
spori ne rešujejo v predhodnih 
postopkih v organizacijah zdru
ženega dela. Nihče tudi ni odgo
voril na vprašanje, zakaj ni ra
zvita pravna pomoč v organizaci
jah združenega dela in samou
pravnih interesnih skupnostih.

V obrazložitvi osnutka zakona 
oz. v razlogih za izdajo zakona ni 
trdnih argumentov, ki bi nudili 
zagotovila, da bodo sodišča 
združenega dela v organizacijah 
združenega dela reševala sporne 
zadeve hitreje, učinkoviteje,"in 
predvsem tudi ustrezneje. Ni od
govora na vprašanje, zakaj no
tranje arbitraže, ki bi morale biti 
ustanovljene v vsaki delovni or
ganizaciji in sestavljeni organi
zaciji združenega dela, niso 
učinkovite niti tam, kjer for
malno obstajajo. Zanimivo je, 
da ne drži trditev v obrazložitvi 
osnutka zakona, češ da je tako 
stanje zaradi tega, ker sodišča 
združenega dela prevzemajo 
preveč pristojnosti. Opozoriti je 
potrebno, da sodišče ni pristojno 
za tiste spore, ki so predvideni za 
notranjo arbitražo, če je usta
novljena.

Taka in podobna vprašanja se 
ob osnutku zakona sama ponuja
jo. Na vsa ta in druga številna ar

gumentirana vprašanja ne more 
odgovoriti niti predlagatelj niti 
Zvezna skupščina, niti katerikoli 
forum, ampak najširša javna 
razprava v organizacijah združe
nega dela in samoupravnih inte
resnih skupnostih, zato je logična 
zahteva sindikatov, da je treba 
tako razpravo tudi omogočiti. 
Najširše javne razprave namreč 
ni mogoče omejiti s trditvijo, da 
je veljavni zakon o sodiščih zdru
ženega dela v nasprotju z ustavo 
ali pa da so stališča, ki niso v 
skladu z razlogi predloga za iz
dajo zakona, v nasprotju s sa
moupravljanjem. Ker gre za po
memben sistemski zakon, ki tako 
ali drugače prizadeva vsakega 
delavca, pa tudi vsakega občana, 
naj bi se v javni razpravi obliko
vali odgovori na zastavljena 
vprašanja o tem, kdo, kako in kje 
naj razsoja spore v zvezi z var
stvom samoupravljanja in druž
bene lastnine ter varstva samou
pravnih pravic. /. Žužek

Mednarodno sindikalno gibanje (II.)

Organiziranje sindikatov 
po L svetovni vojni

Ob oktobrski revoluciji je 
prišlo v mednarodnem delav
skem gibanju do razcepa, ki je 
odseval tudi v mednarodnem ra
zvrščanju sindikatov. Medna
rodna federacija sindikatov se ni 
mogla obnoviti kot enotna sindi
kalna zveza in vse bolj očitna je 
postajala delitev sindikalnega 
gibanja na tri osnovne idejne 
smeri, ki obstajajo še danes, in 
sicer na sindikate komunistične
ga, socialdemokratskega in krš
čanskega dela delavskega giba
nja. Ta delitev institucionalno 
odseva v treh mednarodnih sin
dikalnih središčih.

Po zmagi oktobrske revolucije 
in ustanovitvi kominterne je 
prišlo do mednarodnega pove
zovanja in posvetovanj revolu
cionarnih sindikatov, ki naj bi z 
mednarodnim proletariatom za
stavili vse sile za končno zmago 
socialistične revolucije in uvelja
vitev svetovne republike sovje

tov. Leta 1921 je bil v Moskvi 
prvi mednarodni kongres sindi
kalnih in proizvodnih zvez, na 
katerem je bila ustanovljena 
tako imenovana »rdeča sindi
kalna internacionala«, znana 
pod imenom profinterna. Med 
380 delegati iz 41 dežel so bili 
poleg evropskih in ameriških 
sindikatov zastopani še komu
nistični sindikati Japonske, Ki
tajske, Avstralije, Južne Afrike 
in Palestine.

Profinterna je bila idejno in 
organizacijsko močno vezana na 
sindikalni boj za vsakodnevne 
materialne in druge interese de
lavskega razreda, kot so osem
urni delavnik, višje mezde, 
svoboda sindikalnega združeva
nja. Prav tako si je prizadevala za 
enotnost z reformističnimi in 
drugimi sindikati. Na. njenem 
ustanovnem sestanku so pote
kale polemične razprave o tem, 
koliko na j bo nova sindikalna in

ternacionala odvisna od komin
terne. Kljub močni struji, ki je 
zahtevala absolutno avtono
mnost sindikalnega gibanja, je 
bila večina za čvrsto zvezo med 
mednarodnima delavskima or
ganizacijama. Kljub temu ta tež
nja kasneje ni povsem prevlada
la, in sicer zato ne. da bi s tem od
stranili ovire za široko medna
rodno sindikalno enotnost in za 
vključevanje delavcev — komu
nistov v reformistične sindikate 
povsod tam, kjer ni bilo mogoče 
ustanavljati revolucionarnih 
komunističnih sindikatov.

Nastanek rumene 
internacionale

Nova mednarodna sindikalna 
federacija je nastala po nastanku 
socialdemokratskih reformistič
nih sindikatov zavezniških držav 
in nemških sindikatov februarja 
leta 1919 v Bernu. Najprej je 
bila zamišljena kot vsesplošna

svetovna sindikalna organizaci
ja, kot nekakšen svetovni »par
lament dela«, ki bo s pomočjo 
vlad prek Društva narodov vpli
val na položaj delavskega razre
da. Prvi kongres nove federacije 
je bil julija 1919 v Amsterdamu, 
zato so jo poimenovali »amster
damska sindikalna internaciona
la«. Večkrat pa zanjo srečamo 
ime »rumena internacionala«, 
tako so jo poimenovali propa
gandisti iz vrst revolucionarnih 
komunističnih sindikatov .zaradi 
njenega sodelovanja s kapitali
stičnimi delodajalci.

Kljub izraziti reformistični na
ravnanosti pa je bila v program
skih načelih amsterdamske in
ternacionale poudarjena še po
treba po podružbljanju sredstev 
za proizvodnjo in zahteva po 
planskem gospodarstvu.

Amsterdamska internacionala je 
tesno sodelovala s tedaj novim Druš
tvom narodov, in to prek medna
rodne organizacije dela, ki je bila 
ustanovljena 1919. leta s sporazu
mom med vladami, sindikati in delo
dajalci. Eden prvih večjih sadov tega 
sodelovanja je bila mednarodna 

.konvencija o osemurnem delavniku 
in 48-urnem delovnem tednu.

Na začetku je amsterdamska in
ternacionala predvsem zaradi nem
ških. avstrijskih in italijanskih sindi
katov štela skoraj 22 milijonov čla
nov, z nastopom fašizma v teh deže
lah se je njeno članstvo zmanjšalo na

samo 9 milijonov. Kasneje, okoli leta 
1936 se je številčno spet okrepila za
radi vse močnejšega sindikalnega 
gibanja v Franciji in zavoljo priklju
čitve Ameriške federacije dela.

Tretja mednarodna sindikalna or
ganizacija. nastala po 1. svetovni 
vojni, pa je leta 1919 v Haagu usta
novljena mednarodna konfederacija 
krščanskih sindikatov, ki se je leta 
1968 preimenovala v svetovno kon
federacijo dela. Sprememba njenega 
imena je povezana z dejstvom, da 
sindikati — ustanovljeni na verski 
osnovi — vse bolj izgubljajo svojo 
izvirno idejno vsebino.

Mednarodna 
organizacija dela

Čeprav mednarodna organi
zacija dela ni sindikalna organi
zacija, jo je potrebno omeniti in 
upoštevati, če gledamo na sindi
kalno oz. delavsko gibanje s šir
šega vidika. MOD je namreč 
medvladna mednarodna organi
zacija (od 1945 specializirana 
agencija OZN), ki je nastala 
1919. leta v okviru versajske mi
rovne pogodbe na osnovi spora
zuma med vladami, sindikalnimi 
organizacijami in delodajalskimi 
organizacijami.

Osnovna naloga MOD je us
klajevanje, spremljanje in spre
jemanje mednarodne socialne in 
delovne zakonodaje. Države, 
članice MOD, konvencije ka

sneje ratificirajo in upoštevajo v 
lastni deloVni in socialni zakono
daji. MOD razpolaga z nadzor
nimi organi izvedencev, ki pre
verjajo izpolnjevanje konvencij 
na podlagi rednih letnih poročil, 
ki so jih vlade članice dolžne 
redno dajati. Prav tako obstaja v 
okviru MOD posebno telo, ki 
spremlja uresničevanje sindikal
nih svoboščin. Dejavnost MOD 
se je zlasti po II. svetovni vojni še 
bolj razširila in danes obsega ne 
le delovno in socialno pravo, 
temveč tudi probleme strokov
nega izobraževanja, zaposlova
nja in gospodarskega razvoja.

MOD je nastala po I. svetovni 
vojni zavoljo rastoče družbene 
moči delavskega in sindikalnega 
gibanja, uveljavljanja človeko
vih pravic in svoboščin za širše 
delovne množice, zaradi spozna
nja vladajočih meščanskih ra
zredov, da morajo delavstvu dati 
določene koncesije (oktobrska 
revolucija je vznemirila meščan- 
sko-kapitalistični razred v razvi
tih deželah Evrope) in zaradi in
teresa kapitala po uravnovesenju 
svetovne konkurence.

Vstopanje številnih novo 
osvobojenih dežel Afrike, Azije 
in Latinske Amerike pa je v 
MOD prineslo vsa gospodarska, 
politična in ideološka protislovja 
sodobnega sveta.

(Se nadaljuje)
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Boris Malovrh, letošnji dobitnik Kraigherjeve nagrade, o sebi, Rudisu, izvozu opreme in nastopih na tujem trgu

Odnose ustvarjajo ljudje 
in ne okolica

Boris Malovrh je letos prejel nagrado Borisa Kraigherja za izjemne 
gospodarske dosežke v letih od 1975 do 1981, v obdobju, ko je vodil 
trboveljsko poslovno skupnost Rudis. Nagrada je bila povod, da smo 
ga obiskali. Tema: Boris Malovrh kot človek, direktor samoupravlja- 
lec in poslovni človek. Sprejel nas je prisrčno, toda izkazalo se je, da za 
tako temeljit pogovor, kot ga zahteva besedno »portretiranje« člove
ka, Rudi Malovrh ne bo imel časa. Neodložljivo delo ga je prisililo, da 
je že krepko podaljšan prvotno odmerjeni čas za pogovor »presekal« 
■n obljubil, da bo še kaj povedal po telefonu, če bo treba.

Tako smo morali precej vpra
šanj prečrtati, ker so ostala brez 
odgovora.

Skoraj mimogrede je povedal, 
da je šel v partizane na svoj 15. 
rojstni dan, 9. avgusta 1944, z 
očetom in postal kurir. Sodelo
vanje v vojni, čeprav je bilo brez 
hudih pretresov, je vendarle pu
stilo posledice — nikakor se ni 
mogel vživeti v navade in »igre« 
vrstnikov, ki vojne niso okusili 
tako od blizu. Ljubiteljsko se je 
ukvarjal s športom, danes pa mu 
je konjiček prebiranje časopisov, 
ker mora biti človek pač obveš
čen. Prebira jih doma, ob pro
stem času. O sebi je povedal še, 
da kljub številnim obveznostim, 
ki niso samo »direktorske.«, še 
najde prosti čas, huje je le, da 
»mora« biti dosegljiv sodelav
cem in partnerjem ob katerikoli 
uri. Ko smo ga na koncu pogo
vora pobarali, kaj bi vprašal, če 
bi vlogi zamenjala, si je zastavil 
vprašanje (in tudi odgovoril 
nanj). Vprašanje o 50 tisočakih 
nagrade. Odgovoril je, da si za 
nagrado ne pripisuje kakih po
sebnih zaslug, saj bi jo lahko prav 
tako dobilo še veliko slovenskih 
direktorjev. Prav tako pa sam, 
brez sodelavcev in Rudisa, ne bi 
ničesar napravil. Zato jo jemlje 
kot priznanje vsem delavcem 
Rudisa. Kako jo je porabil? Sta
bilizacijsko je pogostil ožji krog 
sodelavcev, šel pa bo tudi na tri
tedenski dopust v zdravilišče 
Radenci.

Pogovor se je nato zasukal 
okoli Rudisa, izvoza opreme, na
stopa na tujih trgih.

DE: — Kaj je Rudis danes?

Malovrh: »Pred 22 leti, ko je 
bil ustanovljen, je imel 3 člane, 
danes jih ima 40, od tega sedem iz 
Hrvaške in Srbije. Med njimi je 
tudi Rudis-inženiring, delovna 
organizacija, ki skrbi za uresniči
tev dogovorjenega programa.

Delovna skupnost poslovne 
skupnosti pa ima, z menoj vred, 
le devet zaposlenih in skrbi za 
najnujnejša ,povezovalna’ opra
vila in dela med članicami Rudi
sa. Rudis se danes pojavlja sko
raj na vseh celinah, članstvo pa je 
izbrano tako, da lahko Rudis 
gradi raznovrstne objekte, pri 
tem pa zagotavlja investitorju 
tudi opremo in znanje, torej 
gradi tudi objekte na ključ.
Glede na prostorsko usmerje
nost pa dela Rudis največ v deže
lah v razvoju.«

DE: — Rudisov lanski 
skupni prihodek in letošnji 
načrti...

Malovrh: »Lani smo ustvarili 
za 6 milijard dinarjev skupnega 
prihodka, od tega 5 milijard z 
deli v tujini. V letošnjem letu naj 
bi predvidoma, po prvotnem go
spodarskem načrtu, zaslužili 
okoli 7 milijard dinarjev, od tega 
‘"'d odstotkov v tujini. Toda ta 
načrt še ni dokončen, kajti de
lovne organizacije — članice 
naše poslovne skupnosti — za

htevajo rebalans letnega plana: 
vsaj 10-odstotno povišanje!«

V tujini predragi 
za tretjino

DE: — Kaj bo za Rudis 
pomenil realni tečaj dinarja, 
ki naj bi se mu letos povsem 
približali?

Malovrh: »Glede na delež 
izvoza v našem skupnem prihod
ku veliko, zlasti še, ker nismo 
uvozniki. Tako nam bo realni 
tečaj dinarja kar v veliki meri 
olajšal položaj na tujem, trgu.«

DE: —Za koliko bi morali 
po vašem prepričanju poce
niti dinar, da bi postali konku
renčni v tujini?

Malovrh: »Na to je težko na
tančno odgovoriti. Vem pa. da 
smo pri Rudisu glede na konku
renco na svetovnem trgu za 
kakih 30 odstotkov predragi. Se
veda tečaj dinarja ni edini krivec 
za to, je pa pomemben dejavnik.

Velik strošek nam med drugim 
predstavljajo tudi devizni osebni 
zaslužki naših delavcev vTujini. 
Prav sedaj je na delu v ZRN 
okoli 3500 delavcev, ki dobivajo 
devizno plačo. Drugi vzrok, da 
smo dražji kot tuji konkurenti je, 
da mnoge tuje tvrdke najemajo 
za delo na gradbiščih pakistan
ske, kitajske ali indijske delavce, 
ki so seveda mnogo cenejši kot 
naši. Zato se bomo morali tudi 
mi vse bolj usmerjati v izvoz zna
nja in vse manj delovne sile Se
veda pa je še vrsta razlogov za 
naše višje stroške, kakor jih 
imajo tuji konkurenti.«

DE: — Rudis je usmerjen 
na vse trge sveta. Kje najbolj 
uspeva?

Malovrh: »Najbolj smo se 
uveljavili v deželah v razvoju. Po 
obsegu in kakovosti del je na 
prvem mestu Alžirija, potem 
Irak, Libija in tako naprej. Pri
pravljamo sklenitev poslov v 
Maroku, Nigeriji in Egiptu. V 
Egipt se vračamo, pred leti smo 
bili tu zelo močno zastopani, 
prav tako v Maroku. Nigerija pa 
je za nas nov trg. V Gvineji smo 
se včlanili v mednarodni konzor
cij za iskanje in izkoriščanje ura
nove rude. Mi opravljamo geolo
ške raziskave. Velik del stroškov 
pokriva elektrogospodarstvo, ki 
bo za to, če najdemo uran, dobilo 
pogonsko gorivo za jedrsko elek
trarno. Del naših stroškov, ki 
gredo v primeru neuspeha na naš 
račun, pa pokrivamo sami. Toda 
mislim, da tudi če uranove rude 
ne bomo našli, ne bomo nič izgu
bili, saj bodo pridobljene izkuš
nje odtehtale stroške.«

Kje so
rudna bogastva

DE: — Kaj pa doma? Pe
tino prihodka boste, kot pra
vite, zaslužili v Jugoslaviji. 
Kako?

Malovrh: »Omenil bi samo 
nove načrte: skupaj z Geološkim 
zavodom Slovenije pripravljamo 
študijo o deficitarnih surovinah 
Slovenije. Študija bo obsegala 
tudi predlog, v katerih deželah bi 
kazalo raziskovati, sovlagati itd., 
da bi si naša industrija zagotovila 
nekatere najbolj deficitarne su
rovine. V Severni Koreji bomo 
tako raziskovali ležišča uranove 
rude in ležišča črnega premoga 
(koksnega premoga, op.p.), v 
Tanzaniji pa nahajališča fosfa
tov.«

DE: — Slovenskemu go
spodarstvu očitajo, da v tujini 
lahko nastopa pretežno le kot 
podizvajalec del, se pravi kot 
partner močnejše delovne or
ganizacije iz tujine, ki je prev
zela posel...

Malovrh: »Cilj Rudisa je čim- 
več objektov na ključ. Jasno pa 
je, da pogosto vsega dela ne zmo
remo sami, pa pokličemo na 
pomoč tudi nečlane Rudisa, tako 
domače kot tuje. Zdaj delamo 
največ na področju petrokemije 
in je povezava s tujimi partnerji 
neizbežna. Zato največ del 
opravljamo kot enakovredni 
partnerji tujih tvrdk ali kot podi
zvajalci. Večkrat pa smo uspeli 
vse delo opraviti sami. Tako v 
Alžiru gradimo štiri tovarne obu
tve — kot glavni izvajalci, za- 
hodnonemški partner pa je podi
zvajalec. v Iraku most na ključ in 
spet v Alžiru cementarno v kon
zorciju s francoskimi in zahod- 
nonemškimi partnerji.«

Skupni cilji — 
skiipni interes

DE: —Kako uspe poslovni 
skupnosti uskladiti interese 
štiridesetih članic?

Malovrh: »Rudis je bil usta
novljen za prodajo investicijske 
opreme in gradnjo objektov na 
ključ. Zato so v poslovni skupno
sti včlanjene takšne organizacije, 
ki lahko prispevajo k tej prodaji 
svoj polni delež. Toda usklaje
vanje interesov med njimi je bilo 
in je še .težaško delo’. Najpo
membneje je prepričati vse 
člane, ki lahko sodelujejo pri 
nekem poslu, da ne gledajo nanj 
samo skozi svoja .očala', ampak 
da vidijo predvsem skupno korist 
in da se tej skupni koristi tudi 
podredijo. Vedeti moramo, da 
tisti, ki ne dela solidno, ne ogroža 
le sebe, ampak člane Rudisa, ki 
skupaj nastopajo. Slabo oprav
ljeno delo in zamude enega 
ogrozijo dohodek vseh ostalih.«

DE: — V obrazložitvi na
grade je zapisano, da ste v 
Rudisu zgledno uredili do
hodkovne odnose...

Malovrh: »Rudis je bil prej 
poslovno združenje, zdaj pa je 
skladno z zakonom poslovna 
skupnost. Ta ima že vNvojih pr
vinah vgrajene dohodkovne od
nose, načelo skupnega rizika itd.

Seveda pa ti odnosi še zdaleč niso 
pravi dohodkovni odnosi; 
imamo skupne službe, skupno fi
nansiranje itd. Vendar posto
poma napredujemo in te odnose 
dograjujemo, saj brez dohod
kovnih odnosov — mimogrede: 
skupni rizik in dobiček poznajo 
tudi naši kapitalistični konku
renti — se ne bi mogli uveljaviti 
na svetovnem trgu. Tu je pot 
samo ena...«

Kako učinkoviti so 
proizvajalci opreme

DE:'r—V Ljubljani so pred 
kratkim ustanovili splošno 
združenje za inženiring pri 
GZ: konkurenca aii dopolni
tev Rudisa?
Malovrh: »Naključje je hote

lo, da sem celo predsednik tega 
združenja. Združenje seveda ni 
konkurenca Rudisu, je dopolni
tev koristnih teženj, da tovrstno 
dejavnost, ki je tudi v Sloveniji 
zelo razdrobljena, povežemo in 
ji povečamo .udarno moč’. V 
Sloveniji je približno 100 majh
nih inženiring organizacij, ki bi 
povezane pomenile veliko 
pomoč slovenskemu gospodar
stvu pri prodoru na tuje trge.«

DE: — Ali je to poslovno 
združenje potemtakem potr
ditev dejstva, da je slovensko 
gospodarstvo sposobno več
jega prodora na tuje, le da se 
mora drugače organizirati...? 

Malovrh: »Za marsikatero
delo niti v Jugoslaviji ne bi zmo
gli spraviti skupaj dovolj indu
strijskih in drugih zmogljivosti, 
da ne govorimo o finančnih sred
stvih, ki so v deželah v razvoju 
čedalje bolj pereče vprašanje. 
Toda če bi sedanje velike inženi
ring organizacije kot so Smelt, 
Rudis, Emona-inženiring, Elek- 
troprojekt in druge, združile 
svoje sile, bi lahko marsikaj do
segli. Ustanoviti pa moramo nek 
sistem, ki bo naše zmogljivosti 
povezal za skupne nastope tako 
doma kot na tujem. Zraven bi 
seveda sodila tudi poslovna 
banka kot finančna podpora 
našim prizadevanjem na tujih 
trgih ter ena ali dve trgovski or
ganizaciji za dokončanje poslov. 
Gre namreč za to, da zlasti rev
nejše dežele v razvoju niso spo
sobne plačati naših del in storitev 
drugače kot s svojimi izdelki ali 
pridelki. Zato bi potrebovali tr
govsko organizacijo, ki bi takšne 
posle dokončala.«

Prodorna 
predstavništva 
so koristna

DE: —Rudis je praktično v 
vsaki deželi, kjer je nastopal 
ali nastopa, ustanovil tudi 
svoje predstavništvo. Ali je to 
smotrno glede na naše težnje, 
da bi skrčili število predstav
ništev v tujini?
Malovrh: »Načelno se seveda 

strinjam, da je treba število naših 
predstavništev v tujini zmanjšati, 
toda na račun tistih, ki nam nič ne 
koristijo. Rudisova predstavniš
tva med takšne po moje ni moč 
prištevati. Razen tega se vsaka 
dežela, v kateri Rudis nastopa ali 
želi nastopati, tako razlikuje od 
drugih glede predpisov, zakonov 
itd., da jo je potrebno podrobno 
proučiti, preden sc spustite v 
kakšen posel. V nasprotnem 
primeru se lahko nastop v slabo 
proučeni deželi spremeni v po
slovno katastrofo. Tu pa nam 
predstavništva, ki smo jih usta
novili, zelo dobro utirajo pot.«

DE: —Znano je, da so am
basade razvitih dežel ne samo 
politični predstavniki svoje 
dežele v svetu, ampak tudi 
zbiralci vseh vrst ekonomskih 
informacij. Ali vam naše am
basade pomagajo pri zbiranju 
podatkov?

Malovrh: »V nekaterih deže
lah nam ambasade veliko poma
gajo, v drugih pa zelo malo, kar

Boris
Malovrh

pa je odvisno predvsem od ljudi, 
ki v njih delajo. Se pa odnos 
izboljšuje in na vseh ravneh na
šega političnega in gospodar
skega sistema se je posluh za po
trebe po izvozu zelo povečal.«

Pogodbe
podpisujejo ljudje

DE: — V mnogih delovnih 
organizacijah vodilni delavci 
precej pozornosti namenjajo 
opremi svojih pisarn, češ da 
tudi zunanji videz priča o so
lidnosti podjetja.

Malovrh: »Menim, da so po
membnejši medsebojni, člove
ški, pristni odnosi. Predvsem se 
trudim, da bi s poslovnimi part
nerji navezal čimboljše osebne 
odnose, saj potem posli, ko si z 
nekom na ,ti’, stečejo mnogo bolj 
gladko. Skromna oprema moje 
pisarne v stari stavbi ali oprema v 
tejle, novi (je izbrana, sodobna, 
vendar zelo daleč od kakršnega
koli razkošja, op. p.) po mojem 
nikdar ni vplivala na posle. Spre
jel sem v njej že različne direk
torje, celo ministre.«

DE: —Menda je pomemb
no, da imajo direktorji velikih 
delovnih organizacij tudi sta
novanje (beri—hišo) takšno, 
da lahko v njej z vsem sijajem, 
ki ga firma zasluži, priredijo 
intimno kosilo ali večerjo za 
poslovne partnerje... 
Malovrh: »Imam hišico, tu v 

Trbovljah, v njej je stanovanje

za 85 kvadratnih metrov. Pova
bim, seveda povabim tujega 
partnerja domov na večerjo. 
Veste, v Trbovljah ni kam iti, v 
hotelu sedeti pa tudi ne moremo. 
Doma je prijetneje. Toda 
vzdušje narede ljudje, ne opre
ma ...«

DE: — Po poklicu ste 
' gradbenik, dolgo ste delali 

tudi v gradbeništvu. Kje so po 
vaše vzroki za nezadovoljstvo 
z gradbinci. Vsi dejavniki pri 
nas že leta skušajo popravljati 
položaj v gradbeništvu, toda 
brez posebnega uspeha. 
Zakaj?
Malovrh: »Gradbinci niso ču

tili nobene potrebe, da bi svoje 
napake popravljali, saj so vse do
slej zelo solidno .živeli’. Le nekaj 
gradbenih podjetij je že pred leti 
zaslutilo preobrat in se podalo 
iskat delo na tuje. Seveda pa za 
sedanji položaj v gradbeništvu 
ne smemo kriviti samo gradbin
cev. Kriva je tudi politika, ki je 
dopustila, da so na primer nasta
jali sozdi, ki se niso zrasli navz
noter in zdaj hočejo članice na
razen. Pri nas je narobe, ker 
mnogi odločujoči dejavniki me
nijo, da potrebujemo le velike 
gradbene organizacije. Tako 
danes dela vsak vse, nj speciali
zacije dela, saj lahko vsak dela 
vse in dobro služi. Prepričan pa 
sem. da bo gospodarski položaj 
tudi gradbince v kratkem prisilil, 
da se bodo začeli dogovarjati, si 
deliti delo, se dohodkovno pove
zovati.«

Boris Rugelj

IZ PRAKSE SODIŠČA ZDRUŽENEGA 
DELA

Kam invalid po končani 
poklicni rehabilitaciji

Delovni invalid HI. kategorije, ki je pridobil pravico do poklicne re
habilitacije. se je usposobil za dela in naloge delovodja vzdrževanja 
zgradb in okolja. Med poklicno rehabilitacijo je obiskoval srednjo teh
nično šolo, obenem pa se je tudi praktično usposabljal.

Po vrnitv i v delovno organizacijo je prejel odločbo o razporeditvi na 
dela in naloge samostojnega delavca pri vzdrževanju, ne pa na dela in 
naloge delovodje. Delavski svet, pri katerem je delavec zahteval var
stvo pravice, je odločil, da je razporeditev pravilna, saj delavec kljub 
poklicni rehabilitaciji nima ustreznih delovnih izkušenj, ki se po ra
zvidu del in nalog zahtevajo za opravljanje dela delovodje.

Sodišče združenega dela je ugotovilo, da je razporeditev nezakonita, 
saj ne ustreza usposobitvi, ki jo je delavec pridobil s poklicno rehabili
tacijo. Po določilu 1. odst. 189 člena zakona o združenem delu mora 
delovna organizacija zagotoviti delovnemu invalidu ustrezna dela in 
naloge potem ko je uspešno končal prekvalifikacijo oz. dokvalifikaci
jo. Pridobitev pravice delovnega invalida do poklicne rehabilitacije 
pomeni po drugi strani dolžnost delavcev delovne organizacije, da mu 
zagotovijo ustrezna dela in naloge in sicer taka, za katera se je delavec 
med poklicno rehabilitacijo usposobil. Če bi se upoštevalo stališče de
lovne organizacije, potem delovni invalid kljub poklicni rehabilitaciji 
ne bi mogel pridobiti ustreznega dela, ker nikoli ne bi pridobil delovnih 
izkušenj.

Pritožbeno sodišče je tako stališče potrdilojn poudarilo, da si je de
lavec pridobil delovne izkušnje že s tem, ko se je s poklicno rehabilita
cijo usposobil za dela in naloge delovodja.

Pripomniti velja, da je tudi v javni razpravi o novih spremembah in 
dopolnitvah zakona o delovnih razmerjih poudarjeno, da je treba tako 
pravico delovnega invalida posebej opredeliti tudi z zakonom, saj 
praksa kaže, da od delovnih invalidov večkrat zahtevajo tudi delovne 
izkušnje, kljub uspešno končani poklicni rehabilitaciji. Primer, ki ga je 
reševalo sodišče združenega dela, v praksi očitno ni osamljen.

1. Ž.
V
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V skladu 
z novim 
zakonom

Podelitev Prešernovih na
grad že 35 let povezujemo s 
počastitvijo spomina na veli
kega pesnika. Bogdan Osol
nik, predsednik upravnega 
odbora Prešernovega sklada, 
je ob letošnji podelitvi nagrad 
spomnil, da je proslava Pre
šernovega dne v tem letu v 
nekem pogledu tudi jubilejna. 
Pred 40 leti je množica ljudi, 
predvsem mladih, na proglas 
Osvobodilne fronte sloven
skega naroda sredi okupirane 
Ljubljane s polaganjem cvetja 
in. slovenskih zastavic pred 
Prešernovim spomenikom 
izrazila uporniško zavest in 
borbeno voljo slovenskega 
naroda.

Bogdan Osolnik je na pro
slavi seznanil navzoče z 
delom, ki je bilo opravljeno v 
zvezi s kandidiranjem in izbi
ranjem letošnjih nagrajencev. 
Tik pred koncem preteklega 
leta je skupščina SR Slovenije 
sprejela nov zakon o Prešer
novih nagradah, s katerim so 
bile uzakonjene nekatere iz
kušnje, ki smo jih uveljavili že 
v zadnjih letih, v težnji po de
mokratizaciji kandidiranja za 
nagrade in po neposrednejšem 
vključevanju samoupravnih in 
strokovnih organizacij kul
turnih delavcev, pa tudi širše 
javnosti v tako pomembno de
janje kulturne politike na Slo
venskem.

Zakon je Prešernove na
grade in nagrade Prešerno
vega sklada znova potrdil kot 
najvišja priznanja za dosežke 
v umetnosti. Prešernova na
grada je priznanje za vrhunske 
umetniške stvaritve, ki so po
memben prispevek v zaklad
nico slovenske kulture in 
lahko jo prejmejo umetniki 
tudi za izredno pomembno 
Življenjsko delo. Nagrade Pre
šernovega sklada pa so priz
nanja za umetniške dosežke in 
spodbuda za izvirna umetni
ška prizadevanja in iskanja. 
Mnenju, ki se tu in tam oglaša, 
naj bi te nagrade podeljevali 
tudi za posebne zasluge pri or
ganiziranju kulturnih dejav
nosti, posredovanju kulturnih 
vrednot, pri uveljavljanju slo
venske umetnosti v Jugoslaviji 
in v tujini, zakon ni pritrdil. 
Da bi zaostrili merila, so tudi 
zmanjšali število nagrad, naj
več tri Prešernove in največ 
deset skladovih.

Zakon zahteva, da se javnost 
seznani z vsemi predlogi za na
grade, predlagatelji in utemelji
tvami, ureja pa tudi odnos med 
strokovnimi komisijami in uprav
nim odborom, ki samostojno od
loča o nagradah.

In kako je bilo letos? Na javni 
razpis, ki je trajal od I. oktobra do 
30. novembra, je prispelo 33 
predlogov za 32 kandidatov za 
Prešernovo nagrado in 88 predlo
gov za 67 kandidatov za nagrade 
Prešernovega sklada. Vse pred
loge je objavilo Delo 30. decem
bra 1981. (Na tiskovni konferenci 
smo slišali, da se v Delu oglašajo 
mnogi, ki mislijo, da je že »biti 
predlagan« priznanje, saj je jasno, 
da vsi nagrad ne morejo dobiti!) 
Seveda se je upravni odbor znašel 
pred težko nalogo, saj gre za šest 
ustvarjalnih področij, na katerih 
so še različne ustvarjalne skupine 
(denimo glasba: izvajalci, sklada
telji, balet). Še posebno težka je 
bila primerjava prijav s posamez
nih področij, še zlasti zato, ker so 
bili predlagatelji pri kandidiranju 
različno široke roke (samo iz 
enega gledališča 32 predlogov!). 
Zato so bile tudi letos upravnemu 
odboru v dragoceno pomoč stro- 
kbvne komisije, ki so opravile 
ožjo izbiro in dale poglobljena 
strokovna mnenja o predlogih.

Letošnjo osrednjo proslavo slovenskega kulturnega praznika in slav- že v navadi, prenašala televizija. Na našem posnetku so letošnji nagra- 
nostno podelitev Prešernovih nagrad v Cankarjevem domu je, kot je ^ jenci in udeleženci proslave. (A. Agnič)

35. podelitev — Prešernove nagrade za leto 1981

Naj višja priznanja umetnosti
Za življenjsko delo na področju opernega 
pevskega poustvarjanja je prejela Prešernovo 
nagrado sopranistka

Vilma Bukovčeva
Vilma Bukovčeva je v svojem trideset

letnem delovanju v ljubljanski operi uve
ljavila vso svojo umetniško moč in ostaja kot 
najvidnejša oblikovalka sopranskega reper
toarja povojnega časa v nepozabnem spo
minu. Spričo njenih izrednih pevskih in 
igralskih odlik se je slovenski operni reper
toar obogatil s sodobnimi odrsko-glasbenimi 
deli, ki bi jih brez njenega sodelovanja ne 
mogli izvesti, zagotovo pa ne na tako visoki 
umetniški ravni. Prepela je malodane vse 
vodilne vloge od lirskih (Manon, Luiza, Ju
lija) do najzahtevnejših dramskih (Tosca, 
Elza, Tatjana, Kleopatra, Aida, Desdemo- 
na), največje uspehe pa je doma in na tujem 
doživljala kot Co-čo-san, Jenufa, Margare
ta, Mimi, Marinka, Thais in Saloma; v velikih 
vlogah je sodelovala tudi pri krstu treh slo
venskih oper. to so Poličeva Mati Jugovičev 
in Švarovi Slovo od mladosti ter Ocean. Sa
mostojna gostovanja so jo vodila na vse 
kraje sveta: več kot deset let je redno gosto
vala v Franciji in Belgiji, uveljavila se je na 
daljši turneji po Sovjetski zvezi, nastopala je 
na Poljskem in na Kitajskem, v Grčiji, Egip
tu, Španiji; Bukovčeva ima zavidljivo število 
posnetkov na radiu Ljubljana, med njimi več 
v celoti posnetih opernih vlog, na ploščah 
tuje proizvodnje pa jo najdemo kot odlično 
Parasjo v »Soročinskem sejmu« in kot Ma
rinko v »Prodani nevesti«. V dosežkih po
vojnega slovenskega opernega poustvarja
nja zavzema Vilma Bukovčeva vidno, častno 
in nadvse zaslužno mesto.

Za življenjsko delo na področju likovnega 
ustvarjanja je prejel Prešernovo nagrado 
akademski kipar

Zdenko Kalin
Skoraj polstoletno ustvarjalno delo ki

parja Zdenka Kalina pomeni v slovenski li
kovni umetnosti pomembno vez med tradi
cijo in modernizmom. Golo ali oblečeno 
človeško telo in portretna glava, izvedena v 
bronu ali v kamnu, sta poglavitna nosilca 
njegovega umetniškega sporočila. Odlično 
poznavanje človeškega organizma, mojstr
sko obvladanje zakonitosti kiparskega ma
teriala, občutek za velikostna razmerja in 
dinamiko kiparske gmote sproščajo njegovo 
ustvarjalno domišljijo in omogočajo nove 
kiparske rešitve; v vsaki tematski skupini je 
ustvaril dela, ki sodijo v sam vrh slovenskega 
kiparstva. Med njegovimi velikimi javnimi 
deli omenjamo kipe na spomehiku žrtvam 
fašizma na Urhu, talcem na Žalah in kipe na 
portalu slovenske skupščine, hkrati pa ne 
moremo mimo kvalitetne in priljubljene pla
stike Pastirčka v ljubljanskem Tivoliju; tu so 
še Kalinove sijajne Otroške igre in izjemna 
zbirka raznovrstnih portretov, skratka, ves 
Kalinov opus — od javnih naročil do sproš
čenega mojstrskega ustvarjalnega poigrava
nja — nosi pečat avtorjevega odgovornega, 
prijaznega in hkrati strogega odnosa do so
človeka in do družbe v celoti. Zdenko Kalin 
je kot vodilni sodobni slovenski figuralik 
znan in priznan tudi zunaj meja svoje ožje 
domovine; tudi kot učitelj mladih je plodno 
sodeloval v izjemnem vzponu povojnega 
slovenskega kiparstva.

Za pesniško zbirko Glas je prejel Prešernovo 
nagrado pesnik

Ciril Zlobec
Pesmi Cirila Zlobca v vsebinskem in obli

kovnem pogledu pričajo o pomembnem 
pesnikovem pripadanju razvojnim trenut
kom slovenske povojne poezije. Z lirskimi, 
metaforičnimi in refleksivno-alegoričnimi 
pomeni upesnjuje Zlobec svoja doživetja 
tako, da išče svojo podobo v dinamičnih pro
tislovjih današnje slovenske stvarnosti, pre- 
raja slovensko pesniško izročilo ter z bogato 
duhovno vsebino presega formalno-estetski 
pesniški izraz. S tenkim posluhom za svoj 
položaj v svetu, ki ga obdaja in živi, išče 
svojo pot med otroštvom, ki je zanj venomer 
pobegli simbol uresničevanja vsakršnih člo
vekovih možnosti, in med dejanjskostjo, ki 
jo s trdoživostjo zmaguje, čeprav je obreme
njena z urbano mrzličnostjo. Pesnikov raz
gibani svet terja osebno in kulturniško boje
vitost. ko se oplaja znotraj skrajnosti spo
mina in pozabe, ljubezenske ekstaze in 
hkratnega strahu razhajanja, kraške očet
njave in mestne civilizacije.

Ciril Zlobec je s pesniškima zbirkama — 
Kras leta 1976 in Glas leta 1980 — dosegel 
med najvidnejšimi imeni sodobne slovenske 
poezije ugledno mesto; v zadnji zbirki je s 
soočanjem dveh časovnih ravni — vojne in 
sedanje — našel izvirno izhodišče za nove 
pesniške obdelave partizanske tematike; 
poleg drugega so ta njegov cikel skoraj v ce
loti prevedli v tuje jezike, s čimer si je pesnik 
utrl pot v evropski kulturni prostor.

Nagrade
Prešernovega
sklada

Za igralske stvaritve v 
Mestnem gledališču ljub
ljanskem je prejel nagrado 
Prešernovega sklada dram
ski igralec DANILO BE
ZLAJ

Za televizijsko režijo Vo- 
rančevega Boja na požiral
niku in Klopčičeve Matere 
je prejel nagrado Prešerno
vega sklada režiser JANEZ 
DROZG

Za retrospektivno raz
stavo v ljubljanskem razsta
višču Arkade je prejel na
grado Prešernovega sklada 
oblikovalec BRONISLAV 
FAJON

Za režije v Stalnem slo
venskem gledališču v Trstu 
in v Drami Slovenskega na
rodnega gledališča v Mari
boru je prejel nagrado Pre
šernovega sklada režiser 
BRANKO GOMBAČ 

Za pripovedno delo 
Zemljazemljazemlja je pre- • 
jel nagrado Prešernovega 
sklada- pisatelj BRANKO 
GRADIŠNIK 

Za igralske stvaritve v 
Stalnem slovenskem gleda
lišču v Trstu je prejela na
grado Prešernovega sklada 
dramska igralka LIDIJA 
KOZLOVIČ 

Za koncertantne uspehe 
v sezoni 1980-1981 je pre
jel nagrado Prešernovega 
sklada oboist BOŽO RO
GELJA

Za stavbo osnovne šole 
Jožeta Mihevca v Idriji sta 
prejela nagrado Prešerno
vega sklada diplomirana in
ženirja arhitekture BAR
BARA in BOŽO ROT 

Za koncertne poustvari- 
tve v sezoni 1980-1981 je 
prejel nagrado Prešerno
vega sklada SLOVENSKI 
KVINTET TROBIL 

Za slikarske razstave v 
Kranju in na Bledu je prejel 
nagrado Prešernovega 
sklada akademski slikar 
VINKO TUŠEK 

V_________ _________s

Misli na praznični dan
Slavnostni govornik na letošnji osrednji proslavi slovenskega kul

turnega praznika je bil France Štiglic, predsednik Kulturne skupnosti 
Slovenije. Povzemamo nekaj njegovih misli za praznični dan.

Želja, da bi na tak dan misli za
jele čimbolj celovito podobo slo
venske kulture in njenih dejav
nosti, obnemore pred obsež
nostjo naloge, saj ni skupnega 
pregleda, ki bi zajel programe 
občinskih kulturnih skupnosti in 
kulturne akcije v krajevnih 
skupnostih in tovarnah. Štiglic je 
govoril o desetletnem obdobju 
uveljavljanja samoupravne za
snove tudi v kulturi pa o dogaja
nju prav te dni, ko v skladu z za
konom o uveljavljanju svobodne 
menjave dela v kulturnih dejav
nostih sprejemamo samou
pravne sporazume o ustanovitvi 
občinskih in republiške kulturne 
skupnosti, in se s tem končuje 
obdobje, ki je bilo vsekakor po
membno za razvoj slovenske 
kulture.

V prizadevanjih za povezovanje v 
enovitejši kulturni prostor z usklaje
nimi izhodišči kulturne politike, za 
integralno vključevanje kulture v 
družbeno življenje, za poglabljanje 
demokratičnih odnosov v kulturi, za 
vzajemno financiranje programov, 
pomembnih za narodno kulturo in za

uveljavljanje policentrizma so bili 
potrebni številni pogovori, dogovori, 
usklajevanja in samoupravna spora
zumevanja v občinskih in republiški 
skupnosti, ki so odstranjevala stara 
pojmovanja o kulturi in njeni prora
čunski odvisnosti.

Štiglic je govoril o stabilizaciji, ki 
jo moramo opraviti tudi v kulturi: še 
premagovati skupinske, področne in 
občinske interese ter z njimi pove
zane razprave o denarju namesto o 
programih, odpravljati slabosti načr
tovanja, še posebej dolgoročnega, 
spodbujati strokovno in prostorsko 
povezovanje in združevanje, omeje
vati nerazumne želje namesto po
glabljanja tega, kar že imamo, selek
tivno vrednotiti programe in dose
ženo ter drugo. Štiglic je kritično go
voril o mnogih drugih omejevanjih, 
ki zadevajo kulturo — tako kot izo
braževanje in znanost — in rahljajo 
temelje stabilizacije, saj so prav stro
kovnost, znanost in kulturnost nepo
grešljivi za odnos do dela in produk
tivnosti.

Bila bi .kratkovidna politika, je 
dejal govornik, ki bi dopuščala upa
danje deleža kulture v bruto proizvo
du, in opozoril, da v kulturi že dolga 
leta zaostajajo, tako osebni dohodki 
kot honorarji, da na primer močno

krčimo programe, recimo v založniš
tvu, da marsikje zgradbe, namenjene 
kulturi, že ogrožajo varnost delavcev 
in obiskovalcev, da je kulturnim de
javnostim namenjenih manj deviz, 
kar ne le omejuje delo, pač pa tudi 
zmanjšuje kulturno izmenjavo, pre
tok informacij in kulturne stike s sve
tom.

In povzemimo iz Štigličeve praz
nične besede še eno zaokroženo ra
zmišljanje. Ko uresničujemo zakon o 
svobodni menjavi dela v kulturnih 
dejavnostih in uvajamo novo organi
ziranost v kulturi, iz izkušenj vemo, 
da lahko zakoni, dogovori in spora
zumi ostanejo le črka na papirju, če 
jih ne oživi človek s svojim intere
som, voljo in delom. Zato je po
membno, kako bo v novih kulturnih 
skupnostih potekalo dogovarjanje 
med izvajalcem in uporabnikom. Ali 
se bosta res našla v delegacijah dela
vec in občan s kulturnim delavcem, 
ustvarjalcem in umetnikom, se je 
glasno vprašal govornik. Kajti takoj 
zatem je ugotovil, da sta se namreč 
oba resnična nosilca delegatskega si
stema do zdaj premalo uveljavljala. 
V zboru izvajalcev skupščine Kul
turne skupnosti Slovenije skoraj ni 
bilo ustvarjalcev in umetnikov, kot 
delegati so se pojavljali prav izje
moma. So se izgubili spotoma pri 
izbiranju delegatov za skupščinske 
seje ali pa jih v delegacijah sploh ni 
bilo? Jih je morebiti izrinil iz samou-

Izredno veliko je bilo letos prireditev, s katerimi smo počastili Prešernov dan ali 
obogatili Prešernov teden. Tak enotedenski spored je pripravil tudi Cankarjev 
dom. Med drugim se je vanj vključila tudi Založba Delavske enotnosti, ki je 9. 
februarja predstavila knjigo dr. Stevana Bezdanova » Vzgoja in izobraževanje v 
misli in delu Edvarda Kardelja«; o njej sta govorila pisec in direktor zavoda za 
šolstvo SRS Janez Sušnik.

pravljanja podcenjevalni odnos do 
kulture in kulturnih delavcev, s kate
rim se, žal, še vedno srečujemo, ali so 
se odtujili sami? V vsakem primeru 
odsotnost pravih delegatov omogoča 
drugim, da si neupravičeno prilaš
čajo njihove neodtujljive pravice in 
po svoje upravljajo kulturo. In na

zadnje — če mislimo, da je povsem 
naravno, da delavec v tovarni na te
melju svojega dela tudi upravlja in 
od njega zahtevamo, da dobro go
spodari — zakaj se potem še prene- 
kateri kulturni delavec izmika sa
moupravljanju z izgovorom, »da se 
na to ne razume«... ?!
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Ob izidu najnovejšega dela V. Dedijera

Znanost, resnica, 
morala in obratno

Verjetno še nobena knjiga ni pri 
nas doživela takšnega zanimanja, 
publicitete in tudi prodajnega uspeha 
kot knjiga Vladimira Dedijiera s 
pomenljivim naslovom »Novi pri
loži za biografiju Josipa Broza Tita 
H« (Novi prispevki za življenjepis J. 
B. Tita). Okoli tega dela so se začeli 
spletati vsemogoči in nemogoči ko
mentarji, vprašanja, trditve, ugiba
nja, razlil se je žolč prizadetih, mnogi 
pa so ostali presenečeni. Plod vsega 
tega je nedvomno v mnogočem ne- 
.poznavanje ne samo zgodovine, zgo
dovinopisja o revolucionarnem boju 
narodov in narodnosti Jugoslavije in 
Josipa Broza Tita, temveč tudi me
hanizmi, ki so povzročili takšen 
odmev na to knjigo.

Vladimir Dedijer je tudi pisec 
»Prispevkov za življenjepis Josipa 
Broza Tita«, ki so izšli leta 1953 (tudi 
v slovenščini), ki velja tudi danes za 
»uradno« biografijo Tita. Za tem 
delom je stala Titova avtoriteta in 
njegov pristanek. Dedijer je po
novno objavil to knjigo (v prodaji 
kot prvi del Novih prispevkov), ki naj 
bi bila popravljena in dopolnjena. 
Tudi za nov natis knjige je dobil 
Titov pristanek, ki ga je objavil kot 
zaščitni znak v sporni drugi knjigi 
Novih prispevkov. To pa je vsekakor 
silno pomembno ob vsem, kar se zdaj 
plete okoli tega dela, saj je Tito pri
volil v ponatis in popravek že zna
nega Dedijerovega dela o njegovem 
življenju, ne pa za Nove prispevke.

Pisec le-teh se je že pred izidom 
silno potrudil, da bi zbudil vtis edi
nega uradnega in poklicanega bio
grafa Josipa Broza Tita. V številnih 
intervjujih v vseh mogočih časopisih 
in tednikih je predstavljal svoje novo 
delo. Pravzaprav pohvalno dejanje, 
vendar je pri tem »predstavljanju« 
(beri reklami) v veliki meri prešel 
pravzaprav v napad na vse, ki se z 
njegovim delom ne bi strinjali ali mu 
ne bi verjeli. Obtoževal je zgodovi
narje, čeprav sebe šteje za enega 
izmed njih, da so »petolizci«, hkrati

pa je poudarjal, da je on svoboden 
človek, ki da dela po svoji vesti, ne pa 
tako kot piha veter. V nekem interv
juju je jasno izrazil, da čim bolj ga 
napadajo, tem bolj se njegova knjiga 
prodaja. To je nedvomno res.

Knjiga, ki je izšla v zelo veliki na
kladi 70 tisoč izvodov, ni poceni 
(cena 1.400,00 dinarjev) in jo proda
jajo kot še nobeno doslej. Kupci sko
rajda dobesedno oblegajo knjigarne 
in marsikje je trenutno ni mogoče 
dobiti. Bodoči bralci tega dela se se
veda sprašujejo, kaj je takšnega v tej 
debeli knjigi (prek 1200 strani), kar 
je razburilo javnost, zgodovinarje, 
družbenopolitične organizacije, še 
zlasti združenja zveze borcev. Odgo
vor je pravzaprav silno preprost. Ta 
knjiga po piščevem mnenju prinaša 
vse o zgodovini naše revolucije in de
lovanju Josipa Broza Tita brez tanči
ce, ki jo je razgrnila »uradna« zgo
dovina. Hkrati pa ta knjiga ne pri
naša nič bistveno novega, kar ne bi 
bilo že znano.

Knjiga je pravzaprav sestavljenka 
vsemogočega gradiva, ki ga je pisec 
zbral z vseh vetrov. Resnično so to le 
prispevki za neko bodoče delo. Silno 
preprosto bi lahko rekli, da je to le 
polizdelek, ki ga je dal pisec na tržiš
če, čeprav bi ga kot zgodovinar moral 
v svoji »zgodovinski delavnici« še 
dodelati. Tako marsikomu od števil
nih bralcev tega dela ne bo mnogo ali 
celo nič {»menil objavljeni dnevnik 
Koče Popoviča o vojni poti prve pro
letarske brigade, ki je pisan resnično 
v telegrafskem slogu in še to v veliki 
meri v francoščini. V knjigi je še 
mnogo, premnogo takšnih prispev
kov. Seveda je veliko tudi takšnih 
stvari, ki jih preberemo na dušek in 
ki pomenijo pikantni posladek ali 
šok. Glede takšnega pisanja je 
morda še najboljše mnenje dr. Gojka 
Nikoliča, da je knjiga senzacionalna 
zaradi svoje strukturalne in metodo
loške kaotičnosti, psevdoznanosti in 
prvin politične pornografije, ki daje 
obilo grižljajev kavarniškim slado

kuscem. To pa je tudi tisto, kar vleče 
bralca in zaradi česar je knjiga pro
dajna uspešnica. To pa je seveda tudi 
tisto, kar izziva kritiko.

Neugodne ocene o takšnem pisa
nju in pripombe nanj izvirajo zlasti 
iz dejstva, da pisec kljub obilnim 
zgodovinopisnim delom, ki obrav
navajo revolucijo in Tita, postavlja 
nove, svoje trditve. To samo po sebi 
ne bi bila niti tako huda napaka, ven
dar teh trditev nč dokazuje z viri, do
kumenti, arhivskim gradivom, tem
več na resnično gostilniški način 
»sem čul«, »so mi povedali«, 
»nekdo, ki pa ga ne bom imenoval, 
mi je rekel« in podobnimi. Bralec 
marsikdaj ostane pred vprašanjem, 
ali so piščeve trditve plod njegovega 
ugibanja in domišljije, ali pa so re
snične in tudi dokazljive. Pisec je v 
intervjuju že pred izidom knjige in 
tudi v knjigi sami dal vedeti, da ima 
na zalogi »dokaze«, ki naj bi pome
nili pravo »bombo« v zgodovino
pisju in tudi v zgodovinskem pogledu 
celotne družbe na našo revolucio
narno preteklost. Tako je povečal, 
število telegramov med kominterno 
in vodstvom jugoslovanskega narod
noosvobodilnega boja, to je zlasti 
Titom, iz resničnih 871 na celo 
6.000. Seveda pa tega svojega epo
halnega odkritja ne dokumentira ali 
dokaže. Marsikdo bo rekel, da je to 
malenkost, saj je važnq da se Jcnjiga 
lepo bere in da odkriva novo »resni
co«, ki naj bi bila doslej prikrivana. 
Verjetno je podobnega mnenja 
pisec, ki pa je svoje delo vseeno uvr
stil med znanstvene prispevke, ne pa ^ 
med plažo. Kot znanstveno delo pa 
ne bi smelo temeljiti na sklepanjih iz 
nekakšnih razgovorov, pripovedo
vanj, temveč na »suhih« resničnih 
dejstvih, ki jih skrivajo arhivski viri.

Res da je približno petina knjige 
izpolnjena z dokumenti, vendar 
pisec tudi te objavlja nekritično, ne
popolno, brez potrebnega znanstve
nega komentarja in tudi brez na
vedbe njihovega nahajališča. Še 
mnogo je pomanjkljivosti, ki ne mo

tijo samo zgodovinarja, temveč tudi 
druge. Prav pri tem pa je potrebno 
ponovno opozoriti, da pri tej knjigi 
ne gre za zgodovinsko delo, temveč 
za prispevke, ki naj to šele dajo. Če 
pa ti prispevki niso niti dokumenti
rani, dokazani, jim seveda ni mo
goče niti povsem verjeti in jih upo
rabljati. Glede tega pa je to delo 
nedvomno zgrešeno.

Trditve Vladimira Dedijera o 
mnogih zgodovinskih dogodkih in o 
osebnosti Josipa Broza Tita so ra
zburile mnoge bralce, Dedijerovet 
soborce, ki se sprašujejo, kako je to 
sploh mogoče. Seveda se postavlja 
vprašanje, ne samo, kako je mogoče, 
ampak tudi zakaj tako. O tem delu 
so razpravljali vsi mogoči forumi, še 
zlasti borci, ki so soglasno obsodili 
takšno pisanje o naši revoluciji in 
Titu. To pa je vsekakor dovolj velika 
nezaupnica temu delu, katerega 
predgovor je Dedijer posvetil prav 
borcem, »dobrim in hrabrim ljudem 
našega osvobodilnega boja, tistim, 
ki jih zgodovina komajda omeni«. 
Prav ti in tudi Jugoslovanska ljudska 
armada kot naslednica ljudske parti
zanske vojske, ki je eden temeljev 
pridobitve naše revolucije, so izrekli 
Dedijerovemu delu najhujšo ne
zaupnico. Če se Vladimir Dedijer 
požvižga na zgodovinarje, ki so delo 
argumentirano znanstveno in odgo
vorno skritizirali, pa mu ne bi smela 
biti nezaupnica soborcev nepo
membna.

Veliko zanimanje javnosti v zvezi 
s to knjigo je zbudil tudi pogovor o 
tej knjigi, ki ga je pripravilo uredniš
tvo »Borbe« v začetku januarja 
letos. Na tej »okrogli mizi« je bila 
vrsta priznanih znanstvenikov zgo
dovinarjev, ki so na znanstven, z ar
gumenti podkrepljen način ocenje
vali Dedijerovo delo. Pisec obrav
navanega dela se te »okrogle mize« 
ni udeležil, ker je bil na potovanju, 
tako da je bila to »simultanka z od
sotnim velemojstrom«, kot jo je 
ocenil eden izmed udeležencev. Če 
povzamemo samo nekatere osnovne 
argumente o tem delu, ki so bili vsi 
bolj ali manj kritični, je mogoče trdi
ti, da to ni znanstvena knjiga, temveč 
publicistično .delo z željo po senzaci
ji. Eden od udeležencev se je vpra
šal, če nam je resnično potrebna ra
dovednost in zanimanje za zasebno 
življenje po vzoru senzacionalizma 
meščanske družbe. Pri tem je mislil 
na »pikantnosti«, s katerimi je Dedi
jer postregel v svoji knjigi v zvezi z 
zasebnim življenjem Josipa Broza 
Tita. Glede tega pa je še zlasti neo
kusen in takšno njegovo pisanje de
luje resnično primitivno. Mnogi 
udeleženci pogovora so ugotovili, da

Spomenik maršalu Titu (detajl), Kumrovec. (A. Auguštinčič)

je bolj Dedijerova kot. Titova bio
grafija. In resnično dobi bralec vtis, 
da je Vladimir Dedijer tisti, ki je ob 
Titu najvidnejši borec revolucije, 
hkrati pa senzacionalistično in ten
denciozno meče senco na mnoge 
bližnje Titove sodelavce.

Burja, ki se je dvignila zaradi 
knjige Vladimira Dedijera, se bo 
sčasoma utišala. Mnogi, ki so želeli 
dobiti »resnico« v tej knjigi in so jo 
kupili, bodo verjetno razočarani, 
kajti ostal jim bo priokus nečesa 
umazanega, nedorečenega, po si
stemu »povedal mi je nekdo«. 
Hkrati pa je zdaj pred zgodovinarji 
pomembno in težko delo, da se 
mnoge stvari, ki jih je Dedijer »zme
šal«, postavijo pravilno v zgodovino. 
Vladimir Dedijer je nedvomno s to 
svojo knjigo napravil veliko škodo 
spominu in videnju revolucije pri

nas, in to revolucije, v kateri se je za
vestno boril za njeno zmago. Je eden 
tistih, ki je postavil narodnoosvobo
dilnemu boju in revoluciji v Jugosla
viji s svojim »Dnevnikom« spome
nik, ki pa ga bo s takšnim delom, kot 
so »Novi prispevki za življenjepis 
Josipa Broza Tita«, porušil. To delo 
kaže, da je prav nasprotno, kot je 
zapisano v predgovoru »pomembno 
v znanstvenem in moralnem pogle
du« ali, kot je zapisal nekdo v odme
vu: »Brez pretiravanja lahko reče
mo, da Dedijerova druga knjiga 
»Novi prispevki za biografijo J. B. 
Tita« nima skorajda nobene vredno
sti za zgodovinsko znanost, razen če 
jo vzamemo kot zgled, kako je mo
goče zlorabiti zgodovinske vire in 
človeško zaupanje.« Zlasti tega pa je 
Vladimir Dedijer zlorabil.

Zdenko Čepič

Nagradna 
križanka 
št. 6

Rešitve pošljite do 23. fe
bruarja 1982 na naslov: TOZD 
DELAVSKA ENOTNOST, 
Ljubljana, Celovška 43, s pripi
som na ovojnici: NAGRADNA 
KRIŽANKA ŠT. 6. Nagrade so 
300, 200 in 150 dinarjev.

Rešitev nagradile 
križanke št. 4

KANAPE, TARVISIO, ARD, 
ONATAS, ALLEGRO ASSA1, 
MARASKINO, LOS, KRIZA, 
EPIKA, RTANJ, TELAMON,
navadica, ika, lak, ra, tv,
EMILE ZOLA, NOL, ALTONA, 
LK, PREDPONA, TORBAR
STVO, AIN, ETER, OVAL, 
EOLIT, KONTROLA, RAKA, 
TRASA, ANSA, SAK

Izžrebani reševalci 
nagradne križanke št. 4

1. nagrada 300 din: Vinko Črnič 
ml., Betonova 27, 64000 Kranj;
2. nagrada 200 din: Marija Treb- 
se, Meljski dol 16, 62000 Mari
bor;
3. nagrada 150 din: Franc Pod- 
nar, Stara Loka 151, 64220 
Škofja Loka.

Nagrade bomo poslali po 
pošti.
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VARSKEM

Delavska enotnost, glasilo Zveze sindikatov Slovenije. List je bil ustanovljen 20. novembra 
1942. leta. Izdaja ČGP Delo — TOZD Delavska enotnost, 61000 Ljubljana, Celovška 43. List 
urejajo: Andrej Agnič, Ciril Brajer, Dušan Gačnik (glavni urednik in direktor TOZD), Sonja 
Gašperšič, Marjan Horvat, Ivo Kuljaj, Emil Lah, Rafael Lindič (tehnični urednik), Boris Rugelj, 
Sonja Seljak (redaktorica), Janez Sever, Peter Štefanič, Andrej Ulaga (odgovorni urednik, v. 
d.) Janez Voljč. Pomočnik (Srektorja TOZD Milan Živkovič. — Poštni predal 313-VI. Telefoni:

glavni urednik in direktor TOZD 322-778, odgovorni urednik DE 313-942, pomočnik direktorja 
TOZD 322-778, tajništvo uredništva DE 313-942; naročniška centrala 323-951, 321-255, 
311-956 in 321-574; založba DE Ljubljana, Dalmatinova 4, odgovorni urednik 322-975, 
310-033 int. 335; uredništvo Naš delavec, skupna revija slovenskih časnikov in revij, Ljublja
na, Miklošičeva 26 326-754; servis za tovarniški tisk, Ljubljana, Celovška 43; ekonomsko-ko- 
merdalni sektor, Ljubljana, Celovška 43 320-403, vodja 321-651; knjigama-galerija, Ljublja

na, Tavčarjeva 5 317-870, 312-691. Posamezna številka DE 10 din, letna naročnina je 
520 din. Rokopisov in nenaročenih fotografij ne vračamo. Poštnina plačana v gotovini. Tisk 
Ljudska pravica, Ljubljana. Založniški svet Delavske enotnosti: predsednik Miran Potrč, 
člani: Tilka Blaha, Silva Bočaj, Urška Cvetko, Janez Čebulj. Majda Emeršič, Slavko Grčar, 
Janez Korošec, Edo Lenarčič, Mira Maljuna, Jože Ogrizek, Boštjan Pirc, Janez Prijatelj, Janko 
Sedonja, Vlado Šlamberger in Jože Varl.
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Ob celjski razstavi Jožeta Krambergerja

Razvojni center 
za kulturni praznik

VABIMO K SODELOVANJU 
ŠIROK KROG SODELAVCEV

Uredništvo vabi k sodelovanju vse tiste, ki v svojem okolju 
poznajo najrazličnejše obraze ljubiteljske ustvarjalnosti naših 
ljudi, kulturne ljubitelje, posameznike in skupine, organiza
torje kulturnega življenja, fotoamaterje, radioamaterje, inova
torje in druge ljubitelje na področju tehniških znanosti. Va
bimo vas, da s svojimi predstavitvami posameznikov in skupin 
bogatite to našo galerijo osebne in kolektivne ustvarjalnosti 
med našimi delavci. Pošljite nam tudi fotografije o njih in nji
hovem ustvarjalnem delu.

Uredništvo

V arhiitktonsko lepo urejeni 
avli Povojnega centra v Celju se 
že tretje leto vrstijo različne li
kovne razstave. Ker to ni po
klicno razstavišče, je tudi zasno
va razstavne dejavnosti zelo raz
nolika, od akademskih do tistih 
ljubiteljskih slikarjev, ki so si s 
trudapolnim, dolgoletnim, več ali 
manj samorastniškim ustvarjal
nim delom pridobili ugled solid
nih amaterjev. Seveda pa vs^ ta 
likovna prizadevanja, z ene in 
druge strani, le niso zgolj slučaj
na, saj je v Razvojnem centru 
izredno prizadevna kulturna 
animatorka Angelca Kavtičnik, 
ki skrbi za to, da panoji nikoli 
niso dalj časa prazni. Pri tem pa 
je treba poudariti, da je tudi 
njeno delo kulturnega anima
torja oziroma organizatorja raz
stav ljubiteljsko delo v okviru 
sindikata, ki ga opravlja poleg 
svoje odgovorne delovne dolž
nosti v razvojnem centru. Še 
mnogo zanimivega smo zvedeli o 
njenem delu ob pripravah slikar
ske razstave že priznanega ama
terja Jožeta Krambergerja iz 
Slovenjega Gradca, ki mu je že 
dolga leta uspešen mentor prof. 
Karel Pečko, ravnatelj tamkajš
nje ugledne umetnostne ustano
ve. Posebnost razstavišča v ra
zvojnem. centru pa je ta, da je 
odprto vsak delavnik od 6. do 20. 
ure in ob sobotah od 6. do 13. 
ure. Torej poleg sobote vsak dan 
polnih 14 ur, kar je vsekakor iz
jemen primer nekega razstaviš
ča, v katerem je ves dan precej
šen pretok številnih obiskoval
cev. Gre torej za nevsiljivo li
kovno vzgojo in užitek, saj ver
jetno ni človeka, ki ga prilož
nostno ne bi pritegnile najrazlič
nejše likovne stvaritve, ki so po 
vrhu brezplačno na ogled. O vsa
kem razstavljalcu pa so napisani 
tudi najosnovnejši podatki o šo
lanju in ustvarjalni ter razstavni 
dejavnosti doma in po svetu.

Obetavna pot 
ljubiteljskega slikarja

Kot prvi v letošnjem letu se je 
predstavil Jože Kramberger, ki

se kot zidar že 15 let uspešno uk
varja tudi s slikarstvom. Vsakdo, 
ki si bo ogledal njegovih 18 olj
nih podob, se bo verjetno začu
dil, kako lahko težaška roka zi
darja po napornem vsakdanjiku 
ustvari še toliko lepih slik, iz ka
terih veje široka ustvarjalna moč 
preprostega človeka in fizičnega 
delavca.

Rodil se je 21. 4. 1945 v vasi 
Straže — Voličina v Slovenskih 
Goricah in že zelo zgodaj je iz
gubil starše. Po osnovni šoli se je 
v Šoštanju izučil 'za zidarja in bil 
dvakrat na mladinski delovni ak
ciji na avto cesti Bratstva in 
enotnosti v okolici Niša ter oba
krat postal udarnik. Nato se je 
zaposlil v Velenju, kjer je v 
izložbi starinarne zagledal prvo 
umetniško sliko, ki mu je bila 
spodbuda, da je začel tudi sam 
razmišljati o umetnosti in slikar
stvu. Po preselitvi na Jesenice je 
postal član znanega likovnega 
kluba DOL1K, kjer je dobil prve 
nauke o slikarskih tehnikah.

Prvič pa je samostojno razstav
ljal pri vojakih v Tuzli 1966. leta 
v počastitev dneva JLA. Leta 
1967 je prišel v Dravograd in se 
zaposlil pri gradbenem podjetju 
KOGRAD, kjer je še danes. Do
slej je skupinsko razstavljal že 
25-krat in petkrat samostojno v 
Šoštanju, Voličini, Lenartu, 
Dravogradu in sedaj v Celju. Šti
rikrat je bil tudi v različnih slikar
skih kolonijah, razstavljal pa je 
tudi v pobrateni občini Lučani v 
Srbiji, Valjevu in na Poljskem.

Ob 10-letnici njegove ustvarjal
nosti je ob samostojni razstavi v 
Dravogradu izšel tudi izredno 
lep katalog, kjer je uvodno be
sedo napisal akad. slikar Marijan 
Tršar, prof. na Akademiji upo
dabljajočih umetnosti v Ljublja
ni.

V Celju je razstavljenih 18 
slik, v glavnem tihožitij, starožit- 
nih predmetov iz kmečkega živ
ljenja in nekaj portretov, ki v sli
karju odkrivajo izredno prefi
njen čut za opazovanje. Gre za

Uredništvo DELAVSKA ENOTNOST V, aV_/
LJUBLJANA

V zvezi s slovenskim kulturnim praznikom pošiljam prispevek s prošnjo 
za objavo v Delavski enotnosti« V prispevku sem nakazal razgibano kul- 
turno dejavnost osnovne organizacije sindikata Razvojnega centra iz 
Celja ih kulturne animatorke Angelce Kavtičnik, ki že tri leta neuiornof''' 
deluje na tem področju* Slikar amater Jože Kramberger pa je primer 
izredno* požrtvovalnega delavca, ki bi lahko bil marsikomu za >zgl»d.
2a kot otrok je izgubil starše in sonato sam z veliko težavo prebijal 
skozi življenje. Ker je tudi na kulturno-umetniškem področju znan še 
zlasti kot pobudnik vsakoletnega kulturnega tedna slovenskih grnd- 
bineev, ki je bil lani v Novem mestu, upam, da bo prispevek v Delavski 
enotnosti objavljen.

Lep pozdrav!
Viktor Kojc

Šoštanj, Gregorčičeva 1
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tematiko, ki jo je v glavnem mo
goče naslikati le v zaprtem pro
storu — v Krambergerjevem 
primeru v tesni podstrešni sobici 
nekega bloka v Dravogradu. Šele 
pred nedavnim je slikar bolj 
sproščeno zadihal ob preselitvi v 
Slovenj Gradec, kjer ima na 
voljo tudi majhen, a prikupen 
atelje, ki si ga je s svojim doseda
njim delom in uspehi vsekakor 
zaslužil. Ni moj današnji namen 
kritično presojati razstavljena 
dela, ampak priporočiti njih 
ogled, da bi ob slovenskem kul
turnem prazniku lahko spoznali, 
kakšne ustvarjalne sposobnosti 
skrivajo v sebi tudi naši preprosti 
ljudje, kakršen je Jože Kram
berger. In kot je ob otvoritvi raz
stave v svojem uvodnem govoru 
dejal prof. Karel Pečko, znani 
kulturni delavec, organizator in 
ustvarjalec, je Jože Kramberger 
z dosedanjim delom dokazal, da 
je na izredno pozitivni in obe
tavni poti.

Na koncu pa naj zapišem še to, da 
je slavnostno otvoritev popestril z 
narodnimi in umetnimi pesmimi 
kvartet gradbenega podjetja IN
GRAD iz Celja pod vodstvom Mar
jana Ostrouha, ki je s svojimi pevci 
prav prijetno presenetil. Vsem grad
bincem, slikarju in pevcem pa za nji
hovo kulturno in umetniško poslan
stvo ob letošnjem slovenskem kul
turnem prazniku iskreno čestitamo.

Viktor Kojc
Jože Kramberger: Mati z otrokom.

FOTOAMATER
NA
OBISKU

Janez Honn

Ustvarjalci umetniške foto
grafije ubirajo mnogokrat zelo 
svojska pota. V svojih delih 
nam posredujejo izredno bo
gata sporočila, v katerih se 
odraža njihov odnos do današ
njega sveta. Naj tokrat pred
stavimo avtorja, ki je od umet
niške fotografije prešel na izde
lavo pomensko zaključenih ci
klusov v kombinaciji z glasbo. 
Ta oblika predstavlja za novo
goriški kulturni prostor novost 
in odpira novo možnost fotoa- 
materskega delovanja.

»Ni čudno, da sem se navdu
šil za umetniško fotografijo, saj 
je fotografiranje v naši družini 
že tradicija,« je začel pogovor 
Janez Honn, sicer zdravnik v' 
Mirnu pri Novi Gorici. »Kot 
mnogi drugi fotoameterji sem 
se najprej ukvarjal s planinsko 
fotografijo, pozneje pa sem 
zelo rad fotografiral vasi v Vi
pavski dolini. Seveda pa je le 
preteklo nekaj časa, preden 
sem pričel izdelovati kvalitet
nejše fotografije. Pri tem mi je 
precej pomagal mojster foto
grafije Milenko Pegan, ki me je 
seznanil z glavnimi zakoni
tostmi pri izbiri motivov in 
barv. Ko sem zaključil študij v 
Ljubljani, sem postal član no
vogoriškega fotokino kluba. 
Svoje barvne diapozitive sem 
pričel pošiljati na republiške, 
zvezne in druge razstave in pre
jel precej nagrad.«

Toda Janeza Honna takšen 
način dela kmalu ni več zado
voljeval. Prenehal je pošiljati 
svoja dela na razstave in opustil 
delo v klubu. Želel je uresničiti 
zamisel, za katero se je ogrel že 
pred desetimi leti. To so ciklusi 
diapozitivov, spremljani z glas- 
bo.Tosvojo idejo je uresničil z 
zelo skromnimi tehničnimi 
sredstvi. Pri svojem delu si naj
prej izbere glasbo, ki najbolj 
ustreza njegovi zamisli, nato 
naredi v naravi posnetke, ki se

po njegovem občutku najbolj 
skladajo z glasbo. Težišče ni na 
posamezni sliki, ampak na vrsti 
slik, na ritmu in razpoloženju, 
ki ga predstavitev povzroči pri 
gledalcih. Diapozitive niza 
drugega za drugim, pri čemer z 
rokami zakriva in odkriva ob
jektive diaprojektorjev in skozi 
prste prepušča na platno pravo 
količino svetlobe. S tem doseže 
neponovljivost predstave.

Doslej nam je Honn predstavil 
tri zanimive slikovno zvočne prika
ze, ki odražajo njegov kritični po
gled na današnji svet. Zadnji ciklus 
fotografij je posnel po baletni 
glasbi Mauricea Ravela »Bolero«. 
V njem je diskretno preoblikoval 
primorsko pokrajino in nam pred
stavil njen duhovni obraz, ki je na 
nek način tudi notranji svet avtorja. 
Njegovo sporočilo je izredno suge
stivno in kar sili gledalca oz. poslu
šalca k razmišljanju. Fotografija in

glasba se v njegovih predstavitvah 
dopolnjujeta in tako nastaja nova 
zvrst, ki ji pravijo v tujini »slight 
show«, pri nas pa ji še ne poznamo 
imena.

»Zadovoljen sem, da je posebno 
zadnj a predstavitev naletela na tako 
lep odziv pri Novogoričanih, še po
sebej pa pri fotoameterjih in da se 
je tudi Zveza kulturnih organizacij 
zavzela za njeno izpeljavo,« nam je 
dejal ob zaključku Janez Honn.

»Ljudi je zelo pritegnil tak način 
prikazovanja, ki ima prav gotovo 
večjo vrednost kot sama umetniška 
fotografija. Vse kaže, da se bodo za1 
tako obliko navdušili tudi drugi fo
toamaterji. Prav je, da se je takšna 
predstavitev lahko odvijala v 
našem kulturnem domu, čeprav v 
njem žal ni na voljo ustrezne opre
me. Upam, da bodo taki kulturni 
dogodki v bodoče pritegnili še več 
obiskovalcev.«

Metka Zalar


